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روزنامه

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 329 
طرح نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی بیش از 60 درصد در استان 
و  اولویت های سازمان صنعت، معدن  از  یکی  که  دارد  وجود 
تجارت و همچنین مجموعه مدیریت استان، تکمیل همین طرح 
هاست.  محمود سیجانی با اشاره به وجود 12 شهرک و ناحیه 
صنعتی و همچنین یک منطقه ویژه اقتصادی در استان اظهار 
کرد: وجود یک پهنه صنعتی برای واحدهای فولادی در منطقه 

نیزار قم و همچنین دو شهرک صنفی تخصصی از دیگر ویژگی

با  قم  شهرداری  درآمد  وصول  و  تشخیص  کل  اداره  سرپرست 
موقع،  به  پرداخت  صورت  در  صنفی  عوارض  تخفیف  به  اشاره 
تعرفه مصوب مکلف  و  نظام صنفی  قانون  اصناف طبق  گفت: 
پرداخت  وحیدنیا  محمد  کنند.   پرداخت  را  عوارض  هستند 
عوارض را گامی مؤثر در آبادانی شهرها دانست و اظهار داشت: 
میزان مشارکت مردم در پرداخت عوارض های شهری می تواند 
توسعه یافتگی بیشتری به شهرها دهد، هرچند شهرداری هیچ گاه 
در خدمت رسانی متوقف نمی ماند. سرپرست اداره کل تشخیص و

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

تکمیل طرح های صنعتی نیمه تمام 
دراولویت قراردارد

سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم :

تخفیف ۱۵ درصدی برای پرداخت به 
موقع عوارض صنفی
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عادی انگاری سبب طغیان دوباره کرونا خواهد شد

ا إِلَیْهِ رَاجِعُونَ  هِ وَإِنَّ ا لِلَّ إِنَّ
گفتم که چرا رفتی و تدبیر نه این بود                                           گفتا چه توان کرد که تقدیر چنین بود

درگذشت جناب حاج حسن آقا محمدی
چهره نیکوکار، خیّر و نیک اندیش باعث تأثر و تأسف فراوان گردید. سوگ پدر سخت 
است و هیچ زبانی قادر به توصیف آن نیست، می دانیم که هجران بزرگ مرد زندگیتان 

سخت می گذرد و لحظه لحظه آن عذابی است باورنکردنی. بی شک اقدامات 
 خیرخواهانه این مرد بزرگ ذخیره ای باقی برای وی خواهد بود؛ که:

مَلا﴾.  این مصیبت عظمای را به 
َ
وَابًا وَخَیرٌ أ

َ
كَ ث الِحَاتُ خَیرٌ عِندَ رَبِّ  ﴿وَالبَاقِیَاتُ الصَّ

خانواده گرامی ایشان، بویژه همسر و فرزندان عزیزش تسلیت عرض نموده، از خداوند 
متعال غفران و رحمت واسعه الهی برای آن فقید سعید و صبر جمیل و اجر جزیل 

برای بازماندگان مسألت می نماییم. 
خانواده های حاج ارباب علی طاهری نیک و عبداللهی
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استاندار قم بابیان اینکه شیب نزولی کرونا در قم خیلی کُند 
شده است گفت: نگران هستیم اگر عادی انگاری صورت بگیرد 
ممکن است که این شیب دوباره برگردد و پیک بعدی شروع 

شود. بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مقابله 
با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در 
گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: طبق گزارش ارائه شده در 

معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد

صدور مجوز برای 18 واحد تولیدی مواد ضدعفونی کننده

معاون خدمات شهری شهرداری قم تأکیدکرد

 لزوم تدوین پیوست جمع آوری آبهای 
سطحی در ساخت وسازها

استاندارقم:

 کُندی شیب نزولی 
کرونا نگران کننده است 
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رئیس سازمان ملی بهره وری ایران اعلام کرد

میزان مصرف آب در قم هشداردهنده است

اهمیت  بر  تأکید  با  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون   
تدوین پیوست جمع آوری آب های سطحی در ساخت وسازها بر 
ضرورت صدور پروانه های ساختمانی بر اساس این مطالعات خبر 
داد. سید امیر سامع با اشاره به کاربری هایی که در معرض تهدید 

سیلاب هستند، اظهار داشت: کاربری هایی مانند بیمارستان 
امام رضا)ع( ازجمله اماکنی هستند که از نظر مسیر حرکت 
سیلاب دچار تهدید هستند. معاون خدمات شهری شهرداری 
سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: طرح روان سازی و قم افزود: سیلابی که از کوه یزدان راه می افتد از جاده اراک عبور 

افزایش ایمنی عابر پیاده در معابر پرتردد در قالب پروژه های گوناگون در دستور کار 
سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم قرار گرفت. قاسم طالبی اظهار داشت: 
توجه به شهروند و زیست شهری همواره مورد توجه خاص شهرداری ها بوده است 
و در این بین شهرداری قم نیز به نوبه خود طرح هایی را با این موضوع در دست اجرا 
دارد. سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم در این خصوص اضافه 

کرد: طرح های روان سازی ترافیک، افزایش ایمنی تردد شهروندان در سطح شهر

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

اجرای طرح های انسان محور در معابر پرتردد
 

 مدیر منطقه پنج شهرداری قم از اتصال بلوار پیامبر اعظم)ص( به بلوار انتظار 
و خیابان امام حسن عسکری)ع( به وسیله بلوار حضرت خدیجه)س( به طول 
2500 متر با دو ورودی و خروجی خبر داد. علیرضا اقبالیان با اشاره به جزئیات 
پروژه بلوار حضرت خدیجه)س(، اظهار داشت: این بلوار حدفاصل بلوار پیامبر 
اعظم)ص(، بلوار انتظار، خیابان امام حسن عسکری)ع( و بلوار پیامبر اعظم)ص( 
دوم که در آینده تأسیس می شود، بلوار حضرت حجت و خیابان ظهور است در 
ادامه دور روستای جمکران چرخش دارد و دوباره به پیامبر اعظم)ص( می رسد. 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم خبرداد

اتصال بلوار پیامبر اعظم)ص( به بلوار انتظار 
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معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم اعلام کرد

اتوبان قم - تهران
 در صدر تصادفات فوتی

ارائه گزارش  »علوی«از آخرین تحول های کشور و منطقه؛ 

وزیر اطلاعات با رییس جامعه مدرسین در 
قم دیدار کرد

حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی وزیر اطلاعات با آیت الله سید هاشم 
حسینی بوشهری رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم دیدار و گفتگو کرد.  به 
گزارش عصر شنبه پایگاه اطلاع رسانی جامعه مدرسین، آیت الله حسینی بوشهری 
در این دیدار با اشاره به پیشرفت های روز افزون کشور گفت: بخشی از این پیشرفت 
ها مرهون زحمت ها و تلاش های شبانه روزی و ایثارگرانه فرزندان انقلاب در وزارت 
اطلاعات است. وی اظهار داشت: ماه بهمن را که در حقیقت، بهار انقلاب است، 
به شما و همکارانتان تبریک عرض می کنم. رئیس شورای عالی جامعه مدرسین در 
ادامه به پیشرفت های روز افزون انقلاب اسلامی اشاره کرد و بیان داشت: دشمنان 
ما امید داشتند که این انقلاب در ماه ها و سال های اولیه با شکست مواجه شود 
اما به کوری چشم آنان ایران اسلامی روز به روز پیشرفت می کند. وی افزود: بخشی 
از این پیشرفت ها مرهون زحمت ها و تلاش های شبانه روزی و ایثارگرانه فرزندان 
انقلاب در وزارت اطلاعات است.  دبیر شورای عالی حوزه های علمیه در پایان ضمن 
قدردانی از مجاهدت های خاموش سربازان گمنام امام زمان )عج( در حفظ و ارتقا 
امنیت کشور برای آنان آرزوی موفقیت کردند. گزارش حاکی است: در ابتدای این 
دیدار وزیر اطلاعات با ابراز خشنودی از انتخاب آیت الله حسینی بوشهری به ریاست 
جامعه مدرسین، به بیان گزارشی از آخرین تحول های کشور و منطقه پرداخت.  علوی 
با اشاره به توطئه های دشمنان در ایجاد بی ثباتی و ناامن سازی کشور گزارشی از 

تلاش های سربازان گمنام امام زمان )عج( در خنثی سازی این توطئه ها ارائه کرد.
 

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام خمینی )ره(  خبرداد

ساخت 1۶۰ هزار واحد مسکونی برای 
اقشار کم درآمد 

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام خمینی )ره( از ساخت ۱۶۰ هزار واحد مسکونی 
برای اقشار کم درآمد خبر داد.

محمد مخبر با اشاره به تلاش ستاد اجرایی فرمان امام خمینی )ره( برای ساخت 
مسکن در مناطق محروم، گفت: ساخت مسکن برای اقشار کم درآمد و متوسط رو 
به پایین نهضت پسندیده ای است. از این جهت ستاد اجرایی فرمان امام )ره( این 
مسیر را از دو طریق مجزا دنبال می کند. مخبر در ادامه به ضرورت ساخت مسکن 
برای محرومان جامعه اشاره و تأکید کرد: ستاد اجرایی فرمان امام )ره( وظیفه ساخت 
۱۰۰ هزار واحد مسکونی را در قالب طرح اقدام ملی مسکن بر عهده گرفته که عمده 
زمین های آن متعلق به ستاد است، البته در برخی از مناطق دولت نیز زمین هایی 
برای ساخت مسکن در اختیارمان قرار داده است. رئیس ستاد اجرایی فرمان امام 
)ره( با بیان اینکه مسئولیت ساخت ۶۰ هزار خانه در مناطق محروم وکم برخوردار را 
نیز بر عهده گرفتیم، اظهار کرد: ستاد اجرایی فرمان امام )ره( تا این لحظه در حال 
ساخت ۱۶۰ هزار مسکن برای اقشار کم درآمد است. وی با اشاره به مسئولیت ستاد 
اجرایی فرمان امام )ره( در طرح جهش تولید و تامین مسکن مجلس که بزودی در 
صحن علنی مورد بررسی قرار می گیرد، افزود: ما آمادگی داریم با تصویب این طرح 
مسئولیت ساخت بخشی از واحد های مسکونی از مجموع ۴ میلیون واحد موظفی 
بنابراین در  انقلابی است،  و  ارزشمند  این یک حرکت  بر عهده بگیریم.  را  دولت 

همکاری با دستگاه های مختلف در این مسیر از هیچ تلاشی فروگذار نخواهیم بود.

از تخریب رئیس جمهور تا 
حمله به ظریف

 با وجود آنکه طرح سوال، استیضاح و قانون گذاری حق 
مسلم نمایندگان مجلس شورای اسلامی است و می توانند 

بر اساس قانون اساسی عملکرد وزرا و مسئولین را مورد بررسی قرار دهند، اما به نظر می 
رسد آنچه در جلسه علنی سه شنبه هفته جاری در مجلس شورای اسلامی با دادن دو 
کارت همزمان نمایندگان به محمدجواد ظریف روی داد، نشان از این دارد که این اقدام قوه 
مقننه بیش و پیش از آن که از دغدغه نمایندگان مجلس یازدهم برای سوال از رئیس دستگاه 
دیپلماسی نشات گرفته باشد، اقدامی برنامه ریزی شده برای تخریت معنادار دولت و در 
راس آن سکان دار سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران است؛ اقدامی که به نظر می 
رسد با مواضع اخیر غلامعلی حداد عادل، رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی 
مبنی بر اینکه نظام سلطه راضی نیست در انتخابات ۱۴۰۰ دولتی از جنس مجلس داشته 
باشیم، در دستور کار جریان رادیکال داخلی برای تخریب چهره دولت و وزیر امور خارجه 
با نقش آفرینی نمایندگان مجلس یازدهم پی گرفته شده است. کما این که طی چند روز 
اخیر شاهد هجمه ها، تخریب و توهین های مکرر به دولت حتی در خصوص بورس نیز 
هستیم.  به هر تقدیر این اقدامات مجلس در تقارن با آغاز به کار رسمی دولت جو بایدن 
این نگرانی جدی را در اصولگرایان به وجود آورده است که زمزمه احیای چهره محمدجواد 
ظریف و توافق هسته ای می تواند تمام منافع سیاسی و حزبی آنها را در آستانه انتخابات 
۱۴۰۰ تحت الشعاع قرار دهد. در این راستا بی راه نیست که علی مطهری، نماینده تهران 
در مجلس دهم، در توئیتی در واکنش با اظهارات اخیر حدادعادل نوشت و چنین عنوان 
داشت که »عجیب است که آقای حداد عادل نگران است که با کاهش قیمت ارز و بهبود 
معیشت مردم که نتیجه رفتن ترامپ و احتمال احیای برجام است، مردم با انتخابات آشتی 
کنند و در نتیجه نامزد مورد نظر ایشان رای نیاورد؛ یعنی حاضرند به قیمت قهر اکثر مردم 
با انتخابات قدرت را به دست گیرند«. تمام این نکات مواید آن است که این جریان با تمام 
نیرو به دنبال تخریب چهره و پایگاه اجتماعی وزیر امور خارجه است تا به موازات آنکه پالسی 
منفی به دولت جو بایدن مبنی بر ناتوانی دولت روحانی و وزارت امور خارجه برای تعیین 
تکلیف برجام و مذاکره داده باشد، از آن سو هرگونه تلاش برای انتخابات پیش رو را به محاق 
ببرند.  به عبارت دیگر با حاشیه سازی علیه محمد جواد ظریف این جریان در تلاش است 
تا تمام نگرانی های خود را در این زمینه رفع کند. پس تمام تلاش های سیاسی برای دادن 
کارت زرد به وزیر امور خارجه، آن هم با اتهاماتی نظیر جاسوسی و یا دست داشتن در ترور 
سردارسلیمانی با دادن اطلاعاتی به اسرائیل در این شرایط که شاهد روی کار آمدن دولت 
بایدن هستیم دقیقا به معنای آن است که ضمن نابود کردن پایگاه سیاسی - اجتماعی وزیر 
امور خارجه در داخل کشور، تمام تلاش های او برای مذاکرات احتمالی با دولت جدید 
ایالات متحده را به حاشیه بکشانند تا در نهایت توان چانه زنی دیپلماتیک وزارت امور خارجه 
را در ماه های پایانی حیات دولت به شدت کاهش دهند.  این مهم در صورت وقوع می تواند 
به انزوای دستگاه دیپلماسی بینجامد؛ انزوایی که به شدت مطلوب نظر این جریان است. 
زیرا انزوای سیاسی و دیپلماتیک دولت و به خصوص وزارت امور خارجه به انفعال جدی 
برای لغو تحریم ها و مذاکره با دولت جو  بایدن منجر می شود. در چنین شرایطی افزایش 
انتقادات جامعه در آستانه انتخابات را شاهد خواهیم بود.  اما این تمام ماجرا نیست، ادبیات 
سیاسی و رسانه ای این جریان طی روزهای اخیر با حمله مستقیم و مشخص به حسن 
روحانی و محمدجواد ظریف همزمان با روی کار آمدن بایدن، ذیل به کار بردن الفاظی نظیر 
»رئیس جمهور پای منقلی« یا »ظریف ترامپید« نشان می دهد که برنامه جدی تر از آن 
است که با برخی اقدامات مانند دادن کارت زرد در صحن مجلس خاتمه پیدا کند. بلکه 
ضمن حمله همه جانبه از سوی مجلس و تمام جریانات سیاسی و رسانه ای وابسته به آن، 
سعی می شود از طریق تریبون های خود از صدا و سیما گرفته تا روزنامه ها، پایگاه های 
خبری و خبرگزاری های همسو با خود و به کار بردن الفاظ دور از ادبیات سیاسی و عرف 
جامعه، تخریب هرچه بیشتر و پررنگ تر این افراد در دستور کار قرار گیرد؛ ادبیاتی که اگرچه 
در ظاهر می تواند منافع حزبی و جناحی این جریان را در آستانه انتخابات ۱۴۰۰ برآورده 
کند، اما یقیناً در سایه تخریب حسن روحانی به عنوان رئیس جمهوری و رئیس قوه مجریه 
و محمد جواد ظریف به عنوان وزیر امور خارجه در این شرایط حساس منطقه ای و برجامی 
که با روی کار آمدن دولت جو بایدن همزمان شده است، تنها به نابودی منافع ملی خواهد 
انجامید.  هدف نهایی تمام این تلاش ها آن است که به دولت جو بایدن این پیام را بدهند 
که دولت روحانی در ماه های پایانی حیات سیاسی خود از قدرت تعیین کنندگی برخوردار 
نیست و باید دولتی از جنس مجلس یازدهم در ۱۴۰۰ را منتظر باشند تا بتوانند مذاکرات 

احتمالی، لغو تحریم ها و بهبود وضعیت اقتصادی و معیشتی را به نام خود تمام کنند.
رئیس کمیته سیاسی فراکسیون امید در مجلس دهم 

جلال میرزایی*
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سرلشکر باقری: 

به تراز »بازدارندگی راهبردی« رسیده ایم 
 رییس ستاد کل نیروهای مسلح در پیامی برگزاری موفق رزمایش های ارتش و 
سپاه در دی ماه سال ۱۳۹۹ را به محضر مبارک فرمانده معظم کل قوا و ملت ایران 

تبریک گفت و از رسیدن ایران به تراز »بازدارندگی راهبردی« خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی ارتش، در پیام سردار سرلشکر پاسدار »محمد باقری« 
رییس ستاد کل نیروهای مسلح طی به محضر به محضر مبارک فرمانده معظم 
کل قوا )مدظله العالی( آمده است: خدای کریم را شاکریم که ما را در خیمه 
ولایت و در رکاب، ولی فقیه زمان از نعمت پاسداری از انقلاب اسلامی و سربازی 
وطن بهره مندمان ساخت تا در راستای دکترین دفاعی نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران، در زمره شاهدان و مجریان برگزاری موفق، اقتدار آفرین و افتخار 
آمیز رزمایش های اقتدار ۹۹ »ارتش جمهوری اسلامی« و پیامبر اعظم )ص(  ۱۵ 
»سپاه پاسداران انقلاب اسلامی« در آب های نیلگون خلیج همیشه فارس، دریای 

عمان، سواحل مکران و شمال اقیانوس هند و کویر مرکزی ایران قرار گیریم.
این روزها در جریان رزمایش های  آنچه  ادامه داد: بی شک  پیام  این  وی در 
زمینی، دریایی، موشکی و پهپادی ارتش عزیز و سپاه سلحشور رقم خورد، تبلور و 
تجسم درک عمیق »سربازان ولایت« از بیانات اخیر حضرتعالی در سالروز قیام ۱۹ 
دی ماه مردم قهرمان قم در سال ۹۹ مبنی بر یادآوری تجربه تلخ ناتوانی مقابل 
حملات موشکی و هوایی ارتش بعثی صدام در جنگ تحمیلی است که با گذشت 
سه دهه از آن دوران، امروز سایه خود را با ساقط کردن پهپاد راهبردی متجاوز 
امریکایی و در هم کوبیدن پایگاه عین الاسد ارتش تروریستی امریکا در عراق، در 

اردوگاه دشمن و اتاق های فکر و محاسبه گری آن ها گسترانده است.
سرلشکر باقری در این پیام تاکید کرد: باور داریم صعود صنعت دفاعی کشور 
به تراز »بازدارندگی  و توانمندی ها و آمادگی های همه جانبه نیروهای مسلح 
راهبردی« و گشودن مسیرهای قدرت افزایی برای هماوردی و مقابله پیروزمند با 
تهدیدات و نیت های شوم دشمنان، مرهون هدایت های حکیمانه آن رهبر معظم 
و فرزانه و فرمانده مقتدر، بصیر، انقلابی، مجاهد و دوراندیش است، حقیقتی ناب 

و انکارناپذیر که همواره مورد اعتراف دوست و دشمن قرار گرفته است.
این  تبریک  با  است:  آمده  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رییس  پیام  ادامه  در 
رخدادهای بزرگ و موفقیت های افتخار آمیز فرزندان امام و امت در نیروهای مسلح 
به حضرتعالی و ملت رشید و شریف ایران اطمینان می دهیم با نصب العین قرار 
دادن منویات نورانی، قدرت ساز و هدایت گر فرمانده عزیزتر از جانمان؛ استمرار 
هوشمندی و اشراف اطلاعاتی بر محیط عمل و اقدام دشمنان در جغرافیای 
تهدید و راهبرد قوی شدن و روند قدرت افزایی دفاعی و بازدارنده نیروهای مسلح 
را باشکوه تر، مصمم تر و مقتدرتر از گذشته دستور کار سازمانی و مأموریت خود 
دانسته و همچنان آمادگی های همه جانبه فرماندهان و آحاد نیروهای مدافع 
انقلاب و کشور به ویژه در ارتش و سپاه برای پاسخ قاطع و »ضربت متقابل« و 
»ویرانگر« به کانون های تهدید، تعرض و طمع ورزی به استقلال امنیت و تمامیت 

ارضی میهن اسلامی را اعلام نماییم.
وی در پایان این پیام ضمن دوام توفیق، صحت و سلامتی روزافزون امام و 
مقتدای خویش را از درگاه خداوند متعال طلب کرده و نوشت: خود را محتاج 
و  انقلاب  اسلام،  از  دفاع  خطیر  سنگرهای  در  عالی  حضرت  خاصه  ادعیه 

آرمان های بلند شهیدان و ملت مومن و انقلابی ایران می دانیم.

ظریف :

چشم بر روی واقعیت نبندیم 
 وزیر امور خارجه کشورمان گفت: باید اصول اقتصاد مقاومتی را اجرا کنیم اما 
بدانید اگر وزنه ای به پایمان وصل نباشد بهتر می توانیم این مسیر را طی کنیم؛ 
عدم اجرای لوایح چهارگانه FATF و تحریم های آمریکا موانع ما هستند و اگر 
بخواهیم چشم خود را بر این واقعیت ببندیم در واقع مثل این است که روز را انکار 

کرده باشیم. 
محمدجواد ظریف در گفت وگو با ایلنا، در واکنش به پیشنهاد برخی نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در خصوص تغییر نام وزارت امور خارجه به »وزارت امور 
خارجه و تجارت« گفت: در بعضی از کشورها ممکن است چنین وزارت خانه ای 
وجود داشته باشد؛ آن روزی هم که به مجلس رفتم در  صحن عرض کردم، اگرچه 
اعتقاد دارم وزارت خارجه باید از نظر ساختاری این توان را داشته باشد که روابط 
خارجی را تنظیم کند اما وزارت خانه ما امکان اینکه تجارت خارجی را هم به عهده 

داشته باشد را ندارد و این یک وظیفه تخصصی است.
وی افزود: البته ما توقع داریم که مجلس به وزارت خارجه  کمک کند تا روابط 
خارجی در کلیه حوزه ها را زیر نظر داشته باشد و این وزارت خانه هماهنگی لازم  
را به وجود بیاورد. وزیر امور خارجه همچنین در رابطه با برخی اظهارنظرها مبنی 
بر اینکه مشکلات اقتصادی ارتباطی به تحریم ها ندارد و به ضعف در دیپلماسی 
اقتصادی باز می گردد، اظهار داشت: ۲ سال بعد از برجام را نگاه کنید که با وجود 
اینکه این توافق به صورت کامل هم اجرا نمی شد وضعیت تورم و رشد چگونه بود 
و هنگامی که آقای ترامپ تحریم ها را بازگرداند و سیاست فشار حداکثری را اعمال 
کرد چه شرایطی ایجاد شد. وی تاکید کرد: ما حتماً باید اصول اقتصاد مقاومتی 
را اجرا کنیم اما بدانید اگر وزنه ای به پای اقتصاد وصل نباشد بهتر می توانیم این 
مسیر را طی کنیم؛ عدم اجرای لوایح چهارگانه FATF  و تحریم های آمریکا موانع 
ما هستند و اگر بخواهیم چشم خود را بر این واقعیت ببندیم در واقع مثل این است 
که روز را انکار کرده باشیم. وی افزود: ما هیچ قدم و تلاشی را موکول به بازگشت 
آمریکا به برجام، تصویب FATF و برداشتن تحریم ها نکرده ایم؛ نه هیچ چیز 
موکول به اینها نیست اما اینکه همه چیز را مرتبط به دیپلماسی اقتصادی بدانیم 
هم درست نیست. رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان این که دیپلماسی اقتصادی 
یعنی ما دیگران را راضی کنیم با ایران  تجارت داشته باشند، تاکید کرد: تجارت 
نیاز به بانک دارد؛ وقتی که بانک تحریم است و نمی تواند ارتباطات را انجام دهد، 
هنگامی که کشورها با این مشکل مواجه هستند که اگر کشتی های ایرانی وارد 

بنادرشان شوند می گویند تحریم را شکسته اند؛ این محدودیت است.
وی خاطر نشان کرد: درست است که ما باید به دنبال تهاتر و روش های دیگر 
برویم و این کارها را انجام می دهیم اما بالاخره این روش ها هزینه مند و وقت گیر 

است  و ما را با مشکلاتی روبرو می کند.
 

عضو هیات نظارت بر رفتار نمایندگان:

در صورت وقوع خطا با نماینده 
برخورد می کنیم

عضو هیات نظارت بر رفتار نمایندگان، گفت: اگر نماینده مجلس چنین خطایی 
انجام داده باشد پس از استماع اظهارات طرفین و جمع بندی موضوع، هیات 

نظارت بر رفتار نماینده خاطی برخورد قانونی لازم را انجام می دهد. 
انتشار فیلمی از نحوه برخورد یک نماینده مجلس با مامور وظیفه راهور )نیروی 
انتظامی( خبرساز شد.  در این فیلم که عصر شنبه به شکل گسترده در فضای 
مجازی منتشر شد، گفته می شود خودروی این نماینده حین عبور غیرقانونی از 
خط ویژه در یکی از خیابانهای تهران با هشدار مامور راهور مواجه شد. به گفته 
یکی از شاهدان فیلم، سرانجام این مواجهه به جر و بحث و سیلی این نماینده بر 

صورت این سرباز شده است.
»محمدرضا دشتی اردکانی« در گفت وگو با ایرنا گفت: به محض اینکه گزارش 
کامل این اتفاق به هیات نظارت برسد، حتما با نماینده خاطی برخورد می کنیم، 
فقط باید صبر کرد تا موضوع به شکل کامل مورد بررسی قرار گیرد و عجولانه و 
احساسی رفتار نکنیم. عضو هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس افزود: تا این 
لحظه هیچ گزارشی به هیات نظارت بر رفتار نمایندگان نرسیده است و چون ما در 
کمیسیون تلفیق مشغول بررسی بودجه هستیم، فرصت نشد که از این نماینده 

پرسشی انجام داده یا توضیحی بخواهیم.
دشتی اردکانی در این باره که هیات نظارت بر رفتار نمایندگان چه برخوردی 
می تواند با نمایندگان خاطی انجام دهد، گفت: باید همه ابعاد موضوع روشن 
شود، به هر حال قانون به ما اختیاراتی داده که با توجه به میزان خطای نماینده 

برخورد مقتضی صورت می گیرد.

اما و اگرهای واقع گرایی در 
سیاست خارجی دولت بایدن 
سیاست  بر  واقع گرایی  اگر  اما  است  سخت  بسیار 
خارجی دولت بایدن حاکم شود و رئیس جمهور جدید 

آمریکا به منافع کشورش بیندیشد، باید از رژیم صهیونیستی فاصله بگیرد. 
نگرانی امروز جامعه جهانی و بخصوص کشورهای مسلمان این است که نفوذ لابی 
صهیونیسم در حزب دموکرات بر سیاست گذاری دولت بایدن مسلط شده و رفتارهای 

غیرقانونی ترامپ در حمایت از اسرائیل ادامه یابد.
شهرک سازی،  ادامه  به  صهیونیستی  رژیم  تشویق  نظیر  اقداماتی  با  ترامپ 
انتقال سفارت آمریکا به بیت المقدس، شناسایی جولان به عنوان بخشی از رژیم 
صهیونیستی و طرح بزرگ معامله قرن که به دنبال الحاق کرانه باختری به اسرائیل 
بود، با نقض قطعنامه های سازمان ملل متحد، خود را در مقابل جامعه جهانی قرار 
داد. ترامپ چشم خود را بر جنایات اسرائیل در فلسطین و سوریه و همراهی با 
عربستان در کشتار مردم بی گناه یمن بست و نه تنها کشورهای مسلمان را به خشم 

آورد بلکه متحدان اروپایی آمریکا را نیز در مقابل خود قرار داد.
دولت بایدن در صورت حمایت از رژیم صهیونیستی، کشورهای غرب آسیا را با 
چالش های امنیتی خطرناک روبرو ساخته و با عکس العمل کشورهای مقاوم مسلمان 
روبرو خواهد شد. نتانیاهو که با مشکلات جدی داخلی و پرونده فساد مواجه است، 
امروز در سراشیبی سقوط قرار دارد. حمایت از او که یکی از دوستان وفادار ترامپ بود، 

به معنای شرط بندی بر روی اسب بازنده خواهد بود.
رئیس جمهور جدید آمریکا باید بداند که رژیم صهیونیستی در ماه های آخر ریاست 
جمهوری ترامپ، تلاش داشت تا با تحریک وی، آمریکا را وارد جنگ با ایران کند و 
مشکلات تازه ای برای دولت بعدی آمریکا ایجاد نماید. رژیم صهیونیستی اقدامات 
خود را برای تحریک دولت جدید آمریکا نیز ادامه خواهد داد هشیاری بایدن موجب 

خواهد شد که آمریکا در تله صهیونیست ها گرفتار نشود.
دونالد ترامپ چند بار در دام اسرائیل گرفتار شد و حتی سعی کرد شورای امنیت 
سازمان ملل را در جهت منافع اسرائیل فعال سازد که دست کم دوبار با چشیدن 
طعم شکست، تنها رأی موافق کشور کوچک دومینیکن را به دست آورد. حمایت از 
سیاست های افراطی نتانیاهو توسط ترامپ، قمار بزرگی بود و مردم آمریکا بازنده این 
قمار بودند. جمهوری خواهان با پشتیبانی از رژیم اشغالگر فلسطین، آمریکا را به یک 

امپراتوری ورشکسته تبدیل کرده و مورد سرزنش کشورهای جهان قرار دادند.
جامعه جهانی امروز، تغییرات مثبت و صلح آمیز برای غرب آسیا را در بستری 
واقع گرایانه دنبال می کند و آمریکا را عامل خروج از انزوای اسرائیل و محور ناامنی در 
منطقه می داند. طرفداران صلح در جهان نگران این هستند که بایدن سیاست هایی 
همچون دولت ترامپ را در غرب آسیا در پیش گیرد که موجب احیای تروریسم دولتی 

اسرائیل و بروز ناامنی در منطقه شود.
زوال اسرائیل امری روشن و غیرقابل انکار است و امروز بسیاری از مردم آمریکا از 
تنیدگی روابط واشنگتن با تل آویو ناراضی هستند. نباید تصور کرد که دوستی آمریکا و 
رژیم صهیونیستی، دائمی و غیرشکننده است. مردم آمریکا همان گونه که به ترامپ نه 
گفتند می توانند به ادامه دهنده سیاست های وی نیز نه بگویند. امروز دوستان آمریکا 
در اروپا و حتی کشورهای صاحب نفوذ در جهان عرب مانند قطر و عمان باید آقای 
بایدن را نصیحت کنند که تمام تخم مرغ های خود را در سبد اسرائیل قرار ندهد و در 

مقابل جبهه چندجانبه گریان در جهان نایستد.
اگر سیاست آمریکا در دوره دموکرات ها در مسیر درستی قرار گیرد، می تواند با تمرکز 
بر نقض حقوق بشر توسط اسرائیل و عربستان در فلسطین و یمن و سوریه، آبروی 

ازدست رفته آمریکا را احیا کند و باردیگر در کنار جامعه بین الملل قرار گیرد.
رژیم صهیونیستی همچنان عامل برهم زننده ثبات در منطقه و منفورترین کشور در 
جهان است و ایالات متحده آمریکا باید عاقلانه و شجاعانه از این رژیم فاصله بگیرد. آیا 

بایدن چنین ظرفیتی را دارد؟ آینده به این سؤال پاسخ خواهد داد.

سخنگوی ستاد ملی کرونا: 

هیچ شهر قرمز کرونایی در کشور نداریم
 سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: هیچ شهر قرمز کرونایی در کشور 
نداریم و شهرهای که در مازندران قرمز بودند نارنجی شدند. اما افزایش ترددها، 
افزایش موارد ابتلای سرپایی و عادی انگاری مردم در برخی شهرها نگران کننده 

است. 
علیرضا رئیسی روز شنبه پس از برگزاری جلسه هفتگی ستاد ملی کرونا افزود: 
هم اکنون از نظر وضعیت کرونا ۱۹ شهر نارنجی، ۱۵۷ شهر زرد و ۲۵۶ شهر آبی 
داریم و این نشانه این است که تا حدی وضعیت بهتر شده از مردم برای رعایت 

پروتکل ها تشکر می کنیم اما نباید دچار عادی انگاری شویم.
وی ادامه داد: هم اکنون میزان مرگ کرونا در  انگلیس مرز ۱۸۰۰ مرگ در روز 
را گذرانده، در آلمان بالای هزار مرگ در روز داشتند و در آمریکا بالای ۴ هزار مرگ 
در روز را تجربه می کند اما در ایران با توجه به رعایت پروتکل ها وضعیت نسبتا 
خوبی است خوشبختانه امروز این خبر خوب را به مردم می دهیم که هیچ شهر 

قرمزی نداریم.
سخنگوی ستاد ملی کرونا گفت: با این وجود تذکر جدی می دهم زیرا در برخی 
از مناطق کشور عدم رعایت پروتکل ها را در هفته گذشته شاهد بودیم. موارد 
متعددی گزارش از عدم رعایت پروتکل ها از شهرهای مختلف داشتیم. یکی از 
شهرها کاشان بود که تذکر داشته شد. امیدواریم پروتکل ها سختگیرانه اجرا شود.

وی افزود: یکی از نگرانی ها رشد ۴۷ درصدی ترددها نسبت به اول دی ماه است 
که ۴۷ درصد افزایش پیدا کرده است و این وضعیت نگران کننده است.

رئیسی گفت: هر گونه عدم رعایت پروتکل وضعیت را بر می گرداند. این افتخار 
که مردم درباره کنترل بیماری آفریدند کم نظیر است اما از طرفی حتما باید 
مراقبت کنیم. در غیر این صورت محدودیت ها بر می گردد، کسب کارها و همه 
شهرها تحت تاثیر محدودیت های جدید قرار می گیرند و دوباره تعطیلی مشاغل 

را خواهیم داشت.
قدرت مرگ آوری ویروس جهش یافته بیشتر است

رئیسی گفت: خروج از وضعیت قرمز به معنای ضعیف شدن یا از بین رفتن 
ویروس نیست. برعکس، ویروس نه تنها ضعیف نشده بلکه جهش پیدا کرده و 
قوی تر شده است. ویروس انگلیسی حدود ۶۰ کشور دنیا را درگیر کرده است.  
در آفریقای جنوبی هم ویروس کرونا جهش یافته و ۲۶ کشور را درگیر کرده است. 
ویروس جهش یافته قدرت سرایت بیشتری دارد و جوانان را بیشتر درگیر می کند. 

قدرت کشندگی و میزان مرگ و میر مبتلایان در ویروس جدید بیشتر است.
معاون بهداشت وزیر بهداشت افزود: اگر پروتکل ها را به دقت رعایت نکنیم منجر 
به مشکلاتی می شود. در فصل زمستان و هوای سرد هستیم. باید قاطعانه جلوی 
دورهمی های خانوادگی و هر نوع تجمعی ایستاد و نباید بگذاریم این تجمعات 
رخ دهد چه خانوادگی، مسافرت یا هر نوع تجمع دیگر باعث بیماری و منجر به 

افزایش مرگ و میر می شود.
رئیسی گفت: وطیفه داریم هشدار دهیم زیرا مسئول سلامت مردم هستیم. در 
مقوله سلامت هیچ معامله ای نخواهیم کرد محکم می ایستیم هشدارها را می 

دهیم. همه مردم هم حمایت می کنند و پروتکل ها را رعایت می کنند.
زنگ خطر افزایش موارد سرپایی کرونا در برخی استانها

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا گفت: این هفته احتمالا جلسات دیگری در ستاد 
داریم درباره بازنگری پروتکل ها و محدودیت ها صحبت می کنیم. زیرا با تغییر 
رنگ شهرها و وضعیت مناسب تر شاهد افزایش تجمعات و ترددها هستیم. به 
نظر می رسد در برخی مناطق ساده انگاری و عادی انگاری اتفاق می افتد و این 
خطرناک است یادمان نرود در تیر و مرداد جه وضعیتی پیدا کردیم موج جدید 

شکل گرفت و مرگ و میر افزایش یافت.
رئیسی افزود: در هر موج جدید شیوع کرونا بیش از ۱۰ هزار مرگ جدید رخ می 
دهد و ۱۰ هزار خانواده را داغدار می کند. خانواده ها به هیچ وجه کوتاه نیایند 
و پروتکل ها را خودشان جدی بگیرند. ویروس جدید جوانترها را درگیر می کند 
باید مراقبت کنیم امیدوارم با رعایت پروتکل ها و مسئولیت های اجتماعی این 

کار را انجام دهیم.
وی تاکید کرد: ویروس کرونا ضعیف نشده بلکه قوی تر شده است. همه دست 
به دست هم دهیم محکم بایستیم. به هیچوجه نمی شود با سلامت مردم شوخی 
کنیم. اکنون بر اساس آخرین ارزیابی ها در برخی استان ها میزان بیماران سرپایی 
افزاییش پیدا کرده این زنگ خطری است که اگر بی توجهی کنیم به افزایش موارد 

بستری و مرگ و میر منتهی می شود.

اخبار

محسن پاک آیین*

 
رییس جمهوری با بیان اینکه تلاش ما آغاز واکسیناسیون از ماه جاری است، 
گفت: فرودگاه ها و همه مبادی ورودی کشور باید برای جلوگیری از ویروس جدید 

به دقت کنترل شوند. 
 حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در پنجاه و دومین نشست ستاد 
ملی مقابله با کرونا با اشاره به گذشت یک سال از شیوع ویروس کرونا در کشور 
اظهار کرد: در این مدت دوران سختی بر مردم گذشت. ماه های پیش رو هم باید 
با همین سختی مراعات کنیم تا این بیماری واگیر عالم گیر که تاکنون جان بیش از 

دو میلیون ۱۰۰ هزار نفر را گرفته و هنوز هم ادامه دارد، کنترل شود.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: بابت دستاوردی که امروز شاهد آن هستیم و 
در یکی دو هفته اخیر آمار فوتی های ما دو رقمی شد، از مردم بزرگ و کادر درمان 
تشکر می کنیم. در این زمینه بسیج و سازمان های مردم نهاد همه در کنار هم 
آمدند و این کار بزرگ را به وجود آوردند که این کارنامه غرورآفرینی برای ملت و 

دولت ایران است.
وی اضافه کرد: درحالی که کشورهای قدرتمندتر از حیث صنعتی و امکانات 
پزشکی، گرفتاری و مشکلات شان بسیار زیاد است و نتوانستند به طور کامل این 
بیماری را مهار کنند، در کشور ما این کار عظیم انجام شده است که از همه دست 
اندرکاران این اقدام بزرگ و سنگین از رسانه ها گرفته تا نیروهای هماهنگ کننده تا 

کادر درمان قدردانی می کنیم.
 رییس دولت تدبیر و امید ادامه با بیان اینکه روند کاهشی معنی آن نیست که 
شرایط مطلوب است، اظهار کرد: ما روزی ۷۰، ۸۰ تا ۹۰ نفر فوتی داریم که این 
عدد زیاد است. زمانی که آمار یک تا ۲ نفر باشد، آن زمان می توانیم بگوییم که به 

نقطه مطلوب رسیدیم، اما الان این نقطه، نقطه مطلوب ما نیست.
روحانی گفت: نسبت به گذشته شرایط ما بهتر است اما روند کاهشی باید ادامه 
پیدا کند. امروز در گزارشی که دکتر رییسی از استان ها می دادند در بسیاری از 
استان ها روند کاهشی بود ولی در برخی استان ها روند کاهشی آن متوقف شده 
بود و در بعضی جاها شروع به افزایش تعداد بیمار شده بود که این می تواند برای 

ما نگران کننده باشد.  
عادی نگری،  اهمال،  مسیر  شدن  کاهشی  خاطر  به  نباید  کرد:  تاکید  وی 
عادی سازی در رفتارها و رفتارهای خانوادگی و اجتماعی مدنظر قرار بگیرد که 

می تواند برای ما خطرناک باشد و همچنان این نگرانی وجود دارد.
روحانی ادامه داد:  ویروس جدید جهش یافته به نام ویروس انگلیسی یا اخیرا در 
آفریقای جنوبی مشاهده شده بسیار نگران کننده است. این ویروس ابتدا از چین 
و ووهان به کشورهای دیگر رسید. بنابراین رسیدن  آن از آفریقا یا اروپا، مشکل تر 
از چین نیست بنابراین اگر مراقبت و مواظبت نکنیم این ویروس جهش یافته ما 

را نیز مبتلا می کند.
رییس جمهوری گفت: امروز آمار نگران کننده ای از ابتلای جوانان و نوجوانان 
در برخی استان ها داده شد که این هم نگرانی جدیدی است چرا که قبلا ابتلاها 
مربوط به افراد مسن بود و امروز مواردی از ابتلای افراد در سن پایین مشاهده 

می شود که این می تواند در آینده برای ما مشکل آفرین باشد.  
 باید تا زمان رسیدن واکسن کاملا مراقبت کنیم

روحانی یادآور شد: ما باید حداقل در ۵ یا ۶ ماه آینده با همین دقت رعایت 
پروتکل های بهداشتی را تا زمان رسیدن واکسن ادامه دهیم. البته آن زمان هم 
با تزریق واکسن در مرحله اول و دوم، اینکه چقدر این واکسن موثر باشد،   تا 
واکسن های ایرانی برسد زمان می برد بنابراین ما زمانی حداقل ۶ ماهه پیش رو 
داریم و باید کاملا مراقبت کنیم تا ببینیم در آن زمان شرایط ما چگونه می شود که 

امیدواریم شرایط مطلوب پیش بیاید.
رییس جمهوری یادآور شد: شروع موج جدید به معنای تعطیلی بخشی از 
کسب و کارها، ایجاد مشکلات روحی و اخلال در  ارائه خدمات نسبت به مردم 
است بنابراین باید با همه توان تلاش کنیم تا وارد موج جدید نشویم و اگر وارد موج 

جدید شویم مهار کردن آن برای ما سخت می شود.  
وی تشدید نظارت ها را راه جلوگیری از بروز موج جدید عنوان کرد و گفت: باید 
از لحاظ فرهنگی به مردم تاکید شود و تبلیغات ادامه پیدا کند. البته تنها تبلیغات 
بیان مطلب در صدا و سیما،  روزنامه ها و در سایر رسانه ها کافی نیست باید نظارت 

را هم تشدید کنیم.
روحانی گفت: تشدید نظارت ها با نرم افزارهای دیجیتالی بسیار خوب است و از 
طریق اپلیکیشن ها راحت تر می توان نظارت را اعمال کرد. در واقع  از طریق این 

اپلیکیشن ها بود که جلوی برخی مسافرت ها گرفته شد.
رییس دولت تدبیر و امید اظهار کرد: اگر قرارگاه بتواند کاری کند که سفرهای 
بین شهری را به این اپلیکیشن مرتبط کنیم و مانع از سفر با خودروی شخصی 
افراد با تست مثبت و مبتلا شود، خیلی خوب است که در قرارگاه گفتند این کار 
پیچیدگی هایی دارد و به قرارگاه گفتم این موضوع را دنبال کنند تا یک فرد مبتلا با 
ماشین شخصی به شهر و روستای دیگر نرود و مردم آن شهر و روستا را مبتلا نکند.  

 ویروس موتاسیون یافته خطرناک تر است
رییس دولت دوازدهم با اشاره به گزارش ارائه شده در جلسه امروز در خصوص 
ویروس جهش یافته گفت: ویروس کرونا نه تنها در سطح جهان تضعیف نشده 
بلکه بیماری زایی و سرایت آن بیشتر شده است؛ حتی دکتر نمکی گفت ویروس 

موتاسیون یافته خطرناک تر و مرگ و میر آن بیشتر است.
شرایط  با  شاید  وجود،  این  با  کرد:  اضافه  شرایط  این  خواندن  مهم  با  وی 
خطرناک تری در آینده مواجه شویم و درصورت کوچکترین غفلت و اهمال، تعداد 
افراد بیمار سرپایی، بستری و به تبع آن مرگ و میر خدای ناکرده افزایش می یابد 

و دچار مشکل می شویم.
روحانی خاطرنشان کرد: برای وارد نشدن ویروس جدید از وزارت راه و سایر 
مسئولان می خواهم در فرودگاه ها و همه مبادی ورودی از بندرها تا ریل مراقبت 
کنیم و از افراد جدیدی که از خارج کشور مخصوصا اروپا و اخیرا از آفریقا وارد 

می شوند، تست بگیریم.  
وی ادامه داد: همچنان باید با قاطعیت جلوی تجمع و ترددهای غیرضرور را 
بگیریم و هیچ چیز نباید ما را از این حرکت باز دارد؛ رعایت پروتکل های بهداشتی 

وظیفه ملی، قانونی و شرعی همه ما است.
واکسیناسیون بهمن ماه در کشور آغاز می شود

روحانی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به اقداماتی که در زمینه تامین 
انجام شده است، گفت: در زمینه واکسن داخلی  واکسن داخلی و خارجی 
می توانیم بگوییم سال آینده سه واکسن پیش رو داریم و تا آخر بهار بخشی از آنها به 
دست ما می رسد. سه واکسن برکت، رازی و پاستور، واکسن های داخلی است که 
امیدواریم برخی از این ها در فصل بهار و برخی در فصل تابستان به دست ما برسد.  
رییس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه تا آخر امسال غیر از کواکس، برای دریافت 
واکسن از جاهای دیگر هم تلاش می کنیم، تصریح کرد: خبر داده شده در ماه 
بهمن واکسیناسیون در کشور آغاز می شود و این کار بسیار اهمیت دارد. در عین 

حال واکسن خارجی تا وقتی واکسن داخلی برسد یک ضرورت است.
مراعات  و  یکدیگر  یاری  هم،  همکاری  با  امیدوارم  کرد:  اضافه  روحانی   

دستورالعمل ها به خوبی از این مراحل بگذریم و با موج چهارم مواجه نشویم.

 معاون سیاسی وزیر امور خارجه گفت: فعلا هیچ 
فکر  و  نداریم  آمریکا  با  مستقیم  تماس  به  علاقه ای 
می کنیم که برجام قالب صحیحی است و گفت وگوها 

باید در قالب آن انجام شود. 
»سید عباس عراقچی« در گفت وگو با روزنامه لارپوبلیکا 
درباره انتقال قدرت در آمریکا و حمله طرفداران ترامپ 
به کنگره گفت: ما موضع خاصی در برابر این انتقال 
ببینیم  منتظریم  فقط  نداریم.  دولت  دو  بین  قدرت 
رئیس جمهور جدید آمریکا چگونه می خواهد مواضع 

اشتباه ترامپ را تصحیح کند.
به کنگره دیدیم،  آنچه در جریان حمله  وی گفت: 
همین  واقعا  آیا  که  می شود  سوال  این  طرح  باعث 
آمریکاست که می خواهد به دنیا یاد بدهد »حاکمیت 
واشنگتن  در  آنچه  چیست؟   »دموکراسی«  و  قانون« 
اتفاق افتاد، چهره واقعی دموکراسی آمریکایی را به ما 
نشان می دهد. اکنون روشن شده است که آنها هیچ 
حقی ندارند که به هیچ کس در دنیا بگویند مشکلات 

سیاسی در خانه خودشان را چگونه حل کنند.
این دیپلمات ارشد درباره مطالبه ایران از دولت بایدن 
درخصوص برجام گفت:درخواست ایران واقع گرایانه 
است و عبارت است از اینکه آمریکا تحریم ها را بردارد و به 
توافق هسته ای بازگردد. من آلترناتیو دیگری نمی بینم. 

ما با حسن نیت مذاکره کردیم و با حسن نیت به برجام 
عمل کردیم. دیگر نوبت دولت جدید آمریکاست که 

اشتباهات دولت پیشین را جبران کند.
 وی خاطرنشان کرد: آمریکا برای بازگشت به توافق 
آماده  ما  کند.  لغو  را  تحریم ها  تمام  باید  هسته ای، 
انجام تمام تعهدات ذیل برجام هستیم به شرطی که 
آمریکایی ها هم به تعهدات خود عمل کنند و تحریم ها را 
بردارند. عراقچی در پاسخ به این سوال که آیا تماس های 
ابراز  داشته اید؟  آمریکا  جدید  دولت  با  محرمانه ای 
داشت: خیر، هیچ تماسی نداشته ایم و هیچ قصدی هم 
برای آن نداریم. طبیعتآ منتظریم که کاملأ در پست های 

خود قرار بگیرند و متعاقبأ دست به کار شوند.
معاون سیاسی وزیر امور خارجه ادامه داد: فعلا هیچ 
علاقه ای به هیچ تماس مستقیم نداریم و فکر می کنیم 
که برجام قالب صحیحی است و گفت وگوها باید در 

قالب آن انجام شود.
هیچ برجام پلاس و توافق جدیدی در مورد برجام 

وجود نخواهد داشت
عراقچی درباره تلاش اعضای اروپا توافق هسته ای در 
دخیل کردن مسائل غیربرجامی در برجام هم بیان کرد: 
هیچ برجام پلاس، هیچ توافق جدید، هیچ مذاکرات 
جدید در مورد برجام وجود نخواهد داشت. موشک های 

ایران تنها ابزار دفاعی مطمئن برای ایران هستند و در 
مورد این مسئله هیچ مذاکره ای وجود ندارد.

دیگر  مورد  در  ایران،  ارشد  مذاکره کننده  گفته  به 
موضوعات، همه چیز بستگی به این دارد که برجام 
چگونه اجرا خواهد شد. در مورد امنیت خلیج فارس 
مداخلات  بدون  می تواند  که  است  موضوعی  این 
خارجی، موضوع گفت وگو بین کشورهای منطقه باشد. 
امنیت منطقه می تواند به صورت جمعی مورد بحث قرار 

بگیرد.
ایتالیا همواره از شرکای تجاری اول ایران بوده 

است
عراقچی درباره مناسبات ایران و ایتالیا هم یادآور شد: 
ایران و ایتالیا همواره روابط خوبی داشته اند و بین آنها 
احترام متقابل وجود داشته است. ایتالیا همواره یکی 
از شرکای تجاری اول ایران بوده است. اگر تحریم ها 
برداشته شود، مناسبات اقتصادی فیمابین می تواند از 
سر گرفته شود. وی افزود: اگر تحریم ها برداشته نشود، 
دو کشور می توانند در هر صورت مکانیسم هایی را برای 
تقویت روابط خود ایجاد کنند. در ارتباط با همکاری های 
سیاسی به عنوان مثال به حضور ایتالیا در بحث یمن 
اشاره می کنم که حضور کشور شما در آن در قالب گروه 

)E۴( به دلیل اصرار ایران بوده است.

معاون سیاسی وزیر امور خارجه:

 علاقه ای به تماس مستقیم با دولت جدید آمریکا نداریم

رییس جمهوری تاکید کرد: 

کنترل مبادی ورودی کشور برای جلوگیری از ورود ویروس جدید 

 عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران گفت: اگر امروز آقای رئیس جمهور از 
اصلاح طلبان گلایه دارند ما به ایشان حق می دهیم ولی این گلایه دوجانبه است 
چرا که اگر آقای روحانی همراهی با دوستان را ترک نکرده بودند، دوستان اگرچه 

همراهی با ایشان را ترک نکردند اما می توانستند بیشتر همراهی کنند. 
حسین مرعشی در گفت وگو با ایلنا در واکنش به گلایه های اخیر رئیس جمهور 
نسبت به گروه ها و سیاسیون داخلی مبنی بر عدم همراهی لازم در سال های 
اخیر، گفت: من به آقای رئیس جمهور حق می دهم، دولت در این سه سال اخیر 
با ناجوانمردی  خارجی ها در شرایط بسیار سختی قرار گرفت اما در داخل هم 
دوره سختی را به این دلیل که روابط عمومی دولت آنچنان قوی نبود که بتواند 

شرایط سخت کشور را درست برای مردم توضیح دهد، سپری کرد.
وی ادامه داد: یک نقد هم به سیاسیون ایرانی وارد است و آن اینکه وقتی 
شرایط سخت شده و مردم ناراضی می شوند، آن ها به جای اینکه بیایند و به مردم 
آگاهی بخشی کنند، با مردم عصبانی و ناراضی همنوایی می کنند و این یک 

واقعیت در سیاست ایران است.
مرعشی در پاسخ به این فرض که شاید گلایه روحانی از دوستان و حامیان 
سیاسی خود باشد، با اشاره به یک شعر از باباطاهر اظهار داشت: پاسخی که 
من می توانم از ناحیه دوستان مان به آقای روحانی بدهم، خیلی کوتاه است و 
می توانم بگویم که؛»چه خوش بی  مهربانی هر دو سر بی/که یکسر مهربانی 

دردسر بی« به هر حال کم لطفی های دولت نسبت به متحدان خود کم نبوده و 
اینگونه نبوده که حامیان دولت، یکطرفه دولت را ترک کرده باشند. وقتی دولت 
اشتباهات بزرگی را مرتکب می شود و دوستان خود را تنها می گذارد، طبیعی 

است که تنها می ماند و این اجتناب ناپذیر است.
وی افزود: اصلاح طلبان از دولت بابت حوادثی مانند گرانی بنزین، خیلی 
گله مند هستند و همیشه گلایه های خود را بیان کرده اند اما به هرحال اگر امروز 
آقای رئیس جمهور گلایه دارند ما به ایشان حق می دهیم ولی این گلایه دوجانبه 
است و خوب بود که مهربانی دوجانبه اعمال می شد. اگر آقای روحانی همراهی 
با دوستان را ترک نکرده بودند، دوستان اگرچه همراهی با ایشان را ترک نکردند 
اما می توانستند ایشان را بیشتر همراهی کنند. رئیس جمهور در سخنرانی روز 
چهارشنبه خود در جلسه هیات دولت طی سخنانی با اشاره به فشارهای خارجی 
که طی سال های اخیر به دولت تحمیل شد، گفت: »آمریکا فشار حداکثری را 
انتخاب کرد. توقع ما این بود که همه دوستان سیاسی ما هم حمایت حداکثری 
از دولت را انتخاب می کردند. بعضی ها این کار را کردند خدا خیرشان بدهد و 
بعضی ها هم نکردند و این در تاریخ زندگی آنها خواهد ماند که در روزهایی که در 
میدان جنگ بودیم و در برابر یک آدم کثیف و مستبد ایستادگی کردیم، تنها هم 
بودیم، به جای اینکه ما را یاری و کمک کنند زبان دیگری را انتخاب کردند که 

نمی خواهم راجع به آن زبان توضیح بدهم، زبان خوبی نبود.«

حسین مرعشی: 
وقتی دولت دوستان خود را تنها می گذارد، طبیعی است که تنها می ماند 
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 عوامل ایجاد بوی بد دهان

سلامت 

علائم تاکی کاردی و افزایش ضربان قلب می توانند به واسطه شرایط پزشکی 
مختلفی شکل بگیرند. تشخیص دقیق دلیل بروز این شرایط و درمان مناسب 

اهمیت دارد. 
تحت شرایط عادی، قلب یک فرد بزرگسالان سالم ۶۰ تا ۱۰۰ بار در دقیقه ضربان 

دارد. گاهی اوقات، ممکن است ضربان قلب به طور ناگهانی افزایش یابد.
ضربان سریع قلب به نام تاکی کاردی شناخته می شود و به طور معمول بی خطر 
است. با این وجود، اگر افزایش ضربان قلب عود کننده یا پایدار باشد یا اگر با علائم 

دیگر همراهی شود باید برای بررسی شرایط به پزشک مراجعه کرد.
علائم افزایش ناگهانی ضربان قلب چه هستند؟ 

زمانی که قلب بیش از حد سریع می تپد، قادر به پمپاژ موثر خون به دیگر اندام 
های بدن نیست. این ممکن است بافت ها و اندام ها را با کمبود اکسیژن مواجه 

ساخته و موجب بروز علائم و نشانه های زیر شود:
- سبکی سر

- تنگی نفس
- افزایش سرعت نبض

- سینه درد
- تپش قلب

- غش یا سنکوپ
در برخی افراد، تاکی کاردی ممکن است موجب هیچ علائم یا نشانه ای نشود و 

این شرایط طی یک معاینه بدنی یا یک الکتروکاردیوگرام شناسایی شود.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟ 

علائم تاکی کاردی و افزایش ضربان قلب می توانند به واسطه شرایط پزشکی 
مختلفی شکل بگیرند. تشخیص دقیق دلیل بروز این شرایط و درمان مناسب 

اهمیت دارد. در صورت تجربه علائم تاکی کاردی باید به پزشک مراجعه کنید.
در صورت تجربه غش، دشواری در تنفس، و سینه دردی که برای چند دقیقه 

ادامه دارد، دریافت کمک پزشکی فوری اهمیت دارد.
عوارض چه چیزهایی هستند؟ 

شدت عوارض افزایش ناگهانی ضربان قلب به عوامل مختلفی از جمله نوع 
تاکی کاردی، مدت زمان و سرعت تاکی کاردی و وجود دیگر مشکلات قلبی بستگی 

دارد. از جمله عوارض تاکی کاردی می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- لخته های خون که ممکن است به حمله قلبی یا سکته مغزی منجر شود

- نارسایی قلبی که به واسطه ناتواتی قلب برای پمپاژ خون به میزان کافی تعریف 
می شود

- غش یا بیهوشی های مکرر
- مرگ ناگهانی که به طور معمول با فیبریلاسیون بطنی یا تاکی کاردی بطنی 

مرتبط است
دلایل احتمالی چه چیزهای هستند؟ 

تاکی کاردی به طور معمول با هر چیزی که در تکانه های الکتریکی کنترل کننده 
سرعت پمپاژ قلب اختلال ایجاد می کنند، رخ می دهد. موارد مختلفی وجود دارند 
که می توانند در سیستم الکتریکی قلب اختلال ایجاد کنند که از آن جمله می توان 

به موارد زیر اشاره کرد:
- آسیب به بافت های قلب به دلیل بیماری قلبی

- کم خونی
- بیماری مادرزای یا ناهنجاری قلب

- مسیرهای الکتریکی که عادی نیستند و از بدو تولد در قلب وجود دارند )شرایط 
مادرزادی مانند سندرم QT طولانی(

- ورزش
- فشار خون بالا یا پایین

- استرس ناگهانی، به عنوان مثال، ترس
- سیگار کشیدن
- نوشیدن الکل

- تب
- مصرف بیش از حد نوشیدنی های حاوی کافئین

- عوارض جانبی داروها
- مصرف مواد مخدر

- پرکاری تیروئید
های  تکانه  درست  هدایت  برای  معدنی  مواد  )زیرا  الکترولیت  تعادلی  بی   -

الکترونیکی ضروری هستند(
در برخی موارد، دلیل افزایش ناگهانی ضربان قلب به طور دقیق مشخص نمی 

شود.
عوامل خطر چه چیزهایی هستند؟ 

خطر ابتلا به تاکی کاردی به واسطه هر شرایطی که قلب را زیر فشار قرار داده 
یا موجب آسیب دیدن بافت آن شود، افزایش می یابد. درمان پزشکی یا تغییرات 
سبک زندگی ممکن است خطر افزایش ناگهانی ضربان قلب به واسطه عوامل زیر 

را کاهش دهد:
- فشار خون بالا  - بیماری قلبی - آپنه خواب - سیگار کشیدن - کم کاری یا 

پرکاری تیروئید - دیابت - مصرف بیش از حد کافئین - مصرف الکل - کم خونی
- اضطراب و استرس روانی - مصرف مواد مخدر

از دیگر عوامل خطر که ممکن است خطر ابتلا به تاکی کاردی را افزایش دهند می 
توان به موارد زیر اشاره کرد:

سن بالا: افراد مسن به واسطه فرسایش قلب مرتبط با افزایش سن در معرض 
خطر بیشتری برای ابتلا به تاکی کاردی برخوردار هستند.

خاص،  طور  به  و  قلب  ریتم  اختلالات  به  ابتلا  خانوادگی  سابقه  خانواده: 
تاکی کاردی می تواند خطر ابتلا به این شرایط را افزایش دهد.

آزمایش های پزشکی 

پزشک ممکن است آزمایش هایی را برای یافتن دلیل تاکی کاردی انجام دهد. 
الکتروکاردیوگرام سیگنال های الکتریکی تولید شده توسط قلب را ثبت می کند. 
این آزمایش غیر تهاجمی است و ممکن است در مطب پزشک انجام شود یا فرد به 
همراه دستگاهی قابل حمل به خانه فرستاده شود تا امکان انجام آزمایش در خانه 
را داشته باشد. اکوکاردیوگرام یکی دیگر از آزمایش های تشخیصی است. آزمایش 
شیب جدول و الکتروفیزیولوژیک از دیگر مواردی هستند که ممکن است مد نظر 

قرار بگیرند.
گزینه های درمان چه چیزهایی هستند؟ 

مانورهای واگال 
ضربان قلب توسط عصب واگ تنظیم می شود. مانورهایی که بر عصب واگ تاثیر 
می گذارند شامل مواردی مانند سرفه، زور زدن مانند زمان دفع مدفوع، و قرار دادن 

بسته یخ روی صورت می شوند.
دارو 

شما می توانید داروهای ضد آریتمی )ضربان نامنظم قلب( را به صورت خوراکی 
یا تزریقی دریافت کنید. آنها ضربان قلب را عادی می کنند. داروهای موجود می 
توانند ضربان قلب را کنترل کرده، ریتم عادی را به قلب باز گردانند یا هر دو مورد 

را انجام دهند.
کاردیوورژن 

در کاردیوورژن یا شوک هماهنگ قلبی یک شوک الکتریکی با استفاده از پچ ها یا 
پدال ها به قلب داده می شود. تکانه های الکتریکی قلب تحت تاثیر این شوک قرار 

گرفته و این شرایط به بازگشت ریتم عادی قلب کمک می کند.
اقدامات پیشگیرانه 

برخی اقدامات می توانند برای پیشگیری از افزایش ناگهانی ضربان قلب مد نظر 
قرار بگیرند.  

فرسایش کاتتر رادیوفرکانس 
کاتترها برای ورود به قلب از طریق رگ های خونی ساخته شده اند. الکترودها در 
انتهای کاتتر وجود دارند. آنها گرم شده و برای آسیب رساندن یا از بین بردن بخش 

کوچکی از قلب که موجب ضربان سریع می شود، استفاده می شود.
داروها 

مصرف منظم داروهای ضد آریتمی می تواند به پیشگیی از تاکی کاردی کمک 
کند. پزشک ممکن است داروهای دیگری که باید همراه با داروهای ضد آریتمی 
مصرف شوند را تجویز کند که از آن جمله می توان به مسدودکننده های کانال 
کلسیم مانند کاردیزم )دیلتیازم( و کالان )وراپامیل(، یا مسدودکننده های بتا مانند 

ایندرال )پروپرانولول( و بروی بلاک )اسمولول( اشاره کرد.
 )ICD( دفیبریلاتور کاردیوورتر قابل کاشت

این دستگاهی است که به طور مداوم ضربان قلب فرد را کنترل می کند. این 
دستگاه طی یک عمل جراحی در سینه قرار می گیرد. این دستگاه هر ناهنجاری 
در ضربان قلب را شناسایی کرده و از شوک های الکتریکی برای بازگشت ریتم قلب 

به حالت عادی استفاده می کند.
عمل جراحی 

در برخی موارد، عمل جراحی برای برداشتن بخشی از بافت نیاز است. این فقط 
در مواردی انجام می شود که روش های درمان دیگر موثر  نبوده یا بیمار به یک 

اختلال قلبی دیگر نیز مبتلا باشد.
وارفارین 

وارفارین لخته شدن خون را دشوار می کند و به طور کلی برای افرادی تجویز می 
شود که با خطر متوسط یا زیاد حمله قلبی یا سکته مغزی مواجه هستند. اگرچه 
وارفارین می تواند خطر خونریزی را افزایش دهد، اما برای افرادی تجویز می شود 
که خطر تجربه حمله قلبی یا سکته مغزی در آنها نسبت به خونریزی بیشتر است.

علائم افزایش ناگهانی ضربان قلب چه هستند؟ 

افزایش ناگهانی ضربان قلب؛ از علائم تا درمان 

بسیاری از ما با علائم و نشانه های دیابت آشنا هستیم اما در مورد نیابت مرزی یا همان 
پیش دیابت، کمتر کسی شنیده است. این نوع دیابت یک عارضه شایع و البته از دیابت یک 
قدم عقب تر است. دیابت مرزی شرایطی است که در نهایت به دیابت نوع ۲ ختم می شود. 
این اختلال اساسا به آن معنی است که سطح قند خون بالاتر از حد طبیعی است اما نه به 

میزان قند خون کسانی که به دیابت نوع دو مبتلا هستند.
در طول اختلال دیابت مرزی، پانکراس هنوز انسولین کافی در پاسخ به کربوهیدارتها و 
شکستن آن  ها تولید می  کند اما تاثیر انسولین برای از بین بردن قند از جریان خون کند 

است و همین امر باعث بالارفتن میزان قند می  شود.
اما چطور می توان دیابت مرزی را تشخیص داد؟

کاهش وزن نامنظم: هر گونه کاهش وزن شدید یک اتفاق غیر عادی و یک پرچم قرمز 
برای ابتلا به برخی بیماری هاست. در حالی که تصور می کنیم دیابت با چاقی و اضافه 
وزن همراه است، باید بدانیم مشکلات قند خون می تواند منجر به کاهش وزن نیز بشود. 
ادرار مکرر نیز یک علامت معمول ابتلا به پیش دیابت است. اگر به طور مرتب غذا دریافت 
می کنید ولی همچنان شاهد کاهش وزن هستید، برای تشخیص دیابت مرزی به پزشک 

مراجعه نمایید.
لکه های تاریک روی پوست: به گفته متخصصان پوست آمریکایی، لکه های تیره روی 
پوست می تواند نشانه هشدار دهنده ابتلا به دیابت مرزی باشد. این وضعیت معمولا در 
آرنج، زیر بغل، زانو و یا گردن ظاهر می افتد و بافت مخملی دارد. این عارضه پوستی در 

افراد چاق رایج تر است. 
خستگی: احساس خستگی شاید به دلیل کمبود خواب و یا فعالیت بیش از حد طبیعی 
باشد، اما خستگی مداوم یکی از نشانه های هشدار دهنده ابتلا به دیابت مرزی است. 
این احساس خستگی دائمی به دلیل نوسانات قند خون است. به گفته محققان دانشگاه 
ایلینوی، عوامل دیگری از جمله چاقی و افسردگی که از عاملان مشکلات قند خون 

هستند نیز می توانند سبب خستگی مداوم شوند. 
ریزش مو: عوامل مختلفی می توانند به ریزش مو منجر شوند که از آن جمله می توان به 
داروها، ژنتیک، و استرس اشاره کرد. ریزش مو با مقاومت به انسولین نیز در ارتباط است که 
مشخصه ای از پیش دیابت و دیابت نوع ۲ محسوب می شود. مقاومت به انسولین به معنای 
آن است که در استفاده از انسولین به طور موثر به منظور انتقال قند از خون به سلول ها 

مشکل دارید و در نتیجه با سطوح بالای قند خون مواجه می شوید.
تشنگی مداوم: یکی از شناخته شده ترین علائم پیش دیابت و دیابت، تشنگی بیش از 
حد در هنگام قند اضافی موجود در خون اتفاق می افتد. بدن می خواهد قند اضافی را به 
صورت ادرار خارج کند، به همین دلیل مجبورتان می کند بیش از حد معمول آب بنوشید. 

به همین دلیل دائم احساس تشنگی می کنید.
زخم و عفونت های سمج: قند خون بالا گردش خون را کند می کند، به همین دلیل 
طول می کشد تا پوست بتواند خود را ترمیم کند. به عنوان مثال، ترمیم کبودی ها و بریدگی 
ها بیش از مدت زمان معمول طول می کشد. این وضعیت حتی باعث رشد باکتری ها و 

قارچ می شود، که به معنای عفونت دوباره مخصوصا روی پوست است.
تار شدن دید: بالا و پایین رفتن ناگهانی قند خون می تواند قابلیت تمرکز چشم را بهم 
بزند و باعث تاری دید شود. تاری دید به محض اینکه سطح قند خون به حالت طبیعی 

بازگردد از بین می رود.

از نشانه های دیابت مرزی 
چه می دانید؟

حقایقی درباره سردردهای فصلی!

دغدغه بزرگ تمام افرادی که سردردهای فصلی را تجربه می کنند، تغییر فصل 
است اما بیشتر آن  ها نمی  دانند که دقیقا با چه پدیده  ای مواجه هستند.

به گفته متخصصان، سردردهای خوشه ای، شایع ترین نوع سردردهای فصلی 
است ولی سردردهای میگرنی را نیز می توان به این نوع سردردها مربوط دانست.

متخصصان درباره دلیل بروز این سردردها کاملا مطمئن نیستند،  اما احتمالا 
موضوع به ساعت درونی بدن انسان  ها مرتبط می  شود. در واقع، مغز هر فردی 
دارای ساعت درونی خاصی است که ریتم شبانه  روزی او را کنترل می  کند. ساعت 
درونی مغز نسبت به میزان نور روز حساس است و به کنترل چرخه خواب افراد 

کمک می  کند.
به گفته متخصصان، احتمالا ایجاد تغییر در چرخه خواب است که باعث بروز 
مجموعه  سردردهای فصلی می  شود. سردردهای خوشه  ای خیلی شدید هستند 
و معمولا با تغییراتی که در ساعت درونی مغز اتفاق می  افتد، تحریک می  شوند. 
تغییرات  به  به سردردهای خوشه  ای هستند، نسبت  افرادی که مبتلا  برخی 
طبیعی در میزان نور روز حساسیت زیادی پیدا می  کنند و سردرد خوشه  ای آنان را 

در تمام طول روز آزار می  دهد.
تابستان، زمان دیگری است که می  تواند باعث بروز سردردهای خوشه  ای در 
قالب میگرن شود، چون بسیاری از افراد مبتلا به میگرن نسبت به گرما حساس 
هستند. حساسیت نسبت به تغییرات طبیعی در فشار هوا نیز می  تواند باعث 

همین سردردها شود.
سردردهای فصلی چطور مدیریت می شوند؟

به گفته متخصصان بهترین راه برای مدیریت این سردردها، مراجعه به پزشک 
قبل از شروع فصل است. در اینجا برخی راهنمایی های دیگر برای کاهش علائم 

این سردردها معرفی شده است:
بر اساس تحقیقات یکی از علل به وجود آمدن سردرد در افراد کم خوابی و بد 
خوابی است که حتی می تواند سبب به وجود آمدن میگرن در افراد گردد. داشتن 
خواب کافی و متعادل نگه داشتن چرخه خواب و بیداری، مهمترین گام برای 

پیشگیری از سردردهای فصلی است.
اجتناب از محرک هایی مانند برخی مواد غذایی، کافئین، استرس، سیگار، 

الکل، به کسانی که سردردهای فصلی را تجربه می کنند، توصیه می شود.
جلوگیری از قرار گرفتن در معرض مواد آلرژی  زا نظیر گرد و غبار، گرده های گل، 
حشرات خانگی می  تواند بهترین راهکار برای پیشگیری از ابتلا به سردردهای 
آلرژیک باشد. مصرف برخی داروهای ضدحساسیت، پیروی از الگوهای صحیح 
غذایی و حذف برخی مواد غذایی آلرژی  زای حاوی گلوتن نظیر گندم و شکر از 

دیگر راهکارهای کاهش سردرد فصلی است.
بیشتر کسانی که سردردهای خوشه ای را تجربه می کنند می توانند یک درمان 
پیشگیرانه مانند استفاده از مسدودکننده های کانال کلسیم در فصل بهار یا پاییز را 

قبل از شروع سردرد در پیش بگیرند.
سردرد در فصولی که مردم تعطیلات را در آن تجربه می کنند، یک پدیده شایع 
است که سبب بروز علائمی چون تهوع، بی خوابی، و مشکلات بینایی می  شود. 
کارشناسان علت بروز میگرن دراین بازه زمانی را استرس، تغییر شرایط آب و هوایی 
و اختلال در الگوهای خوردن غذا و ساعات خواب می  دانند. کارشناسان برای 
کاهش عوارض ناشی از تغییرات هورمونی، سطح مواد شیمیایی بدن،  بر هم 
خوردن الگوهای خواب و خوراک در حین تعطیلات توصیه می کنند افراد از خواب 
زیاد خودداری کنند، رژیم غذایی عادی هفتگی خود را داشته باشند، ورزش کنند، 
مایعات بویژه آب زیاد بنوشند، سعی در تنظیم دمای محیط خود داشته باشند، از 
فعالیت بیش از حد با گوشی تلفن همراه هوشمند خودداری کنند و مواد غذایی 
تقویت کننده سیستم ایمنی بدن مانند آنتی اکسیدان  ها و مواد ویتامینی حاوی 

ویتامین ث را در وعده های غذایی خود جای دهند.
پزشکان استفاده از راه حل هایی مانند درمان های ورزشی و طب سوزنی را نیز از 

جمله موارد برطرف نمودن سردرد های مزمن در افراد معرفی نموده اند.
 

برای جبران کم آبی بدن، ۵ خطای رایج را 
مرتکب نشوید!

آب در تمام فرایندهای متابولیکی، نقل و انتقال مواد مغذی به سلول ها، دفع 
مواد زائد، تنظیم دمای بدن و ... نقش دارد. اما آب رسانی به بدن همراه با برخی از 

اشتباهات است که شاید از آنها کاملا بی اطلاع باشیم.
تصور این که تامین مایعات مورد نیاز بدن، تنها از طریق آب و سایر نوشیدنی ها 
امکان پذیر است، واقعیت ندارد. در عین حال رایج ترین خطاها هنگام جبران کم 

آبی بدن از این قرارند:
هرچقدر آب بنوشیم برایمان بهتر است

فراموش نکنید که زیاده روی در مصرف آب بار کلیه ها را بیشتر کرده و باعث تورم 
سلول ها یم شود. در این حالت فرد دچار گیجی، پف کردگی و در خطرناک ترین 
حالت، مرگ خواهد شد. زمانی اقدام به نوشیدن آب کنید که تشنه هستید. از سر 
کشیدن مداوم آب اجتناب کنید. با توجه به کالج پزشکی ورزشی آمریکا، حداکثر 
نرخی که در آن بدن می تواند مایع را جذب کند، حدود ۶۰۰ میلی لیتر در ساعت 
است. حداکثر نرخی که در آن بدن می تواند مایع را دفع کند، بین ۶۰۰ تا ۸۰۰ 
میلی لیتر در ساعت است. به عبارت دیگر، ورزشکاران باید در هر ۱۵ تا ۲۰ دقیقه 

ورزش، ۴ تا ۸ اونس مایعات بنوشند.
در حالت بی تحرکی نیازی به نوشیدن آب نیست:  حتی در حالت نشسته بر 
روی مبل و پشت میز نشینی هم نیاز به نوشیدن مایعات است و نباید آن ره به زمان 
ورزش و باشگاه محدود کرد. حتی بهتر است یک یادداشت جلوی چشم خود قرار 
دهید و تا نوشیدن آب به شما یادآوری شود. از اپلیکیشن هایی استفاده کنید که با 

صدای زنگ نوشیدن آب را به شما یادآوری می کنند.
پرهیز از نوشیدن آب قبل از ورزش:  حتی اگر در طول ورزش به میزان کافی 
آب بنوشید، ولی از مصرف آب قبل از ورزش خودداری کنید، باز هم ممکن است 
دچار عوارض کم آبی بدن از جمله سردرد شوید. پس حتما نیم ساعت قبل از 

انجام هر گونه فعالیت بدنی، آب بنوشید.
قرار نیست تمام افراد روزانه به طور  حتما باید روزانه ۸ لیوان آب نوشید: 
مشخص به ۸ لیوان آب نیاز داشته باشند. این میزان بستگی به اندازه بدن، وزن، 
میزان فعالیت بدنی، میزان مایعاتی که در غذاها وجود دارند و محیط زندگی دارد. 
اگر شما در محیط خشک زندگی می کنید یا میزان فعالیت بدنی تان زیاد است، 

نسبت به سایر افراد، حتی به بیشتر از ۸ لیوان آب نیاز دارید.
عدم نوشیدن چای یا قهوه: از آنجا که چای و قهوه مدر هستند و خاصیت 

افزایش ادرار دارند، تصور برخی این است که منجر به کم آبی بدن می شوند.
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گزارش: ایمن سادات موسوی نژاد

طلای کثیف همان زباله هایی هستند که به روش های مختلف، عمدتاً ناشی از 
مصارف مواد و کالاهای خاص در زندگی روزمره، تولید می شوند ولی باید در نظر 

داشت انتقال و پردازش پسماندها به طور عمده هزینه بر است.
روزانه ۶۵۰ تا ۷۰۰ تن پسماند از سطح شهر قم به مجموعه ایستگاه انتقال پسماند 
منتقل می شود که این میزان بخشی به ایستگاه های انتقال پسماند منتقل و بخشی به 
طور مستقیم به سایت های دفن هدایت می شود. ۲۲۰ تا ۲۳۰ نفر نیرو و ۱۲۰ تا ۱۳۰ 
خودرو در بحث جمع آوری پسماند دخیل هستند. سایت انتقال میانی پسماند سال 
۹۷ افتتاح شد که در انتهای بلوار زائر واقع است. تنها ایستگاه استاندارد در مجموعه 
شهرداری است به طوری که از ظرفیت مدیریت شیرابه و کنترل سکو، لبه ها و باسکول 

و تجهیزات برخوردار است.
سیدعبدالله میرابراهیمی، مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره 
به اهمیت ایستگاه انتقال می گوید: به طور معمول جمع آوری پسماند در شیفت شب 

روی می دهد تا از بروز ترافیک جلوگیری شود.
 وی از احداث ایستگاه دیگر انتقال در محدوده بلوار مرجعیت خبر می دهد و 
می افزاید: اکنون به میزان ۳۰۰ تن از زباله های موجود در ایستگاه انتقال به خط 
پردازش واقع در کیلومتر ۱۳ جاده کوه سفید منتقل می شود و خط از ساعت ۷ صبح 
استارت می خورد که پروسه لودر، بارگیری، تخلیه و انتقال در دستگاه ها  و کیسه پاره 

کن را طی می کند.
آغاز عملیات پردازش پسماند

اکنون پسماندی که دفن می شود و به این مکان منتقل نمی شود در حکم سرمایه ای 
است که از بین می رود.

آنچه وی اذعان می دارد این است که به موازات این خط احداث خط دیگر نیز 
استارت خورده که ظرفیت روزانه ۳۳۰ تن زباله را دارد که با راه اندازی این خط کل 

پسماند شهری در پروسه پردازش قرار می گیرد.
در سال های قبل بحث تخلیه پسماند به صورت پشته ای صورت می گرفت که 
زمین های زیادی از دست می رفت ولی اکنون دفن داخل لند فیلدها انجام شده و 

تجمیع می شود.
به گفته میرابراهیمی بخش هایی که در سال های پیش آلوده شده، استحصال 

می شود تا زمین های جدید آلوده نشود و لند فیلدها جا نمایی و ایجاد می شود.
به دلیل دفن پسماند طی چند ساله اخیر  آلوده شده  با اشاره به محدوده  وی 
می گوید: ۱۴۰ هکتار فضا وجود داشت که بخش عمده  برای دفن آلوده شده بنابراین 

از همان زمین ها استفاده می شود.
شیرابه زباله ها نیز در حوضچه هایی با کف عایق تخلیه می شود و تبخیر سطحی روی 
می دهد به طوری که با تست هایی که از چاه های اطراف صورت گرفته بحث آلودگی 

آب های زیرزمینی وجود نداشته است.
تغذیه به وسیله رولر انجام و با دستگاه هدایت می شود. یک سری جایگاه های 
جداسازی وجود دارد که اقلام حجیم جداسازی و سپس از آن قسمت داخل این 
دستگاه کیسه پاره کن می شود که دارای یک سری تیغه ها به صورت متقابل هم است 
که باز کردن کیسه ها را انجام می دهد. داخل سرند یک سری تیغ ها تعبیه شده که با 
چرخش زباله کیسه ها پاره و باز می شود و زیر سرند یک سری نوارها است که مواد آلی 

که ریزتر هستند تا ابعاد ۶۰ میلی متر از زیر آن تخلیه می شوند.
یک مگنت نیز وجود دارد که قسمت های فلزی به وسیله این مگنت  جداسازی 

می شود و مواد زیر سرندی به سمت سایت مواد آلی یا تخمیر هدایت می شود.
نبود دستگاه زباله سوز و دفن خروجی دستگاه پردازش

بین سرندها به طور مجدد بحث جداسازی دستی صورت می گیرد که اقلامی مانند 
نایلون، قوطی های پلاستیکی و ظروف فلزی جداسازی می شود و پس از آن خروجی 
این خط ریجکت می شود که ارزش حرارتی مناسبی دارد که در بحث زباله سوزها بحث 
استحصال انرژی را از آن داشته باشیم ولی اکنون این امکان وجود ندارد و به سمت 

سایت دفن می رود.
به گفته مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم مواد آلی دارای ظرفیت 
تولید شیرابه و گاز در این قسمت جداسازی می شود و برای تولید کود مورد استفاده 
کارخانه های  به  فلزی  ظروف  و  پلاستیک  نایلون،  مثال  عنوان  به  می گیرد.  قرار 
تولیدکننده منتقل می شوند و بخش زیر سرندی به عنوان مواد آلی به سایت تخمیر 

منتقل خواهد شد.
وی با اشاره به سنجش آب های زیر زمینی و چاه های اطراف می گوید: بحث آلودگی 
در این بخش مشاهده نشده است و یک سری زمین ها که سال های قبل آلوده شده 

استحصال شده و مشاهده شد آلودگی از چندین متر بیشتر نفوذ نکرده است.
رس کوبی در بحث دفن یکی از روش هایی است که برای جلوگیری از نفوذ شیرابه 

می توان در نظر گرفت.
 صرف زمان 6 ماهه برای تولید کود

کل پروسه تولید کود ۶ ماه زمان می برد مواد آلی توسط ماشین آلات جمع آوری 
می شود و در این بخش پشته گذاری صورت می گیرد و به تناسب فصل ۴۵ تا ۶۰ روز 
این فرایند انجام می شود و کنترل دما و رطوبت این کود از سوی کارشناسان سنجیده 

می شود و هوادهی آن به وسیله دستگاه مربوطه انجام می شود.
دستگاه بحث زیر و رو کردن پشته ها را انجام می دهد به طوری که پشته ها به صورت 
همگن هوادهی می شود تا آماده شدن کودها سریع تر طی شود. به طور معمول سه تا 

چهار روز یک بار بحث هوادهی انجام می شود.
سپس در سایت یک یا دو ماه می ماند و پس از مرحله ماند وارد مرحله فایند می شود 

که در ابعاد ۰۵ و ۱۵ میلی متری دو نوع کود تولید می شود.
به گفته میرابراهیمی کیفیت کود تولیدی مورد ارزیابی قرار گرفته و مطلوب بوده 

است.
۳۰۰ تن ظرفیت خط است که نیمی از زباله های انتقالی یعنی به وزن حدود ۱۵۰ 
تن به بخش تولید کود منتقل می شود که در این بخش ۵۰ درصد حذف می شود تا 

خشک شود. روزانه ۳۵ تا ۴۰ تن کود تولید می شود.
ماشین آلات دفن و تأسیسات پردازش از جمله مواردی است که هزینه های آنها به 
طور مستقیم از شهروند در بحث مدیریت پسماند دریافت می شود بنابراین با تفکیک 

در مبدأ می توانند در کاهش هزینه های این بخش تأثیرگذارباشند.
تنی  قم یک خط ۳۰۰  پسماند شهرداری  به گفته مدیرعامل سازمان مدیریت 
پردازش ۱۵ میلیارد تومان هزینه دارد که به سوله، سالن دریافت، تأمین برق و سایت 
تخمیر نیاز دارد.  فرهنگ سازی در زمینه جداسازی پسماند به بحث انتقال پسماند 
کمک می کند بنابراین هر اندازه تفکیک در مبدأ بیشتر باشد، امر پردازش آسان تر 
انجام می شود.  تفکیک زباله تر و خشک و تحویل به غرفه های جمع آوری پسماند از 

جمله مواردی است که در نظر گرفته شده است.
۵۰ غرفه جمع آوری پسماند خشک در سطح شهر قم فعال است که به عنوان نمونه 
در یکی از این غرفه ها در ازای دریافت پسماند خشک، گل و گلدان تحویل می دهند و 
در پایان فصل نیز به فرد یک امتیاز داده می شود و با قرعه کشی بین شهروندان باشگاه 

مخاطبان تفکیک پسماند جوایزی به منتخبان اهدا می شود.
اگر پسماندهای خشک و تر در محل مبدأ تفکیک شود بسیاری از هزینه های 
پردازش کاهش پیدا می کند که این امر هزینه ها را کاهش داده و در نهایت نیز مردم 

برای جمع آوری پسماند هزینه کمتری می پردازند.

سرنوشت طلای کثیف در گورستان زباله؛

 کاهش هزینه ها با تفکیک زباله در مبدأ

اجتماعی

رییس اداره حقوقی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد 

افزایش 3۰ درصدی رسیدگی به تخلفات 
شرکتهای حمل ونقل کالا و مسافر 

رییس اداره حقوقی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  گفت 
به تخلفات  :طی ده ماهه نخست سالجاری درکمیسون ماده ۱۲ )رسیدگی 
شرکتهای حمل ونقل عمومی کالاومسافرجاده ای ( استان قم ،  ۷۳ مورد تخلف 
اعلامی رسیدگی شد که درمقایسه با مدت مشابه درسال گذشته ) ۵۶ مورد ( از 

رشد ۳۰ درصدی برخوردار است .
حسین اعتمادی دراین خصوص اظهارداشت : با وجود اپیدمی ویروس کرونا 
و ضرورت اجتناب از تشکیل مستمر جلسات موضوعه ، طی ده ماهه نخست 
سالجاری به ۷۳ مورد تخلف اعلامی شرکتهای حمل ونقل عمومی کالا و مسافر 
دراستان قم رسیدگی گردید ،  که درمقایسه با مدت مشابه سال ۹۸ ، ازرشد ۳۰ 

درصدی برخوردار است . 
اعتمادی تعداد پرونده های تخلفات رسیدگی شده شرکتهای حمل ونقل 
عمومی کالا و مسافراستان قم  درسال ۹۸ را ۵۶ مورد عنوان و افزود : غالب 
تخلفات صورت گرفته شامل : صدور بارنامه فاقد کد رهگیری ، صدور بارنامه 
آج مناسب   ، اطفا حریق  ) کپسول  ایمنی  فاقد تجهیزات  جهت خودروهای 
لاستیکها ، سالم بودن شیشها ، سلامت سیستم سرمایشی و گرمایشی خودرو و 

....( ، سواستفاده از کارت هوشمند و کدپستی و...می باشند .
وی درادامه به احکام صادره جهت موارد رسیدگی شده درتخلفات اعلامی اشاره 
و اظهار داشت : از مجموع ۷۳ مورد تخلف اعلامی رسیدگی شده در کمیسیون 
ماده ۱۲ استا ن قم دومورد به تعطیلی شرکت به مدت یکماه ، ۵۹ مورد به پرداخت 
جریمه نقدی ) از یک الی پنج میلیون ریال ( ، شش مورد به تذکر کتبی و مابقی ) 

شش مورد ( از موارد اتهامی مبرا شناخته شدند . 
اعتمادی با یادآوری این مهم که بازرسان ونظار این اداره کل به طور مستمر 
نسبت به بازدید وبررسی میدانی  موارد موضوعه در شرکتهای حمل ونقل عمومی 
کالا و مسافرساعی می باشند عنوان کرد : کاربران جاده ای اعم از رانندگان ، 
مسافران و دیگر عزیزانی که از خدمات حمل ونقل عمومی جاده ای بهره مند 
می شوند درصورت مشاهده هرنوع تخلف میتوانند ضمن تماس با شماره تلفن 

گویای ۱۴۱ مرکز مدیریت راهها مراتب را اطلاع رسانی نمایند .
وی خاطر نشان ساخت : بی تردید به تمامی موارد تخلف اعلامی کاربران جاده 

ای توسط مسئولان ذی ربط  رسیدگی و نتیجه اطلاع رسانی می گردد .
رییس اداره حقوقی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم ضمن 
اعلام مجدد آنکه تلفن گویای ۱۴۱ مرکز مدیریت راهها درتمامی اوقات شبانه روز 
آماده پاسخگویی به مراجعات تلفنی می باشد متذکر شد : همچنین درتمامی 
تلفنهای ۳۷۷۸۲۴۲۶و   ، اداری  ودرساعات   ) تعطیل  ایام  از  )بغیر  ایام هفته 
آماده  قم  استان  ای  جاده  ونقل  حمل  و  راهداری  کل  اداره   ۳۷۷۸۰۴۲۷
پاسخگویی به مراجعات تلفنی عزیزان می باشند. شایان ذکر است کمیسیون 
ماده ۱۲ ) رسیدگی به تخلفات  شرکتهای حمل ونقل عمومی جاده ای ( متشکل 
از مدیر کل  راهداری و حمل ونقل جاده ای استان ) رییس کمیسیون ( ، رییس 
اداره حقوقی راهداری و حمل ونقل جاده ای استان و رییس انجمن صنفی 
شرکتهای حمل ونقل عمومی کالا و مسافربوده که متناسب با تعداد و نوع تخلفات 

استعلامی نسبت به تشکیل این کمیسیون اقدام می نمایند .  

معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد

صدور مجوز برای 18 واحد تولیدی مواد 
ضدعفونی کننده 

اندازی  راه  از صدور ۱۸ مجوّز  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  دارو  و  معاون غذا 
واحدهای تولیدی مواد ضدعفونی کننده در استان در یک سال اخیر خبر داد.

محمد حضوری با بیان اینکه مدیریت غذا و فرآورده های بهداشتی از جمله 
وظایف معاونت غذا و دارو دانشگاه های علوم پزشکی است اظهار کرد: یک هزار 
و ۲۳۵ واحد در قم اعم از کارخانه های تولیدکننده مواد غذایی، تولیدی آرایشی 
– بهداشتی و واحدهای عرضه کننده آن ها و همچنین واحدهای تولیدکننده 
ظروف بهداشتی، تحت نظارت معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم 

هستند.
وی اضافه کرد: در یک سال اخیر، ۱۸ مجوّز تولید مواد ضدعفونی کننده در قم 
به عنوان نیاز استان در کنار برخی پروانه های تولید و ساخت فرآورده های غذایی 

و بهداشتی از سوی این معاونت صادر شده است.
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم، مدیریت دارو و مواد تحت کنترل را 
از دیگر وظایف این معاونت دانست و گفت: ۱۶۰ داروخانه در سطح استان تحت 

نظارت این معاونت فعالیت دارند.
وی افزود: البته در یک سال اخیر، پیگیری صدور مجوّز تولید الکل در سطح 
استان و بر اساس نیاز از دیگر اقدامات مدیریت دارو بوده است، چراکه نیاز قم 
پیش از این از دیگر استان های کشور تأمین می شد و اکنون در تلاش هستیم تا با 

راه اندازی ۲ واحد تولیدی، این نیاز را در خود استان پاسخگو باشیم.
حضوری ادامه داد: مدیریت آزمایشگاه کنترل کیفیت از دیگر وظایف معاونت 
غذا و دارو دانشگاه های علوم پزشکی است که در این مورد، ۶ آزمایشگاه با این 

معاونت همکاری می کنند و ۱۵۰ نمونه گیری لازم را در هر ماه بر عهده دارند.
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم، اداره تجهیزات پزشکی را از دیگر 
زیرمجموعه های معاونت متبوع خود خواند و اذعان کرد: حدود ۸۰۰ واحد اعم 
از اصناف، شرکت های تولید، توزیع و واردکننده تجهیزات پزشکی در استان فعال 

بوده و تحت نظارت این اداره هستند.
و نظارت کالاهای  تولید  از چالش های عرصه  را  انسانی  نیروی  وی کمبود 
سلامت محور عنوان کرد و بیان داشت: البته کمبود فضای فیزیکی و از جمله در 

آزمایشگاه های همکار با این معاونت، از دیگر چالش های موجود است.
حضوری سپس به چالش فضای مجازی برای تولید و عرضه کالاهای سلامت 
محور اشاره کرد و گفت: متأسفانه در این زمینه با مشکلات زیادی رو به رو هستیم 
و ضروری است تا دستگاه قضایی برای مقابله با این چالش جدی، تدبیری 
بیندیشد، ضمن آن که تدوین شبکه قانونی برای توزیع فرآورده های غذایی و سایر 
تجهیزات سلامت محور از دیگر پیشنهادهایی است که می توان در این عرصه ارائه 
کرد. معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم شرایط تحریم و برخی کمبودهای 
دارویی را از دیگر چالش های معاونت متبوع خود اعلام و اضافه کرد: امید است 
با همیاری همه مسؤولان استانی بتوانیم حداکثر خدمات رسانی و نظارت را در 

تولید و عرضه درست کالاهای سلامت محور به مردم استان داشته باشیم.

سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم :

عدم پرداخت عوارض خودرو مشمول
 ۲ درصد جریمه ماهیانه می شود

سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم با بیان اینکه عدم 
پرداخت به موقع عوارض خودرو شامل ۲ درصد ماهیانه جریمه دارد و تصاعدی 
افزایش می یابد، گفت: شهروندان از پرداخت عوارض خودرو در شهرهای تابعه 

خودداری کنند.
محمد وحیدنیا با اشاره به اهمیت پرداخت عوارض خودرو، اظهار کرد: عوارض 
خودرو مطابق با قانون ارزش افزوده باید توسط مالکین خودرو سواری و وانت 

پرداخت شود.
سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم با بیان اینکه عدم 
پرداخت به موقع عوارض خودرو شامل ۲ درصد ماهیانه جریمه دارد و تصاعدی 
افزایش می یابد، ابراز کرد: پرداخت این عوارض قطعی بوده و غیربخشودنی 

است.
وحیدنیا ادامه داد: مردم می توانند در شهرداری مرکزی قم و از طریق دفاتر 
اسناد رسمی موقع انتقال سند و هنگام تعویض پلاک و یا دفاتر پیشخوان عوارض 
خودرو را پرداخت کنند، هرچند توصیه می شود که عوارض را به زمان فروش 

خودرو یا انتقال سند و یا تعویض پلاک موکول نکنند تا شامل جریمه نشوند.

به دلیل ترویج فرهنگ ایثار،جهاد وخدمت رسانی به مردم صورت گرفت
تقدیر ازمدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان 

از سوی امور ایثارگران استانداری، بنیادشهید و امور ایثارگران استان از هاشم 
امینی، مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان به دلیل ترویج فرهنگ 
ایثار و شهادت و اقدامات جهادگونه در راستای خدمات رسانی به مردم تقدیر به 

عمل آمد.
دکتر یزدی مشاور امور ایثارگران استانداری در این مراسم با اشاره به ضرورت 
خدمات رسانی بی وقفه به مردم گفت: خدمت رسانی به مردم یکی از توفیقاتی 
است که خداوند نصیب انسان های خالص و متعهد می نماید که در این خصوص 

در دین اسلام احادیث  و روایات زیادی نقل شده است .
وی حل مشکلات مردم را مصداق بارز لطف خداوند برشمرد و تصریح کرد: لطف 
و رحمت خداوند شامل افرادی شده که توفیق حل مشکلات مردم را دارند بنابراین 
مسولان باید قدر فرصت خدمت به مردم را غمینت شمارند و بی وقفه در راستای 

حل مشکلات مردم گام بردارند.
مشاور امور ایثارگران استانداری، سقایی را یکی از توفیقات فعالان در صنعت آبفا 
دانست و اظهارداشت: فعالان صنعت آبفا که فرصت سقایی برای آنها مهیا شده 
باید بی وقفه در زمینه خدمت رسانی به مردم تلاش کنند والبته مهندس هاشم 
امینی، مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان بعنوان یکی از مدیران متعهد  و 

مسولیت پذیر توانسته به خوبی خدمات پایدار به مردم در سطح استان ارائه دهد.
در ادامه مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با بیان اینکه ۱۲ درصد 
شاغلان شرکت ایثارگر هستند اظهارداشت: فعالان صنعت آبفا شبانه روزی و بی 
وقفه در راستای خدمت رسانی پایدار به مردم فعالیت می کنند که این مهم نشانگر 

ایثار و تعهد فعالان در این صنعت می باشد.
وی افزود: با توجه به اقدامات جهادگونه کارکنان آبفا در زمینه ارائه خدمات شبانه 
روزی به بیش از ۵ میلیون نفر در استان، به نوعی می توان گفت همه کارکنان آبفا 
ایثارگر به شمار می آیند. هاشم امینی با اشاره به تامین آب شرب مردم در سطح 
استان خاطر نشان ساخت: هم اکنون آب شرب بیش از ۵ میلیون نفر در بیش از 
۱۰۰ شهر و بیش از هزار روستا در سطح استان بی وقفه تامین می شود. همچنین 
فاضلاب بیش از ۲ میلیون نفر در سطح استان به صورت بهداشتی جمع آوری و 
تصفیه می شود که این همه در راستای ارائه خدمات پایدار در دستور کار قرار دارد.

وی با بیان اینکه شرکت آبفا استان اصفهان روزتولد آقاابوالفضل العباس )ع( را به 
عنوان روز سقا نامگذاری نموده است اعلام کرد: شرکت آبفا در راستای قدردانی 
از تلاشهای ایثارگران حدود ۱۴۰ واحد مسکونی در شهرک شهید کشوری را به 
منظور تامین مسکن ایثارگران شرکت، در دستور کار قرار داده است. همچنین 
اقداماتی در زمینه رفع مشکلات اشتغال، معیشت و سلامت ایثارگران مدنظر قرار 
گرفته است. مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان ترویج فرهنگ شهادت و ایثار را 
در جامعه بسیار مهم دانست و عنوان کرد: شرکت آبفا به منظور گرامیداشت یاد 
و خاطره ۱۳۰ خانواده شهید شرکت آبفا استان اصفهان تا کنون ۲ یادواره برگزار 

نموده و مقرر گردیده است که سومین یادواره شهدا در سال آینده برگزار شود.

مدیرکل اوقاف قم مطرح کرد

پشتیبانی کامل اوقاف قم
 از طرح شمیم خدمت

مدیرکل اوقاف استان قم گفت: در جنگ اقتصادی و علمی با دشمنان، هرگونه 
اقدام عملی برای کاستن از مشکلات اقشار مختلف مردم همچون طرح شمیم 

خدمت با حمایت کامل اوقاف استان قم همراه خواهد بود.
 حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری پیش از ظهر دیروز در بازدید از 
کارگاه های خیاطی که در راستای اجرای طرح شمیم خدمت در حرم مطهر 
امامزاده سید معصوم)ع( برپا شده اند اظهار کرد: رونق و جهش تولید، شعار سال  

گذشته و امسال هستند که از سوی رهبر معظم انقلاب تعیین شده اند.
وی افزود: از همه دست اندرکاران این طرح تشکر می کنم چرا که زمینه ای را برای 

کارآفرینی و اشتغال ایجاد کرده اند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه این اداره کل آماده هرگونه 
همکاری و پشتیبانی از طرح های این چنینی است گفت: در شرایطی که شیوع 
کرونا از یک سو و مشکلات اقتصادی دیگر سو، فشار بر مردم را بیشتر کرده است، 

باید به اینگونه اقدامات بهای بیشتری بدهیم.
وی ادامه داد: استکبار جهانی جنگ علمی، اقتصادی و فرهنگی را همزمان 
با هم علیه ما آغاز کرده اند زیرا می دانند با وجود قدرت بالای نیروهای مسلح 
حرکت های  چند  هر  ندارند  را  نظامی  رویارویی  توان  اسلامی،  جمهوری 
مذبوحانه ای را انجام می دهند که از آن جمله می توان به ترور شهید قاسم سلیمانی 

و دانشمندانی همچون شهید محسن فخری زاده اشاره کرد.
اسکندری با بیان اینکه لازم است اقدامات گسترده ای صورت بگیرد تا مردم 
همچنان در صحنه بمانند گفت: فشار اقتصادی مشکلات زیادی برای برخی اقشار 
به وجود آورده، حال در این شرایط طرح های اشتغال زایی و کارآفرینی می تواند 
کمک حال آنها باشد. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: می توانیم از 
ابنیه ای که داریم برای اختصاص مکان برپایی کارگاه های مهارت افزایی استفاده 
کنیم و اقدامات پشتیبانی و حمایتی دیگری هم توسط اداره کل اوقاف استان قم 

پیش بینی شده است.

رئیس اداره فرهنگی و کتاب اداره  کل ارشاد قم عنوان کرد؛

حضور 1۷۰ ناشر قمی در نمایشگاه مجازی 
کتاب تهران 

رئیس اداره فرهنگی و کتاب اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت:در 
استان قم حدود ۱۳۰۰ ناشر فعالیت می کنند که از این میان بیش از ۱۷۰ ناشر در 
نمایشگاه مجازی کتاب تهران شرکت کرده اند.  روح الله کریمی، درباره نمایشگاه 
مجازی کتاب تهران اظهارداشت: نمایشگاه کتاب تهران اتفاقی است که امسال 
برای اولین بار به این شیوه )مجازی( برگزار می شود. اگرچه نمایشگاه ها به صورت 
فیزیکی شور و حال خاصی در بین مخاطبان ایجاد می کنند، اما به دلیل شیوع 
ویروس کرونا و رعایت شیوه نامه های بهداشتی امسال نمایشگاه به صورت مجازی 
تجربه می شود. او اضافه کرد: راحت بودن خرید کتاب، سفارش کتاب از منزل و 
محل کار و دریافت آن به صورت رایگان از ویژگی های نخستین نمایشگاه مجازی 
کتاب تهران است.  کریمی عنوان کرد: می توان گفت این نمایشگاه فرصتی است 
تا ناشران به دنبال مخاطب خود در فضای مجازی باشند؛ بالتبع با رشد تکنولوژی 
ناشران هم باید روش های جدیدی غیر از عرضه فیزیکی کتاب را دنبال کنند. رئیس 
اداره فرهنگی و کتاب اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم به حضور ناشران 
قُمی در نمایشگاه کتاب تهران اشاره کرد و افزود: در استان قم حدود ۱۳۰۰ ناشر 
فعالیت می کنند که از این میان بیش از ۱۷۰ ناشر در نمایشگاه مجازی کتاب 
تهران شرکت کرده اند. این مقام مسئول بیان کرد: کسانی که بن کارت خرید کتاب 
بانک شهر و دارای موجودی از سال¬ های گذشته را در اختیار دارند و نام و نام¬ 
خانوادگی آن¬ها روی کارت حک شده باشد، می¬ توانند با مراجعه به شعب بانک 
شهر در سراسر کشور و دریافت کد و رمز دوم نسبت به استفاده از این بن کارت¬ ها 

در سامانه نمایشگاه مجازی کتاب تهران اقدام کنند.

اسفندماه امسال صورت می گیرد؛

بهره برداری از کتابخانه مرکزی قم 
اینکه این اداره  با بیان  سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم 
برای تأمین منابع مالی و خرید تجهیزات کتابخانه مرکزی اقدام کرده، گفت: این 

کتابخانه اسفندماه به بهره برداری خواهد رسید.
سجاد عمرانی صبح شنبه در جلسه با مدیرکل دفتر فنی استانداری قم خواستار 
تعیین تکلیف و تسریع در پایان عملیات محوطه سازی کتابخانه مرکزی قم جهت 
افتتاح شد و گفت: دبیرکل و معاونین نهاد کتابخانه های عمومی کشور در دی ماه 
از پروژه کتابخانه مرکزی قم بازدید کردند و بر افتتاح آن در اسفندماه تاکید داشتند 

و این اداره کل نسبت به تأمین منابع مالی و خرید تجهیزات اقدام کرده است.

 
تجهیزات  ساخت  و  طراحی  تفاهم نامه 
الکترومکانیکال تصفیه خانه های فاضلاب کشور 
به امضا رسید تا برای نخستین بار این تجهیزات در 

داخل کشور به تولید برسد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب 
استان قم، دکتر علی جان صادق پور در جلسه 
ساخت  برای  همکاری  تفاهم نامه  مبادله  و  امضا 
تصفیه خانه های  الکترومکانیکال  تجهیزات 
فاضلاب که با حضور رئیس سازمان ملی بهره وری 
ایران، معاون استاندار قم و رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان برگزار شد بهره وری را یک باور 
فرهنگی و ذهنی دانست و تأکید کرد: این باور باید 
در تمام فعالیت های اداری و اقتصادی و در قالب 
برنامه های توسعه کشور و با تأکید بر حفظ محیط 

زیست فرهنگ سازی شود.
وی رویکرد مدیریتی شرکت آب و فاضلاب استان 
را بر مبنای افزایش بهره وری و استفاده بهینه از 
امکانات دانست و به برخی از پروژه های این شرکت 
طراحی  گفت:  کرد،  اشاره  بهره وری  راستای  در 
و ساخت دستگاه های آشغال گیر در خط لجن و 
آشغال گیر مکانیکی ریزدانه 3 میلی متری از جمله 

این پروژه ها است.
قم،  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
از  جلوگیری  و  فاضلاب  تصفیه  رادمان  افزایش 
استهلاک تجهیزات از جمله مزایای این دستگاه ها 
دانست و یادآور شد: این دستگاه ها برای نخستین 
بار در کشور با همکاری کارشناسان شرکت آب و 
فاضلاب استان و یک شرکت دانش بنیان طراحی 
و ساخته شد و مراحل آزمایشی خود را با موفقیت 
و  طراحی  به  اشاره  با  ادامه  در  وی  کرد.  سپری 
ساخت اسکروپمپ فاضلابی با استفاده از دانش 
تا پیش  نیز  این دستگاه  بومی خاطرنشان کرد: 
با  اما  می شد  وارد  اروپایی  کشورهای  از  این  از 
بومی سازی دانش ساخت آن و بهره برداری موفق 
از آن، سالانه از خروج مقادیر زیادی ارز از کشور 
جلوگیری می کند. دکتر صادق پور تصریح کرد: 
اسکروپمپ فاضلاب نیز با همکاری متخصصین 
شرکت آب و فاضلاب و شرکت دانش بنیان نورمندی 
طراحی و ساخته شد و بهتر از نمونه خارجی آن در 

حال فعالیت است.
وی در ادامه به بخشی دیگر از اقدامات شرکت آب 
و فاضلاب استان قم در راستای بهره وری اشاره کرد 
و جایگزینی سامانه های کلرزنی گازی و پرکلرین و 
دستی به سامانه کلرزنی آب ژاول، سامانه پایش و 
راهبری تأسیسات آب و فاضلاب، احداث 7 نیروگاه 
قبوض  حذف  و  برقابی  نیروگاه  دو  و  خورشیدی 

کاغذی را از جمله این اقدامات برشمرد.
* درون نگری سرلوحه فعالیت های آبفای 

استان
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم در 
ادامه این جلسه از شرکت آب و فاضلاب به عنوان 
یکی از مهمترین دستگاه های ارائه خدمت یاد کرد 
و با اشاره به پروژه های بهره وری این شرکت گفت: 
طراحی و ساخت اسکروپمپ فاضلابی از جمله 
این پروژه ها است که مورد توجه ستاد فرماندهی 

اقتصاد مقاومتی هم بود و مورد تقدیر سازمان ملی 
بهره وری هم قرار گرفت.

وی یادآور شد: این اقدامات نوآورانه در شرکت 
آب و فاضلاب ادامه یافته است و امروز نیز شاهد 
طراحی و ساخت چند نمونه دیگر این دستگاه ها 

هستیم.
اهمیت  به  اشاره  با  ادامه  در  نوربخش  محمود 
اظهار  اجرایی  و  اداری  دستگاه ها  در  بهره وری 
است  این  بهره وری  کمیته  در  ما  هدف  داشت: 
به  تسری  قابلیت  که  یکپارچه ای  نگاه های  که 
یک  عنوان  به  دارد  را  اجرایی  دستگاه های  همه 
الگو سازماندهی کنیم.  وی استفاده از شاخص 
بهره وری در ارزیابی دستگاه ها را از دیگر برنامه هایی 
در راستای افزایش بهره وری دانست و خاطرنشان 
کرد: معتقدیم نوع نگاه شاخص ها در بحث ارزیابی 
نمرات  استان  دستگاه های  که  است  گونه ای  به 
بالایی را در این زمینه کسب می کنند که این مهم 
به دلیل شفافیت و نوع کارکرد دستگاه های استان 

هستند که قابلیت کمی پذیری دارند.
استان  برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  رئیس 
جمله  از  که  را  درون نگری  بحث  به  توجه  قم، 
سرلوحه  را  است  مقاومتی  اقتصاد  شاخصه های 
فعالیت های شرکت آب و فاضلاب به عنوان یک 
دستگاه پیشرو و توانمند در سطح استان دانست 
و گفت: از جمله نمونه های آن ساخت اسکروپمپ 
است که وابستگی کشور را به تأمین آن از خارج 

کشور را از بین برد.
* حرکت آبفا بر مبنای فرایندمحوری

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم با 
کرد:  تأکید  کشور  در  بهره وری  اهمیت  به  اشاره 
بهره وری در هر کجا که جاری و ساری شود ثمرات 

آن برای همه اقشار جامعه قابل رصد است.
اثربخشی  و  تلاش ها  از  قدردانی  ضمن  وی 
مدیریت و مجموعه شرکت آب و فاضلاب استان 
قم اظهار داشت: تیم مدیریتی آبفا در مجموعه 
دستگاه ها در ارائه خدمات شایسته به مردم پیشرو 

هستند.
و  اقدامات  به  اشاره  با  گروسی  محمدرضا 
فعالیت های شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: 
این فعالیت ها نشان از شناخت کامل مبدأ و مقصد 
همه  از  که  است  فرایندمحوری  اصل  که  است 

دستگاه های اجرایی انتظار داریم در این راستا گام 
بردارند.

* میزان مصرف آب در قم هشداردهنده است
رئیس سازمان ملی بهره وری ایران، بهره وری را 
کارایی به اضافه اثربخشی دانست و تصریح کرد: 
بر این اساس باید بتوانیم در هر لحظه فعالیت های 
سطح  با  و  کنیم  سنجش  و  محاسبه  را  خودمان 
معینی از نهاده ها، ستاده بیشتر یا بهتری به دست 

آوریم.
وی در ادامه با اشاره سختی های تأمین آب به ویژه 
در استان قم، بهره وری آب زیرمجموعه بهره وری 
انرژی و همپایه بهره وری سبز است گفت: یعنی 
در حالی که ما می خواهیم آب سالم، کافی و دارای 
کیفیت را برای همه بخش ها تأمین کنیم باید به 
سایر شاخص های زیست محیطی آب نیز توجه 

داشته باشیم.
دکتر فاطمه پهلوانی با بیان اینکه بهره وری آب 
باید در سه بخش تأمین، مصرف و بازیافت محقق 
شاخص های  با  موارد  این  داشت:  اظهار  شود، 
فرهنگی، اجتماعی و فنی و تکنیکال قابلیت تبیین 

دارد.
وی با تأکید بر اینکه شرکت آب و فاضلاب استان 
باید محور تدوین برنامه بهره وری آب باشد، گفت: 
استاندارد جهانی مصرف سرانه خانگی آب به ازای 
هر نفر، 80 لیتر است که این شاخص در کشور 
150 و در استان قم به 160 لیتر می رسد. رئیس 
سازمان بهره وری ایران، این میزان مصرف آب را 
برای اقلیمی مثل شهر قم هشداردهنده دانست 
و خاطرنشان کرد: با ورود شرکت های دانش بنیان 
به این عرصه می توان ضمن تأمین آب مورد نیاز 
شهروندان، از تخریب محیط زیست نیز جلوگیری 
بهره وری  پیوست  بر ضرورت  پایان  کنیم. وی در 
یادآور شد:  و  تأکید کرد  برنامه ها  و  در طرح های 
راستای  در  قم  استان  فاضلاب  و  آب  پروژه های 

بهره وری، شاخص و ارزشمند و قابل تقدیر است.
در پایان این مراسم با حضور رئیس سازمان ملی 
بهره وری ایران، معاون استاندار قم و رئیس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی استان قم، تفاهم نامه طراحی 
و ساخت تجهیزات الکترومکانیکال تصفیه خانه های 
و  و فاضلاب استان قم  بین شرکت آب  فاضلاب 

شرکت دانش بنیان نورمندی منعقد شد.

با حضور رئیس سازمان ملی بهره وری ایران صورت گرفت؛

انعقاد تفاهم نامه ساخت تجهیزات تصفیه خانه های فاضلاب کشور
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یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه حجم اقتصاد زیر زمینی کشور ۴ برابر اقتصاد 
شفاف است، گفت: مالیات علی الحساب بودجه را شفاف و با حذف اقتصاد زیر زمینی، 
بودجه دولت را تامین می کند. محمد رضا یزدی زاده درباره نظام مالیاتی کشور، گفت: 
یک سیستم مالیاتی کارا وظایفی دارد که می توان آن را در پنج دسته کلی قرار داد. اولین 
وظیفه مالیات، تأمین درآمد دولت و دومین وظیفه هدایت سرمایه ها به بخش های مولد 
اقتصادی است به عبارتی دیگر مالیات ابزار تخصیص مجدد منابع بر اساس اهداف 
از  جلوگیری  مالیات  سوم  وظیفه  داد:  ادامه  وی  می کند.  فراهم  را  کشور  اقتصادی 
بورس بازی های بخشی در اقتصاد است یعنی گاهی در یک بخشی از اقتصاد به دلیل 
تقاضای بورس بازی دچار تورم می شویم و سیاست پولی نیز در این زمینه کارایی لازم 
را برای برخورد با تورم بخشی ندارد در این شرایط باید از سیاست های مالی استفاده 
کرد. وظیفه چهارم مالیات، جلوگیری از افزایش شکاف طبقاتی و کاهش آن همچنین 
افزایش هزینه های تجمل گرایی با هدف توسعه عدالت اجتماعی و پنجمین وظیفه ای 
که بر عهده نظام مالیاتی کشور است ایجاد شفافیت اقتصادی با کاهش حجم اقتصاد 
زیرزمینی و جلوگیری از فساد مالی است. عضو سابق شورای راهبردی نظام مالیاتی با 
اشاره به وضعیت کنونی سیستم مالیاتی کشور، گفت: در زمینه تأمین درآمد دولت با 
نگاهی به بودجه سالانه متوجه می شویم که بودجه عمومی حدود ۲۰ درصد ناخالص 
داخلی شفاف ما است. بنابراین اگر بخواهیم کل بودجه عمومی دولت را به وسیله مالیات 
و از اقتصاد شفاف تأمین کنیم نیاز به این داریم که از ناخالص داخلی مان ۲۰ درصد 
مالیات بگیریم که در مقایسه با سایر کشورها نسبتی متوسط و رو به پایین است. وی با 
بیان اینکه نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی در حال حاضر حدود ۶ درصد است، 
افزود: این درصد پایین ناشی از ناکارامدی نظام مالیاتی است؛ طبق مطالعات صورت 
گرفته با همین قوانین حداکثر نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی ۷.۵ درصد خواهد 

شد این موضوع لزوم تغییر در سیستم مالیاتی را نشان می دهد.
مالیات بر خانه های خالی؛ گام اول در هدایت نقدینگی به بازارهای مولد

این کارشناس اقتصادی با اشاره به وضعیت نظام مالیاتی کشور در دومین رسالت خود 
یعنی هدایت سرمایه ها به سمت بخش مولد، گفت: شاید اولین اقدام در این زمینه را 
می توان مالیات از خانه های خالی دانست که البته هنوز به اجرا در نیامده است. اگر این 

قانون اجرا شود از این پتانسیل بی نهایتی که همیشه غافل بودیم یک نمونه کوچکی را 
اجرا کرده ایم.

با مالیات می توان دست دلالان را از بازار خودرو قطع کرد
وی با بیان اینکه مالیات ابزاری فوق العاده کارآمد برای جلوگیری از بورس بازی در 
اقتصاد است، بیان کرد: در بازار خودرو همواره مشکل توزیع وجود دارد و با دو تقاضای 
دلالان و مصرف کنندگان مواجه هستیم؛ تنها کاری که توانستیم انجام دهیم قرعه کشی 
است که به عقیده من آبروی کشور را با آن برده ایم در صورتی که مالیات ابزار جدا کردن 
این دو از یکدیگر است.  یزدی زاده ادامه داد: اگر قاعده ای گذاشته شود که وقتی فردی 
خودرویی را می خرد اگر در سال اول آن را بفروشد ۹۰ درصد عایدی به عنوان مالیات 
دریافت شود در سال دوم ۷۰ درصد در سال سوم ۵۰ درصد و در سال چهارم از این 
مالیات معاف شود با این اقدام امکان بورس بازی به طور کامل از بین می رود و خودرو 

بدست مصرف کننده نهایی می رسد.
مالیات بر خودرو و مسکن لوکس با اینکه در بودجه آمد اجرا نشد

وی با بیان اینکه یکی از کارکردهای مهم مالیات، کاهش شکاف طبقاتی است، گفت: 
متأسفانه علی رغم اینکه کشور ما ۵۰ سال سرطان تورم دارد که به واسطه آن فقیر، فقیر 
تر و غنی، غنی تر می شود و بازدهی ثروت ده برابر بازدهی اقتصاد است اما علیرغم تمام 
تلاش ها مالیات خودرو و خانه های لوکس که در بودجه امسال آمد و اقدام کوچکی بود 

نیز اجرا نشد.
با شفاف شدن اقتصاد زیر زمینی کل بودجه دولت تأمین می شود

یزدی زاده درباره نقش مالیات در ایجاد شفافیت اقتصادی گفت: اهمیت این موضوع 
در اقتصادهایی مانند کشور ما که اقتصاد زیرزمینی بزرگی دارد بسیار زیاد است. در کشور 
ما اقتصاد زیرزمینی حداقل ۴ برابر اقتصاد شفاف است و بعضی برآوردها این عدد را تا 
۸ برابر نیز نشان می دهد؛ آمارهای فرار مالیاتی داده می شود این آمار نوک کوه یخ فرار 
مالیاتی است چراکه تنها اقتصاد شفاف را در نظر می گیرد اگر اقتصاد زیر زمینی را شفاف 

کنیم بودجه کل دولت از مالیات تأمین می شود.
سهم مالیات حقوق بگیرها بیش از 2 برابر سهم مشاغل است

وی درباره راهکارهای فعلی کارا شدن نظام مالیاتی کشور، گفت: مالیات حقوق بگیر 

ها در هفت ماهه سال جاری ۱۱ هزار میلیارد تومان بوده است که حمایت از آنها بعضاً 
واجب است اما در همین زمان تنها ۵ هزار میلیارد تومان از مشاغل مالیات گرفته شده 
است یعنی تمام فعالیت هایی که توسط افراد حقیقی در کشور صورت گرفته مانند طلا 
فروشی، خواروبارفروشی، نانوایی و … که جمعاً سه میلیون واحد صنفی هستند تنها ۵ 
هزار میلیارد تومان مالیات داده اند و سهم مالیات حقوق ۲.۲ برابر مشاغل است و این 
موضوع عادلانه نیست. این کارشناس اقتصادی خاطر نشان کرد: یک معضل در مالیات 
ستانی این است که در وصول مالیات مشاغل به دلیل بروکراسی اداری به طور متوسط 
۲.۳ سال وقفه داریم یعنی اگر تورم را در نظر بگیریم ارزش واقعی این ۵ هزار میلیارد 

تومان تنها هزار میلیارد تومان است.
مالیات علی الحساب اقتصاد زیر زمینی را از بین می برد

عضو سابق شورای راهبردی نظام مالیاتی در پایان درباره راه حل اصلاح نظام مالیاتی 
کشور، گفت: اولین اقدام در زمینه اصلاح نظام مالیاتی این است که باید ماده ۱۶۳ 
قانون مالیات های مستقیم و دریافت علی حساب اجرا شود به گونه ای که از هر معامله 
کشور یک درصد به عنوان مالیات علی الحساب وصول شود وقتی چک های حامل را 
حذف کردیم آن وقت تمام موارد اطلاعات از طریق بانک انجام می شود و از این طریق 
می توان به تمام معادلات نظارت کرد. وی ادامه داد: برای این کار می توان سقفی مانند 
یک میلیارد تومان قرار داد که افراد بتوانند تا این سقف ورودی به حساب داشته باشند 
اما اگر رقم ورودی به حساب مازاد بر این رقم بود مشخص است که فرد کار اقتصادی 
می کند و یک درصد از آن باید به عنوان مالیات علی الحساب وارد پرونده مالیاتی شود اگر 
فرد پرونده مالیاتی نداشته باشد نیز به عنوان اقتصاد زیرزمینی شناخته می شود. یزدی 
زاده افزود: اگر فردی دلیل موجهی برای تبادل خود داشته باشد به عنوان نمونه خانه 
خریده باشد آن را به سازمان امور مالیاتی اعلام می کند و مانند همه جای دنیا پول را پس 
می گیرد و اگر سازمان پول را دیر برگرداند سودش را نیز باید به آن برگرداند این کار اقتصاد 
زیرزمینی را نیز کاهش داده و وقفه مالیاتی را کم می کند. وی خاطرنشان کرد: سیاست 
مالیات علی الحساب حرکت به سمت عادلانه شدن پرداخت مالیات است که در کنار 
آن قطعاً باید به مالیات عایدی بر سرمایه و مالیات بر ثروت به صورت جدی دنبال شود تا 

اهداف مالیاتی تحقق یابد و تأمین بودجه از طریق مالیات امکان پذیر شود.

یک کارشناس اقتصادی :
حجم اقتصاد زیر زمینی کشور ۴ برابر اقتصاد شفاف است

فرزاد هاشمی، استاد دانشگاه؛ معتقد است: در بهترین شرایط فروش نفت برای 
سال ۱۴۰۰ حدود یک میلیون یا یک میلیون ۲۰۰ بشکه در روز است. پس بودجه 
سال آینده نفتی نیست و اگرچه وابستگی به نفت وجود دارد اما این وابستگی اندک 

است.
صنعت نفت از موثرترین و بزرگترین صنایع در جهان و به ویژه ایران است. نفت، 
علاوه بر اینکه منبع عمده تأمین انرژی در دنیای امروز است، نقش مهمی  نیز در 
تعیین میزان قدرت ملی و اعتبار بین المللی کشورهای مختلف ایفا می کند.این 
ماده سیاه در اقتصاد ایران سال های زیادی است که بخش مهمی از درآمد ملی 
کشور را تامین می کند. در حال حاضر با توجه به شرایط کشور و شرایط جهانی 
و بین المللی ، نفت در بودجه سال ۱۴۰۰ به یکی از بحث برانگیز ترین موضوع 
ها  تبدیل شده است . به همین دلیل پژوهشگر ایرنا با »فرزاد هاشمی«  کارشناس 
اقتصادی و استاد دانشگاه، گفت و گویی انجام داده است که در ادامه می خوانید:

درصد وابستگی به نفت در بودجه ۱۴۰۰ تعیین کننده نیست
هاشمی با اشاره به بودجه ۱۴۰۰ گفت: در اقتصاد در خصوص اینکه آیا بودجه 
وابسته به نفت است یا خیر، صفر و یک مطرح نمی شود و نه تنها بودجه کشور ما 
بلکه بودجه بسیاری از کشورها وابسته به منابع اولیه است که درصد این کم و زیاد 
دارد و اینگونه نیست که همه بودجه وابسته به کالاهای کارخانه ای باشد. بنابراین 
هنگامی که حسن روحانی می گوید بودجه ۱۴۰۰ وابسته به نفت نیست در 
حقیقت عنوان می کنند که این درصد وابستگی به نفت تعیین کننده نیست. وقتی 
ما راجع به تعیین کنندگی صحبت می کنیم بیشتر بحث ما راجع به استحصال 

درآمدها و درصد آن بودجه است.
وابستگی در بودجه ۱۴00 به نفت وجود دارد اما کم

این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: اگر به بودجه پیشنهادی دولت برای 
۱۴۰۰ نگاهی کلی داشته باشیم در واقع ۲ هزار و ۴۳۵ هزار میلیارد تومان کل 
بودجه پیشنهادی است که به صورت لایحه تقدیم مجلس شده است و همانگونه 
که می دانید این بودجه به شکل بودجه عمومی و بودجه شرکت های دولتی تقسیم 
بندی شده که آن چیزی که در آن بحث و جدل وجود دارد درآمدهای عمومی است 
که زیرمجموعه بودجه عمومی قرار می گیرد؛ یعنی بودجه به درآمدهای عمومی 
و درآمدهای اختصاصی تقسیم می شود که درآمدهای عمومی که ۸۴۱.۳ هزار 
میلیارد تومان است که این امر محل چالشی است که نفت در آن قرار دارد و در 
حقیقت باید این درآمد از طرف دولت استیصال شود و ممکن است که از دید 
مجلس برخی از اینها استیصال نشود و کسری بودجه را افزایش دهد. در این 
۸۴۱.۳ هزار میلیارد تومان آیتم هایی وجود دارد که درآمدهای مالیات و گمرکات 
و درآمدهای حاصل از نفت و گاز را در برمی گیرد که این درآمد ۱۹۹ هزار میلیارد 
تومان است و درآمد ناشی از فروش دارایی ها که نمادهایی است که تحت عنوان 
دارا یکم، دارا دوم و ... هستند که در واقع اخیراً محل درآمدی شده که دولت بتواند 
کسری بودجه خودش را جبران کند. بنابراین در این درآمدهای عمومی دولت 

وابستگی به نفت وجود دارد و طبیعی است که بخش عمده ای از این درآمدها 
تقریباً حدود ۵۰ درصد درآمدهای عمومی دولت را وابسته به نفت می کنند اما اگر 
این اعداد را به کل بودجه پیشنهادی یعنی ۲ هزار و ۴۳۵ هزار میلیارد تومان تقسیم 
کنیم این عدد خیلی کمتر می شود و در واقع به زیر ۱۵ درصد می  رسد. پس باید 
گفت که بودجه ۱۴۰۰ نفتی نیست و این جمله که می گویند بودجه به نفت وابسته 

است اشتباه است و وابستگی به نفت دارد اما کم.
در لایحه بودجه ۱۴00 دولت فروش 2.۳ میلیون بشکه در روز آمده است

این استاد دانشگاه تصریح کرد: آنچه که در لایحه بودجه دولت آمده که تقدیم 
به شکل  را  روز  در  بشکه  میلیون  این است که عنوان شده ۲.۳  مجلس شده 
مرسوم فروش نفت دارند که این عدد به نظر می آید تا حدودی خوش بینانه است 

اما برآوردهای من نشان می دهد که حتی اگر برجام احیا شود ما یک فاصله ای 
خواهیم داشت تا به آن عددی که دولت در فروش نفت عنوان می کند، برسیم چون 
در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۰ خورشیدی ما ۲ میلیون ۳۰۰ هزار بشکه فروش 
نفت نخواهیم داشت زیرا هنوز قرارداد کاملی میان ایران و کشورهای دیگر منعقد 
نمی شود و به نظر من هم زودتر از خرداد ۱۴۰۰ ما نمی توانیم یک قرارداد جامع با 
کشورهای ۱+۵ در رابطه با برجام داشته باشیم؛ یعنی در بهترین شرایط تصور من 
این است که حتی اگر در دوره روحانی هم این اتفاق بیافتد ما تا اواخر خرداد سال 
آینده نمی توانیم این حجم از فروش نفت را داشته باشیم زیرا کشورهای تحریم 
کننده به خصوص امریکا برای اینکه بتواند چانه زنی بیشتری کند به راحتی تحریم 
ها را برنمی دارد. پس عدد ۲.۳ میلیون فروش بشکه نفت در روز که در بودجه 
۱۴۰۰ آمده به راحتی تا خرداد همان سال تحقق پیدا نمی کند و اگر ما از تیرماه 
نفت را در بازارهای بین الملل بفروشیم در سه ماهه دوم بلافاصله تمام تحریم ها 
برداشته نمی شود و ما می بایست مشتری های خود را در بازارهای بین المللی پیدا 
کنیم؛ یعنی به این سرعت ما نمی توانیم نفت خود را بفروشیم. پس به سرعت ما 

نمی توانیم به چنین عددی برسیم.
برای سال ۱۴00 فروش یک میلیون و 500 بشکه در روز محتمل  تر است

هاشمی با اشاره به نقش نفت در بودجه ۱۴۰۰ گفت: اگر میانگین فروش نفت در 
سال آینده طبق لایجه بودجه ۲.۳ میلیون بشکه در روز باشد ما در ۶ ماهه نخست 
سال این عدد را نخواهیم داشت و ما در بهترین شرایط۱ میلیون یا ۱میلیون ۲۰۰ 
بشکه در روز صادرات داشته باشیم. پس در واقع ما باید روی ۲ الگوی دیگر فکر 
کنیم؛ یا الگوی ۱ میلیون ۵۰۰ بشکه یا یک میلیون بشکه در روز، که در مجلس 
هم تعدادی از نمایندگان معتقد هستند که بیشتر از یک میلیون بشکه در روز 
نمی توانیم صادر کنیم. پس ناگهان به عدد ۲.۳ میلیون بشکه محقق نخواهد شد و 
یک میلیون و ۵۰۰ بشکه در روز محتمل تر است که مرکز پژوهش های مجلس هم 
به همین عدد رسیده است و هر عدد بشکه نفت هم در لایحه بودجه ۴۰ دلار در نظر 

گرفته شده و جا دارد که تا ۵۰ دلار هم افزایش داشته باشد.
بودجه ۱۴00، هفت و نیم درصد وابسته به نفت می شود

این کارشناس اقتصادی یادآور شد: میزان وابستگی ایران به درآمدهای نفتی در 
سال ۹۳ حدود ۳۹ درصد بود که این وابستگی به نفت بوده است و سال ۹۴ حدود 
۳۸ درصد بوده، سال ۹۵ به ۲۸ رسیده، سال ۹۶ هم ۳۲ و نیم درصد، سال ۹۷ به 
۳۴ درصد رسید و دقیقا از سالی که تحریم ها شدید می شود و برجام به صورت 
یک طرفه از طرف آمریکا نادیده گرفته می شود یعنی سال ۹۸ وابستگی به نفت به 
۱۰ درصد می رسد و سال ۹۹ به ۶ درصد می رسد و تصور بر این است که اگر یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه در روز فروش نفت داشته باشیم بودجه ۷ و نیم درصد 
وابسته به نفت می شود. پس با این برآورد می توان گفت که بودجه ۱۴۰۰ نفتی 
نیست که این ۷ و نیم درصد هم چیز زیادی نیست و کشورهای پیشرفته هم تا ۱۰ 

درصد بودجه آنها به منابع اولیه است.

گفت وگو با یک اقتصاددان:

بودجه ۱4۰۰ نفتی نیست
یک کارشناس اقتصادی:

پیوستن به FATF باعث تسهیل مراودات 
مالی و تقویت بورس می شود

به اعتقاد برخی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت، عضویت در FATF در 
شرایط تحریم های آمریکا تاثیر مثبتی بر اقتصاد نخواهد داشت، اما بسیاری 
از کارشناسان اقتصادی با نظر آنها موافق نبوده و معتقد هستند که تصویب 
FATF باعث تسهیل مراودات مالی، بهبود صادرات شرکت های بورسی و 

تقویت بازار سرمایه خواهد شد.
پیوستن یا نپیوستن به گروه ویژه اقدام مالی )FATF( از مهم ترین مباحث 
امروز اقتصاد کشور است. موضوعی که البته سال هاست در محافل اقتصادی 
و سیاسی ایران مطرح بوده، اما در یک ماه گذشته و پس از موافقت رهبر 
معظم انقلاب برای طرح مجدد لوایح دولت مبنی بر پیوستن به کنوانسیون 
های پالرمو و CFT، در مجمع تشخیص مصلحت نظام، مجددا این موضوع 

در اولویت دغدغه های فعالان و تحلیلگران اقتصادی قرار گرفته است.
کارشناس سیاست  و  اقتصادی  امور  تحلیلگر  »مهدی محمودرباطی«،  
عمومی در اقتصاد، در همین رابطه به خبرنگار ایرنا گفت: در شرایط فعلی 
می توان ادعا کرد که هیچ کدام از افرادی که با عناوین موافق و مخالف برجام 
شناخته می شوند، در این که پیوستن به این سازمان یک ضرورت است و 
به هر حال باید انجام شوند، اختلاف نظری ندارند. اما برخی دلایل که به 
اقتضای شرایط سیاسی و اقتصاد کلان کشور مطرح می شوند، منجر به این 

شده که عده ای موافق پیوستن به این سازمان در حال حاضر نباشند.
مهم ترین  را  آمریکا  دولت  بی سابقه  و  یک جانبه  های  تحریم  وجود  وی 
است  مجبور  ما  کشور  حاضر  حال  در  افزود:  و  دانست  مسئله  این  دلیل 
عمده مبادلات اقتصادی و تجاری خود را به صورت مخفیانه انجام دهد تا 
به اصطلاح بتوانیم تحریم ها را دور بزنیم. همین موضوع، دلیلی شده است 
برای مخالفین که ادعا کنند در این شرایط پیوستن ایران به FATF فوایدی 
برای کشور ندارد یا حتی می تواند مانعی برای انجام همین مراودات مخفیانه 
باشد. در حالی که معتقدم این استدلال ها بعضا غلط است و پیوستن ایران 

به FATF فواید بیشتری برای کشور دارد.
این دانش آموخته رشته اقتصاد ادامه داد: پیوستن به گروه ویژه اقدام مالی، 
به نوعی با  اتصال به شبکه جهانی اینترنت قابل تشبیه است. همانگونه که 
در صورت نپیوستن به اینترنت تمامی راه های ارتباطی کشور دچار اختلال 
شده و حتی به نوعی قفل می شود، FATF هم در مبادلات تجاری چنین 
نقشی را دارد. از سوی دیگر همان گونه که پیوستن به اینترنت قرار نیست 
مستقیما به ما نفعی برساند و این نوع استفاده ما از اینترنت است که منافعی 
را برای ما ایجاد کند، سازمان FATF هم قرار نیست به طور مستقیم مشکلات 
اقتصادی ما را حل کند، بلکه یک ابزار کارا در دست سیاستگذاران و فعالان 

اقتصادی خواهد بود.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به هزینه های بسیار سنگین قرار گرفتن 
در لیست سیاه FATF، گفت: در این شرایط فارغ از مسئله تحریم ها، ما 
نمی توانیم هیچ مبادله شفاف و مستقمی تجاری را انجام دهیم و مجبور 
هستیم این مبادلات را با هزینه ها و ریسک های بسیار بالا طی فرایندی انجام 
دهیم که در بلند مدت اقتصاد ما را تحت فشار قرار داده و لطمات زیادی 
وارد می سازد. به عنوان مثال ما در حال حاضر حدود ۸۰ میلیارد دلار تجارت 
خارجی در قالب صادرات و واردات داریم، که به دلیل قرار گرفتن در لیست 
سیاه FATF تمامی این مبادلات به ناچار به صورت مخفیانه انجام می شود 
که حداقل ۲۰ الی ۳۰ درصد هزینه های مبادله را برای ما بالا می برد، یعنی 

چیزی در حدود ۱۵ تا ۲۰ میلیارد دلار که رقم سنگینی محسوب می شود.
محمود رباطی به تاثیر تحریم ها هم در فرایند مبادلات تجاری ایران اشاره 
کرد و گفت: حتی در همین شرایط تحریمی برخی بانک ها و تجار در برخی 
کشورها مانند عراق و چین، برای انجام معامله با طرف های ایرانی آمادگی 
داشتند، اما قرار گرفتن ایران در لیست سیاه FATF باعث شد که این افراد 
هم از انجام مبادلات مستقیم با ایران پرهیز کرده و یا کلا از معامله با ایران 
برای  بیاورند. روشی که  به روش های غیر مستقیم روی  یا  منصرف شوند 
اقتصاد ایران تنها زیان رسان است و سود آن متعلق به واسطه ها و دلالانی 

است که در این فرایند مبادلات مخفیانه دخالت می کنند.
وی خاطرنشان کرد: برخی افراد از نظارت های FATF بر مبادلات مالی و 
بانکی ایران نگران هستند، در شرایطی که آمریکا در حال حاضر بدون هیچ 
با مسئله FATF، تمامی تراکنش های مالی ما را رصد می کند،  ارتباطی 
به گونه ای که چندی قبل رئیس کل بانک مرکزی هم اذعان کرد که هیچ 
جلسه اقتصادی نبوده است که طرف ایرانی در آن شرکت کند و آمریکایی ها، 
قبل یا بعد از آن جلسه، آنجا نباشند. بنابراین برخلاف استدلال مخالفین 
بر انجام  و CFT اختلالی  پالرمو  به FATF، قبول دو کنوانسیون  پیوستن 
مبادلات مخفیانه امروز ایران نمی تواند ایجاد کند. از سوی دیگر بسیاری 
از کشورهایی هم که هم اکنون به FATF پیوسته اند، تمام مفاد آن را درست 
اجرا نمی کنند. بنابراین حتی در صورت عضویت در این سازمان هم راه های 
را علی رغم  ایران  امروز مبادلات مالی  تا حداقل شرایط  زیادی وجود دارد 

تحریم ها، همچنان حفظ کرده باشیم.
این فعال بازار سرمایه در ادامه به فواید پیوستن ایران به FATF اشاره کرد 
برقراری مبادلات  امکان   FATF به با پیوستن  و توضیح داد: ما می توانیم 
آمریکا  از  با برخی کشورهایی که مستقل  را  و معمول خود  تجاری عادی 
رفتار می کنند را برای خود فراهم کنیم. امری که با رفع تحریم ها می تواند 
به سرعت به تمام جهان تعمیم پیدا کند. از سوی دیگر خروج ایران از لیست 
سیاه FATF می تواند منجر به تقویت بخش های داخلی اقتصاد کشور شود. 
به عنوان مثال می توان پیش بینی کرد که در بازار بورس، چند دسته از صنایع 
و به خصوص بخش های مالی بازار مانند بانک ها و بیمه ها، به طور مستقیم از 
این تحول سود ببرند. همچنین شرکت های صادراتی و وارداتی همچون گروه 
فولادی ها، معدنی ها و خودروسازان به دلیل تسریع مبادلات پولی و تسهیل 
در فرایند واردات و صادرات، به صورت غیرمستقیم از این تصمیم سودهای 
زیادی خواهند برد. اتفاقات مثبتی که در مجموع باعث تقویت بازار بورس 

خواهد شد.
تحولات،  به  بازار  واکنش  همواره  که  این  بر  تاکید  با  رباطی  محمود 
می دهد،  اقتصادی  سیاستگذاران  اختیار  در  را  سیگنال ها  صحیح ترین 
ادامه داد: در همین ایام اخیر مشاهده کرده ایم که بازارهای کشور به عنوان 
عناصر هوشمند اقتصادی، در خصوص مسائل مربوط به FATF چگونه 
واکنشی داشته اند. این پدیده که در زمان انتشار اخبار مثبت درباره پیوستن 
به FATF، قیمت ارز کاهش پیدا می کند و در حالت بالعکس، قیمت ها 
افزایش میابد، یک سیگنال است که فعالان بازار به تحلیلگران اقتصادی 
با این حرکت هوشمندانه خود می گوید  بازار  و سیاستگذاران می دهند. 
تسهیل نقل و انتقال مالی که در اثر پیوستن به FATF ایجاد خواهد شد، 
منجر به تقویت ریال می شود و مطمئنا تصمیم گیران کلان اقتصادی کشور، 
اگر به این سیگنال ها توجه کنند، می توانند در انتخاب های خود بهتر و 

دقیق تر عمل کنند.

دولت و مجلس، هر دو از معیشت مردم می گویند. دولت 
تلاش می کند بدون فشار مالیاتی بر مردم، منابع بودجه 
را تأمین کند و مجلس می گوید سهم درآمدهای مالیاتی 
برای  است. هزینه کدام تصمیم گیری  پایین  بودجه  در 

معیشت مردم در سال ۱۴۰۰ پایین تر خواهد بود؟
با اینکه بودجه طور کلی، سند دخل و خرج یک سال 
اقتصاد  بازیگران عرصه  بر همه  را نشان می دهد  دولت 
است.  تأثیرگذار  نیز  خانوارها  و  خصوصی  بخش  یعنی 
و  تدوین  فرآیند  در  می شود  موجب  تأثیرگذاری  همین 
تصویب بودجه، آثار اقتصادی آن بر خانوارها مورد توجه 
دولت و مجلس باشد. دولت با توجه به شرایط سال جاری 
و پیش بینی خود نسبت به سال ۱۴۰۰، تلاش کرده در 
تدوین لایحه بودجه، درآمدهای مالیاتی را به گونه ای در 
نظر گیرد که کسب وکارها و معیشت خانوارهایی که به دلیل 
شرایط اقتصادی ناشی از همه گیری کرونا دچار مشکل 
شده بودند، بیش از پیش تحت فشار قرار نگیرند. این در 
حالی است که مجلس در بررسی و تصویب بودجه به سهم 
مالیات در درآمدهای دولت انتقادهایی را وارد کرده و به طور 

همزمان، معیشت مردم را خط قرمز خود معرفی می کند.
سرنوشت معیشت در تغییرات بودجه ای مجلس

از این مهرداد گودرزوند عضو کمیسیون تلفیق  پیش 
مجلس در رابطه با نگرانی های بودجه ای مجلس گفته بود: 
مورد ما نگران این مساله هستیم که بودجه ای را در کشور 
تصویب نکنیم که گرانی و زمینه های رانت و فساد در کشور 
ایجاد شود. یقین داشته باشید آن چیزی که به معیشت 
مردم مرتبط باشد که به آن آسیب برساند، ما ورود نخواهیم 
کرد و حتی تقویت این موضوع نیز در دستور کار ما قرار 
دارد. ما می دانیم که زندگی مردم به سختی می گذرد. 
همراهی ما با دولت به صورت ۱۰۰ درصدی است، اما 

خط قرمز ما معیشت مردم است.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی نیز 

مردم  معیشت  تقویت  محوریت  با  بودجه  شده  مدعی 
نوشته نشده است. »دولت در اظهارات رسانه ای تأکید 
می کند معیشت مردم در اولویت است، اما متأسفانه در 
مردم  معیشت  تقویت  محوریت  با  بودجه  لایحه  عمل، 
نوشته نشده، وظیفه ما در مجلس آن است که اولویت 
توزیع امکانات را از چاق کردن دلال ها به سمت قوی کردن 
مردم تغییر دهیم، ما در این مسیر ثابت قدم هستیم و ... 
. « برخلاف سخنان رئیس مجلس، تغییرات کمیسیون 
تلفیق در لایحه بودجه ۱۴۰۰ به چنان سمتی تغییر جهت 
یافته که خلاف شعارهای بهارستانی ها را نشان می دهد. به 
عنوان نمونه، افزایش غیرواقعی منابع مالیاتی یکی از این 
موارد است که می تواند مجلس را از خط قرمز خود، یعنی 

معیشت مردم، عبور دهد.
بار مالیاتی کمیسیون تلفیق بر دوش کم درآمدها

درآمدی  منابع  تلفیق،  کمیسیون  مصوبه  اساس  بر 

با  بودجه ۱۴۰۰  در  افزوده  ارزش  بر  مالیات   از  حاصل 
افزایش حدود ۴۰ درصدی از ۸۱ هزار میلیارد تومان به 
۱۱۳ هزار میلیارد تومان خواهد رسید. پیش از این نیز 
از ۹ به ۱۰ درصد  افزوده  بر ارزش  افزایش نرخ مالیات 
توسط مجلس پیشنهاد شده بود که با هشدار کارشناسان، 
کنار گذاشته شد. در واقع در شرایط رکودی، افزایش نرخ 
مالیات بر ارزش افزوده نه تنها معیشت خانوارهای طبقه 
متوسط و پایین را تهدید می کند، بلکه درآمدهای دولت را 

نیز کاهش می دهد.
مالیات بر ارزش افزوده نوعی مالیات غیرمستقیم است 
نهایی  پرداخت کننده  و  می شود  وضع  مصرف  بر  که 
تولیدکنندگان  واقع  در  هستند.  مصرف کنندگان  آن، 
زنجیره  از  را  مالیاتی  بار  تنها  خدمات  ارائه دهندگان  و 
تولید منتقل می کنند و در نهایت، خریدار نهایی کالا یا 

استفاده کننده نهایی خدمت، مالیات را پرداخت می کند.

افزایش نرخ  از طریق  افزوده  بر ارزش  افزایش مالیات 
مالیات، مصرف کنندگان را ناچار به پرداخت قیمت های 
از طرف  و خدمات خود می کند.  کالا  برای سبد  بالاتر 
دیگر، اگر افزایش نرخ مالیات نیز در نظر نباشد، به دلیل 
خدمات  و  کالاها  قرارگیری  یا  مالیاتی  پایه های  افزایش 
بیشتر در فهرست شمول مالیات بر ارزش افزوده، بار دیگر 
این مصرف کننده است که باید سهم بیشتری از درآمد 
محدود خود را به جای اختصاص به سبد مصرف به مالیات 

تخصیص دهد.
اصابت مالیات پیشنهادی دولت به کدام 

گروه هاست؟
در بودجه سال آینده، دولت ۲۵۱ هزار و ۵۲۲ میلیارد 
تومان درآمد مالیاتی تعیین کرده که ۲۴۷ هزار و ۹۴۵ 
است.  عمومی  مالیات های  محل  از  آن  تومان  میلیارد 
مالیات اشخاص حقوقی ۵۸ هزار میلیارد تومان، مالیات 
بر درآمدها ۴۸ هزار میلیارد تومان، مالیات بر ثروت ۲۳ 
میلیارد  واردات ۲۲ هزار  بر  مالیات  تومان،  میلیارد  هزار 
تومان و مالیات بر کالاها و خدمات ۹۴ هزار میلیارد تومان 
پیش بینی  مجموع  در  بنابراین  است.  شده  پیش بینی 
مالیاتی در بودجه سال آینده در مقایسه با امسال، ۵۲ هزار 

میلیارد تومان افزایش یافته است.
دولت همچنین با معرفی پایه های جدید مانند مالیات 
بر خانه های خالی، تلاش کرده منابع مالیاتی خود را از 
مسیرهایی که کمترین هزینه را به گروه های پایین درآمدی 

تحمیل می کند، افزایش دهد.
به عنوان نمونه در لایحه بودجه سال آینده، در بخش 
از  تومانی  میلیارد  پیش بینی ۲۰۰  مالیاتی،  درآمدهای 
محل درآمد حاصل از مالیات بر واحدهای مسکونی خالی 
از سکنه در نظر گرفته شده است. علاوه بر این در بخش 
مالیات بر واردات نیز، حقوق ورودی خودرو در مجموع 

۲۰۴۰ میلیارد تومان پیش بینی شده است.

عبور مجلس از خط قرمز معیشتی؛ آوار مالیات بر دوش کم درآمدها
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سامان قدوس: 

از فشار مسابقات در انگلیس
 سردرد می گیرم

بازیکن ایرانی تیم فوتبال برنتفورد با بیان اینکه این تیم بازی سختی مقابل 
لسترسیتی در پیش دارد، گفت: مسابقات در انگلیس فشرده است و بعد از بازی ها 

شما کاملا مُرده اید!
تیم فوتبال برنتفورد روز یکشنبه در چارچوب دیدارهای جام حذفی انگلیس به 

مصاف تیم لیگ برتری لسترسیتی می رود.
سامان قدوس بازیکن ایرانی تیم برنتفورد که در بازی گذشته این تیم موفق به 
گلزنی شد، در آستانه این مسابقه درباره دیدار با لستر گفت: این بازی معنای 
زیادی دارد. احساس می کنم هر کجا می روم درباره جام حذفی می شنوم و 
بنابراین اهمیت آن را می فهمم. آنها واقعاً یک تیم قدرتمند هستند. هیچ ضعفی 
از لستر در بازی با چلسی ندیدم. آنها بازیکنان سطح بالایی هستند. یکشنبه بازی 

سختی خواهیم داشت.
بازیکن ایرانی تیم برنتفورد افزود: همه بازی ها سخت هستند. مسابقات لیگ 
و  بازی داریم  با لستر  ما  بعد، مهمتر است. حالا  بازی  اما همیشه  مهم است 

می خواهیم تا جایی که امکان دارد پیش برویم.
قدوس با اشاره به تقابلش مقابل تاتنهام و باخت به این تیم تصریح کرد: باید 
خودمان را باور کنیم. بازی با تاتنهام شگفت انگیز بود. ما بازی را ۲ بر صفر باختیم 
ولی فکر نمی کنم بازی این را نشان می داد. فاصله بسیار کمی تا نتیجه تساوی ۱ 
- ۱ داشتیم ولی نمی دانید که چه اتفاقی می افتد. آنها یک تیم لیگ برتری سطح 

بالا هستند.
وی در خصوص کار کردن با »توماس« سرمربی برنتفورد تاکید کرد: توماس بسیار 
پرانرژی است و به شما اعتماد به نفس می دهد. حتی وقتی که فکر می کنید خوب 
بازی کرده اید، توماس انتقادهایی را مطرح می کند تا شما را بیشتر به جلو هُل 
بدهد. او هر روز کلیپ عملکردتان را نشان می دهد. من زمان کوتاهی اینجا بوده ام 

و احساس بهتری دارم. نمی توانم برای ادامه این روند با توماس صبر کنم.
می خواهیم برای رسیدن به هدف هایمان بجنگیم

بازیکن ایرانی تیم برنتفورد در خصوص شرایط این تیم اظهار کرد: ما یک تیم 
عالی داریم. همچنین کادر شگفت انگیزی داریم که ما را رو به پیشرفت نگه 
می دارد. ایده ای داریم که همه به آن معتقد هستیم. وقتی شما این هدف را دارید، 
قدرتمندتر می شوید. ما مثل یک خانواده هستیم. می خواهیم برای رسیدن به 

هدف هایمان بجنگیم.
قدوس ادامه داد: می توانید ببینید که در تمرین با چه شدتی می جنگیم. از 
وقتی که به اینجا آمده ام، حتی یک جلسه تمرین شلخته و نامرتب ندیده ام. تمام 
مربیان ما را رو به جلو هُل می دهند. اگر شما در تمرین نامرتب باشید در مسابقه 
هم همینطور خواهید بود. البته شما می توانید بازی بد داشته باشید اما اینجا من 

حتی یک جلسه تمرین بد هم ندیده ام.
بازیکن ایرانی تیم برنتفورد درباره شرایط زندگی اش در انگلیس گفت: هم آسان 
و هم سخت بوده است. وضعیت کرونا کار را دشوارتر کرد و من نتوانستم به صورت 
نرمال زندگی کنم. با این حال تیم به من خیلی کمک کرده است. بچه های خوب 
زیادی داریم و من از حضور در اینجا احساس خوشبختی و خوشحالی می کنم. از 

بودن در اینجا لذت می برم.
قدوس در پایان درباره فشردگی مسابقات در فوتبال انگلیس تاکید کرد: این 
شوک بزرگی بود. هفته ای سه مسابقه و هیچ مسابقه ای آسان نیست. تمام بازی ها 
سخت و دشوار است. بعد از بازی ها، شما کاملًا مُرده اید. سَرم درد می کند زیرا 

خیلی فکر می کنم. لیگ دشواری است ولی من واقعاً آن را دوست دارم.

یحیی دست به عصا شده است!

تنها گزینه پرسپولیس 
برای جذب در نیم فصل

باشگاه پرسپولیس جز مهدی ترابی با شخص دیگری برای پیوستن به جمع 
شاگردان یحیی گل محمدی در زمستان مذاکره نکرده است.

یحیی گل محمدی سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تصمیم دارد لیست بازیکنان 
خود را در زمستان سال جاری با خروج چند بازیکن و جذب نفرات مدنظر خود 

دست خوش تغییر کند.
با این حال وی تاکنون تنها اسم مهدی ترابی را به دلیل خروج او از لیست 
بازیکنان العربی قطر به باشگاه اعلام کرده است تا امور مربوط به جذب این بازیکن 
انجام شود. باشگاه پرسپولیس نیز مذاکره با بازیکنان فصل گذشته خود را پس از 

ترانسفر ناموفق به لیگ ستارگان قطر آغاز کرده تا او را جذب کند.
با این حال یحیی گل محمدی قصدی برای اعلام اسامی جدید به مدیرعامل 
باشگاه قبل از پایان نیم فصل رقابت های لیگ برتر ندارد تا برخی بازیکنان فعلی 
پرسپولیس که عملکرد قابل قبولی نداشته اند دچار استرس نشده و در ادامه 

بازی های دور رفت لیگ برتر بتوانند آماده نشان دهند.
این در حالی است که شایعاتی درباره احتمال جذب شهریار مقانلو، حجت حق 
وردی و چند بازیکن دیگر نیز مطرح شده است اما یحیی هیچ علاقه ای به اعلام 

اسم جدید به باشگاه ندارد.
ضمن اینکه جعفر سمیعی مدیرعامل باشگاه پرسپولیس برای اینکه مانع از 
محرومیت دوباره پرسپولیس از حضور در نقل و انتقالات شود چاره ای جز پرداخت 
طلب ۴۷۵ هزار یورویی بودیمیر به همراه پنج در صد از سود سالیانه این طلب تا 

یازدهم بهمن ماه که مربوط به دو فصل پیش است ندارد.

به مناسبت اولین سالگرد شهادت سردار سلیمانی؛

نخستین دوره مسابقات آزاد تیراندازی 
کشوری در قم برگزار شد

نخستین دوره مسابقات آزاد تیراندازی کشوری در استان قم در منطقه کویری 
قاسم  حاج  سردار  شهادت  سالگرد  اولین  مناسبت  به  قنوات  شهر  کوه  کفتار 

سلیمانی و شهدای مدافع حرم برگزار شد.
برپایه این گزارش  ، نخستین دوره مسابقات آزاد تیراندازی کشوری در استان 
قم به مناسبت اولین سالگرد شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی و شهدای مدافع 

حرم در منطقه کویری کفتار کوه شهر قنوات برگزار شد.
این مسابقات با سلاح گلوله زنی با حضور ۱۲ استان در دو کلاس ۴۰۰ متر و 
۱۰۰۰ متر از سوی تربیت بدنی سپاه استان قم و با همکاری حوزه ۲۱ شهید 

جلالی و شورای شهر قنوات برگزار شد.
انفرادی  برگزار شد در  ماه  روز جمعه مورخ سوم بهمن  این مسابقات که  در 
۱۰۰۰ متر شرکت کننده تهران مقام نخست و تیراندازان از اراک مقام دوم و سوم را 

تیراندازان تهران و قم نیز مقام چهارم و پنجم را به ترتیب کسب کردند.
در ۴۰۰ متر انفرادی به ترتیب شرکت کنندگان تهران، قم و اراک کسب کردند.

در مجموع تیمی استان مرکزی مقام نخست، استان قم مقام دوم و استان کرمان 
مقام سوم را کسب کردند. در مجموع این مسابقات ۵۷ میلیون تومان جوایز نقدی 

همراه با اهدای حکم قهرمانی به شرکت کنندگان برتر تقدیم شد.

 تراکتور با درخشش بازیکنان باتجربه اش موفق شد با نتیجه ۲ بر یک از سد گل گهر سیرجان بگذرد و سه امتیاز شیرین خارج از 
خانه را در هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال ایران به دست بیاورد. 

تیم های گل گهر سیرجان و تراکتور تبریز در چارچوب هفته دوازدهم رقابت های لیگ برتر از ساعت ۱۵عصردیروز در ورزشگاه 
امام علی)ع( سیرجان به مصاف هم رفتند که در پایان تیم تبریزی موفق شد با نتیجه ۲ بر یک به برتری برسد و میزبان خود را 

شکست دهد.
مهمترین اتفاق بازی پیش از به ثمر رسیدن گل های ۲ تیم رخ داد. محمدرضا اخباری با گادوین منشا برخورد کرد و از ناحیه 
بینی دچار شکستگی شد و بعد از چند دقیقه راهی بیمارستان شد. از دقیقه ۲۰ حبیب فرعباسی به جای او وارد زمین شد تا 

اولین بازی رسمی خود را برای پرشورها انجام دهد.
نیمه نخست بدون گل تمام نشد چرا که در دقیقه ۴۳ پاس مسعود شجاعی برای احسان حاج صفی این بازیکن ملی پوش را 
در موقعیت گلزنی قرار داد و ضربه احسان از زاویه تقریبا بسته وارد دروازه علیرضا حقیقی شد. بعد از این گل شاگردان امیر 

قلعه نویی برای جبران به سمت دروازه تراکتور یورش آوردند اما موقعیت عالی سعید صادقی به گل تبدیل نشد.
در نیمه دوم فشار حملات تیم میزبان چند برابر شد. موقعیت های زیادی هم از دست رفت تا اینکه یونس شاکری از روی ارسال 
سعید صادقی در دقیقه ۶۴ با یک ضربه سر دقیق گل تساوی را به ثمر رساند ولی بازهم این پایان ماجرای این بازی نبود. تراکتور 
با استفاده از بازیکنان باتجربه تیمش از حداقل فرصت به حداکثر نتیجه رسید. این بار ضربه دژاگه در داخل محوطه ۶ قدم به 

محمد عباس زاده رسید و این بازیکن گل دوم و پیروزی بخش تیمش را زد تا در لیگ بیستم هفت گله شود.
در ادامه تراکتور با استفاده از تعویض های شجاعی و همچنین تجربه بالای بازیکنانش موفق شد برد را برای خود نگه دارد و 
پیروزی ارزشمند بیرون از خانه را به دست بیاورد. با این نتیجه پرشورها ۱۹ امتیازی شدند و به رده چهارم صعود کردند. گل گهر 

هم با تجربه چهارمین شکست، با ۱۵ امتیاز فعلا در رده هشتم قرار گرفت.
بعد از سوت پایان بازی درگیری شدیدی بین بازیکنان ۲ تیم به وجود آمد و اشکان خورشیدی سعید مهری از تراکتور را اخراج 
کرد. این بازیکن با آرمین سهرابیان درگیر شده بود. در تصاویر تلویزیونی مشخص نشد که ایا سهرابیان نیز با کارت قرمز روبرو 

شده است یا خیر.

رئیس اسبق سازمان تربیت بدنی گفت: در مدت باقیمانده، وزارت ورزش حداقل دخالت را در اموری که به خود 
ورزشی ها مربوط است، داشته باشد.

سعید فائقی در پاسخ به این سوال که به نظر شما چه کارهای مهمی در ورزش بر زمین مانده است که در چند ماه باقی 
مانده از عمر دولت دوازدهم، وزارت ورزش بتواند آن را به انجام برساند، اظهار داشت: اولین خواهش این است که در 
مدت باقیمانده، وزارت ورزش حداقل دخالت را در اموری که به خود ورزشی ها مربوط است، داشته باشد. به طور مثال 
در انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال که پیش رو داریم، سعی بر این شود که مجمع فوتبال هر کس که مورد اعتماد قرار 

داد به آن رأی دهند و دوستان دنبال افراد خاصی نباشند.
واگذاری  سرخابی ها در وضعیت مناسب انجام شود 

وی در گفت وگو با برنامه  صبح و ورزش رادیو ورزش ادامه داد: الان یک عزمی وجود دارد که پرسپولیس و استقلال را 
واگذار کنند. اکنون با توجه به اینکه وضع بازار سرمایه به شدت رو به افت است و خیلی وضعیت مناسبی ندارد، کشف 

قیمت برای این دو باشگاه می تواند ابهام داشته باشد و بهتر است که این اقدام به یک وضعیت مناسبی منتقل شود.
مهندس فائقی افزود: بحث دیگر این است که با توجه به اینکه مجلس محترم با ورزش همراهی دارد، مسئله بازنشسته 
ها و دو شغله ها را در ورزش سریعتر حل کنند. اکنون در همین انتخابات افراد بسیار خوبی وجود داشتند که شاید به 
دلیل بازنشسته بودن یا دوشغله بودن نتوانستند حضور پیدا کنند. ورزش حوزه داوطلبانگی است. رئیس اسبق سازمان 
تربیت بدنی تأکید کرد: ما باید مانند نظام پزشکی و مهندسی، نظامی را در مجلس به تصویب برسانیم که خود ورزشی 

ها در امر ورزش صاحب صلاحیت شوند تا هر امری که به ورزش مربوط است از طریق نظام ورزش ساماندهی شود.
وی در پاسخ به این پرسش که در این سالها ما در حوزه ورزش برای آموزش و تربیت مدیران متخصص در بخش های 
مختلف خیلی تلاش نکردیم؛ آیا می توان در چند ماه باقیمانده کاری در این زمینه انجام داد یا دیر است، تصریح کرد: 
رویکرد وزارتخانه در این سالها نشان داد خیلی معطوف نبود که از درون ورزش استفاده کند. در این مدت هم بعید می 
دانم دوستان بتوانند کاری انجام بدهند؛ اما می توان فردی را از جنس ورزش به عنوان قائم مقام آموزشی منصوب کنند 

و در این مدت کوتاه به جانشین پروری مناسب برای دوره بعد اقدام کنند.

با درخشش بازیکنان باتجربه اش رقم خورد

پیروزی شیرین تراکتور مقابل گل گهر 
سعید فائقی: 

وزارت ورزش در انتخابات فوتبال دنبال افراد خاصی نباشد

 تیم فوتبال استقلال در دیدار خانگی مقابل سایپا با یک گل شکست خورد تا 
صدرنشینی این تیم با خطر مواجه شود. این دومین باخت فصل آبی های پایتخت 

بود. 
عصر دیروز در دیداری از هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران، تیم 
صدرنشین استقلال در ورزشگاه آزادی به مصاف سایپا رفت و با حساب یک بر صفر 

شکست خورد.
»یاسر همرنگ« با کمک های »ایوب غلام زاده« و »محسن بابایی« قضاوت بازی 

را برعهده داشت.
آبی پوشان همچون دیدار قبلی با ترکیب هجومی وارد میدان شده تا با کسب 
برتری به صدرنشینی ادامه داده و سایپا هم ابتدا با فکر دفاع از دروازه بود تا در ضد 

حملات و ضربات شروع مجدد به هدفش برسد.
پاس های اشتباهات متعدد بازیکنان در ۱۵ دقیقه ابتدایی موجب شد تا بازی 

کیفیت خوبی نداشته باشد.
در دقیقه ۱۸ ضربه »مهدی قایدی« را دروازه بان سایپا به خوبی دفع کرد و در 

برگشت هم »شیخ دیاباته« نتوانست گلزنی کند.
در دقیقه ۳۵ تعلل مدافع و دروازه بان سایپا موجب شد تا دیاباته در موقعیت خوبی 

قرار بگیرد اما ضربه او دقت لازم را نداشت.
پس از سوت پایان بازی »محمد دانشگر« مدافع استقلال به دلیل اعتراض شدید 

به داور، با کارت زرد جریمه شد.
سایپا نیمه دوم را تهاجمی آغاز کرد و حرکت زیبای بازیکنان این تیم از جناح چپ 

با شوت غیرقابل مهار »حسین مالکی« همراه شد تا گل نخست بازی ثبت شود.
در ادامه استقلالی ها با استفاده از جناحین و ارسال های بلندی در تلاش برای 

جبران بودند.
توپ های بلند بازیکنان استقلال سود چندانی نداشت و خط دفاعی سایپا 

به راحتی این حملات را خنثی کرد.
در دقیقه ۸۶ ضربه آزاد »قایدی« را »محمدحسین اکبرمنادی« با واکنشی زیبا 

مهار کرد.
استقلال در دقیقه ۹۱ بهترین بخت را برای گلزنی داشت که با تعلل مهاجمان 

از دست رفت.
استقلال با قبول دومین باخت فصل در امتیاز ۲۲ باقی ماند و سایپا هم با ۱۶ 

امتیاز به جایگاه هفتم رسید.
»درگان اسکوچیچ« سرمربی و »وحید هاشمیان« مربی تیم ملی فوتبال این دیدار 

را از نزدیک تماشا می کنند.
فکری: از صدرنشینی استقلال ناراحت هستند

 سرمربی تیم فوتبال استقلال، گفت: برخی از اینکه استقلال به صدر جدول 
رسیده و توانسته خودش را به عنوان مدعی قهرمانی مطرح کند، ناراحت هستند. 

»محمود فکری« پس از پایان بازی استقلال و سایپا که با شکست یک بر صفر 
آبی پوشان تهرانی به پایان رسید، اظهار داشت: می توانستیم برنده از زمین خارج 

شویم اما این اتفاق رخ نداد.
وی افزود:شاید شکست ما به عدم تمرکز بازیکنان بر می گردد.آنها در این مسابقه 

تمرکز لازم را نداشتند و نتوانستند آن چیزهایی که می خواستیم انجام دهند.
سرمربی استقلال خاطرنشان کرد: فرصت هایی که در این مسابقه به دست 

آوردیم از دست دادیم تا فرصت برنده  شدن را از دست بدهیم.
فکری تصریح کرد: فوتبال روی خوبش را به ما نشان داد، در روز که باید برنده و با 

امتیاز از زمین خارج می شدیم شکست خانگی را متحمل شدیم.
وی اظهار داشت: به تیم سایپا تبریک می گویم که نمایش خوبی داشت و توانست 

برنده از زمین خارج شود.
سرمربی استقلال درباره داوری این مسابقه اغلام کرد:عادت کرده ایم که داوری 
به ضرر استقلال باشد و سوت ها علیه تیم ما باشد. استقلال خیلی تنهاست و به 

جایی وصل نیست.
وی افزود:خیلی ها ناراحت هستند از اینکه استقلال به صدر جدول رسیده است 

و توانسته خودش را به عنوان مدعی قهرمانی مطرح کند.
آنها  اما  افتاد  عقب  بازی ها  پرسپولیس  تیم  خاطر  به  گفت:  پایان  در  فکری 
بازی های خودشان را انجام می دهند ولی ما با فاصله کمی به میدان می رویم و 
فرصت انجام تمرینات تاکتیکی را نداریم. باید تلاش را کنیم تا با مشکلاتی که داریم 

خود را در جمع تیم های بالای جدول حفظ کنیم.
صادقی: مقابل استقلال چندین موقعیت گلزنی داشتیم

 سرمربی سایپا گفت: در دیدار مقابل استقلال به ویژه در نیمه نخست چندین 
موقعیت گلزنی داشتیم اما نتوانستیم از موقعیت های خود استفاده کنیم. 

ابراهیم صادقی در پایان دیدار تیم های فوتبال استقلال و سایپا در چارچوب هفته 
دوازدهم رقابت های لیگ برتر ایران که در ورزشگاه آزادی برگزار شد و با شکست 
یک بر صفر آبی پوشان پایتخت پایان یافت اظهار کرد: با تیم خوب استقلال بازی 
داشتیم که ۹ هفته شکست نخورده بود و در کنار این مساله، بازیکنان خوب و کادر 
فنی باسابقه ای دارد. سرمربی تیم فوتبال سایپا افزود: در نیمه نخست، بازی را 
خوب کنترل کردیم و دو یا سه موقعیت گلزنی در ضد حمله داشتیم اما بازیکنان مان 

نتوانستند از این موقعیت ها استفاده کنند.
صادقی گفت: در نیمه دوم بازی را بهتر آغاز کردیم و به گل هم رسیدیم و در ادامه 
استقلال فشار زیادی وارد آورد که طبیعی هم بود اما بازیکنان مان با تمام وجود 

تلاش کردند و در نهایت نیز با کسب ۳ امتیاز این مسابقه از زمین خارج شدیم.  
وی اضافه کرد: به غیر از دو مسابقه که خوب نبودیم، معتقدم در سایر مسابقات 
باید پیروز میدان  عملکرد خوب و قابل قبولی داشتیم و حداقل در سه دیدار 

می شدیم.  
سرمربی سایپا، فلسفه این تیم را ساختن بازیکن برای فوتبال ایران عنوان کرد و 
گفت: با توجه به بضاعت باشگاه سایپا، ترجیح می دهیم از بازیکنان پایه استفاده 

کنیم و امروز نیز از چند بازیکن جوان بهره بردیم.
وی در خصوص اعتراض نیمکت نشینان تیم ها در جریان بازی، عنوان کرد: این 

مساله به رسم جدیدی در فوتبال ایران تبدیل شده که اصلا خوب نیست.

دومین شکست فصل آبی ها

سایپا ترمز استقلال را کشید

پیشکسوت آبی پوشان گفت: استقلال در چند سال اخیر 
قهرمان نشده و این موضوع ناراحتی هواداران را به همراه 
دارد  را  آن  توانایی  فصل  این  در  استقلال  است؛  داشته 
که پس از سال ها به جام برسد و طلسم قهرمان نشدن را 

بشکند.
»بهتاش فریبا« از نمایش استقلال در دیدار با تراکتور 
تعریف و تمجید کرد. پیشکسوت سال های دور استقلال 
بر این باور است که آبی پوشان نمایش بدون نقص و عالی 
را در ورزشگاه یادگار امام )ره( به نمایش گذاشتند و سه 
امتیاز شیرین را به دست آوردند. فریبا اعتقاد دارد استقلال 
در لیگ بیستم شایستگی آن را دارد که پس از سال ها جام 
را به دست آورد و به ناکامی های خود در فوتبال ایران پایان 

دهند.
با »بهتاش فریبا« در زیر از حضورتان  متن گفت وگوی 

خواهد گذشت.
استقلال در تبریز پیروزی مهمی را به دست آورد.

محمود  شاگردان  بود،  استقلال  برای  ارزشمندی  برد 
فکری بازی سختی را پشت سر گذاشتند. غلبه بر تراکتور 
آن هم با زدن سه گل در ورزشگاه یادگار امام )ره( کار هر 

تیمی نیست.
مهم ترین عاملی که باعث شد استقلال به این نتیجه 

درخشان برسد چه بود؟
دو فاکتور مهم در این پیروزی نقش عمده ای را ایفا کرد، 
خط دفاع استقلال نسبت به بازی قبلی تغییر داشت و آنها 
بسیار خوب بازی کردند، در جایگیری ها و پوشش عالی 
بتواند  تا  ندادند  به حریف  اجازه چندانی  و  عمل کردند 

فرصتی برای گلزنی و خلق موقعیت داشته باشد.
 عامل دوم چه بود؟

خط هافبک استقلال عالی کار کرد، آنها جنگ میانه 
میدان را به سود خود رقم زدند، نفرات خط میانی آبی پوشان 
این قدر خوب بودند که حریف وادار به عقب نشینی شد و 
روی گل اول نیز همین فشاری که هافبک ها وارد کردند 

باعث شد تا مسعود شجاعی اشتباه کند.
استقلال با سه مهاجم بازی کرد؟

وقتی سه مهاجم آماده و خوب در اختیار دارید باید طوری 
به میدان بروید که تمامی این نفرات به میدان رفته و از 
ظرفیت و توانایی های خود به بهترین شکل ممکن استفاده 
کنید. این حرف من نیست بلکه تمامی کارشناسان فوتبال 
ایران بر این باور هستند که بهترین خط حمله لیگ برتر 
متعلق به استقلال است و آنها این توانایی را دارند که هر 
کاری در زمین انجام دهند. روی هر سه گلی که استقلال 

زد، آنها نقش اصلی را داشتند. شما به گل اول استقلال 
دقت کنید، شیخ دیاباته در شرایطی که یارگیری شده بود 
و پا به توپ حرکت می کرد با چه اعتماد به نفس و تکنیکی 

دریبلی زیبا انجام داد.
مهدی قایدی ظرفیت های تکنیکی خود را در گل دوم 
به نمایش گذاشت و در گل سوم نیز شیخ دیاباته ثابت کرد 

وقتی آماده باشد مثل آب خوردن گل می زند.
خط دفاعی استقلال بر خلاف شهرآورد توپ های اول را 

زد، این باعث می شد کمتر اشتباه کنند.

با  بازی  در فوتبال گاهی اوقات روز بد وجود دارد و در 
پرسپولیس نیز روز بد مدافعان استقلال بود اما این اتفاق در 
بازی با تراکتور رخ نداد و به قول شما ضربات اول را زدند و 
همین عاملی بود که توپ در محوطه جریمه استقلال نماند 
و دور شود. یکی دیگر از نقاط مثبت استقلال پوشش نقاط 
کور بود. در دیدارهای قبلی تراکتور مهاجمان این تیم در 
نقاط کور به خوبی جایگیری می کردند اما چنین موضوعی 

را در بازی با استقلال شاهد نبودیم.
چرا از محمود فکری انتقاد می شد؟

انتقاد همیشه وجود دارد و اگر نظر مرا می خواهید باید 
بگویم بسیاری از این انتقادات از محمود فکری نادرست 
نتایج  این فصل  در  استقلال  آماری  نظر  از  بوده است.  
خوبی کسب کرده و اینکه بخواهیم با انتقادات نادرست تیم 
را به حاشیه بکشیم کار درستی انجام نداده ایم. استقلال 
در بازی با تراکتور شناور، هدفمند و تاکتیکی بازی کرد و 
یکی از بهترین نمایش های لیگ را از خود به اجرا گذاشت. 
حالا پرسش من این است که منتقدان این بار دنبال چه 
موضوعی هستند؟ الان استقلال در صدر جدول قرار دارد و 
کادر فنی استقلال باید بدون توجه به این حرف ها کار خود 

را انجام دهد تا به  هدف اصلی برسند.
این هدف اصلی قهرمانی است؟

استقلال چند سال است قهرمان نشده و این قهرمان 
به همراه داشته است،  را  تیم  ناراحتی هواداران  نشدن، 
استقلال در این فصل توانایی آن را دارد که پس از سال ها 
به جام برسد. روند فعلی استقلال بیانگر آن است آنها تیم پر 
قدرتی هستند که حرف های زیادی برای گفتن دارند و باید 
این روند را ادامه دهند. قهرمانی دور از دسترس نیست، 
استقلال کادر فنی پر تلاش و استقلالی در اختیار دارد که 
هر کدام از آنها سال ها در این تیم بازی کرده اند و متعصب 
هستند، بازیکنان استقلال از بهترین های ایران هستند و 
شایسته این هستند که اثرات مطلوبی را از خود بر جای 

بگذارند.

بهتاش فریبا: 
استقلالِ فکری طلسم قهرمان نشدن را می شکند
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حقوقدان و فعال رسانه ای با بیان اینکه رئیس جمهوری به عنوان مظهر حاکمیت ملی 
شخصیت مهمی است، گفت:  آزادی بیان مقوله مهمی است اما نمی تواند مجوزی 

برای بی ادبی و بی اخلاقی باشد. 
کامبیز نوروزی با بیان اینکه در کشور قانون در همه حوزه ها به شکل تبعیض آمیز اجرا 
می  شود، اظهار داشت: فرض بگیریم اگر الفاظی که در برنامه تلویزیونی به مسئولان 
قوه مجریه به کار بردند نسبت به مسئولان سایر قوا به کار برده می شد، واکنش های 
مقامات رسمی چه بود؟ یا اگر همین الفاظ را افراد دیگری به کار می بردند که وابسته به 
جریان سیاسی دیگری بودند، برخورد چگونه بود؟ وی ادامه داد: تجربه به ما می گوید 
برخورد بسیار متفاوت بود و اگر مساله آزادی بیان را مطرح می کنند، البته که آزادی 
بیان مقوله مهمی است اما نمی تواند مجوزی برای بی ادبی و بی اخلاقی باشد. این 
حقوقدان تصریح کرد: متاسفانه صدا وسیما در برنامه های خود به بسیاری از افراد 
سخنان نامناسبی بیان می کند البته از نظر حقوقی معتقد نیستم آنچه که در برنامه 

تلویزیونی گفته شد به معنای توهین است و جنبه کیفری دارد اما معتقدم بسیار بدتر 
از آن است و جنبه بی ادبی و بی اخلاقی دارد زیرا اخلاق بسیار مهمتر از قانون است. 
نوروزی گفت: هر کسی که نگران معیارهای اخلاقی و انسانی است باید نسبت به بی 
ادبی و بی اخلاقی واکنش نشان دهد. وی اضافه کرد: اخلاق بسیار فراتر از حقوق و 
قانون است و جامعه ای که قرار باشد معیارها و ارزش های آن فقط با اتکا به قانون و 

حربه ای به نام »مجازات« رعایت شود، چنین جامعه ای در حال انحطاط است.
این حقوقدان با بیان اینکه اساسا در عرصه گفت وگوی سیاسی در ایران رعایت 
معیارهای اخلاقی کاملا فراموش شده، گفت: سالهاست که عرصه سیاست در جامعه 
ایران دچار گسترش بی ادبی شده به خصوص جریان ها و افرادی که در یک مصونیت 
آهنین به سر می برند، به طور مستمر الفاظی به کار می برند که سرشار از ناسزا، بی ادبی 
و بهتان است و حتی در یک دوره ای برخی با یک برداشت بسیار غلط بهتان زدن را هم 
جایز دانستند. نوروزی ادامه داد:  چه از نظر حقوقی و چه از منظر قواعد اخلاقی ما در 

آزادی بیان در عرصه عمومی موظف به رعایت ارزش ها هستیم و متاسفانه جامعه ای که 
با تهدید کیفر بخواهد اخلاق را رعایت کند بسیار نازل شده است.

توهین به رئیس جمهوری مستلزم شکایت است
این حقوقدان با بیان اینکه توهین به رئیس جمهوری مستلزم شکایت است، اظهار 
داشت: ماده ۶۰۹ قانون مجازات اسلامی در مورد توهین به مقامات است و سابق بر 
این، ماده ۶۰۹ قانون مجازات اسلامی از جمله جرایمی بود که نیاز به شکایت شاکی 
خصوصی نبود و دادستان مکلف بود رأسا وارد عمل شود اما با تصویب قانون کاهش 

مجازات حبس تعزیری در اردیبهشت ماه سال جاری این مقررات قدری تغییر کرد.
وی ادامه داد: به موجب ماده ۱۱ قانون کاهش مجازات حبس تعزیری، ماده ۱۰۴ 
قانون مجازات اسلامی اصلاح شد و براساس آن، ماده ۶۰۹ از جرایم قابل گذشت 
محسوب شد. نوروزی گفت: از نظر حقوقی، جرایم قابل گذشت جرایمی هستند که 

تعقیب آنها مستلزم شکایت شاکی خصوصی است.

کامبیز نوروزی:

آزادی بیان مجوزی برای بی ادبی نیست

مطالبات ایران و توپ برجام در زمین بایدن
بایدن بر سر دو راهی تعهدپذیری یا ترامپیسم 

توپ برجام که در پی خروج »دونالد ترامپ« از توافق هسته ای در زمین 
اتحادیه اروپا قرار گرفته بود، با مراسم تحلیف »جو بایدن« دوباره به زمین آمریکا 
بازگردانده  شد.حال باید دید بایدن به وعده انتخاباتی خود عمل می کند یا در 

مسیر ترامپیسم قدم برمی دارد. 
با برگزاری مراسم تحلیف بایدن به عنوان چهل وششمین رییس جمهوری 
آمریکا، بار دیگر موضوع بازگشت آمریکا به برجام بر سر زبان ها افتاده است. 
خوشبینی از احیای برجام در دوره بایدن از آنجا قوت گرفت که او و اعضای 
تیم انتخاباتی اش از زمان کارزار انتخاباتی تا کنون همواره بر ضرورت بازگشت 

آمریکا به توافق هسته ای تاکید می کنند.
در ایران نیز چهارشنبه یکم بهمن ماه همزمان با روز تحلیف بایدن، حجت 
الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« در جلسه هیات دولت اظهار کرد: امروز 
توپ در زمین آمریکا و واشنگتن است، اگر به تعهدات خود عمل کنند ما هم 
عمل می کنیم، ترامپ مرد اما برجام زنده ماند، همه تلاش تندروهای آمریکا، 
ارتجاع منطقه و صهیونیست ها این بود که برجام بمیرد، اما امروز برجام زنده 

است، ترامپ با پرونده سیاهش رفت ولی برجام زنده است.
از نگاه ناظران، در زمانی که ترامپ بیشترین کارشکنی های ممکن را برای 
نابودی توافق به کار بست، برجام دچار فروپاشی نشد چه رسد به امروز که 
همه طرف ها خواستار قرار گرفتن در مسیر توافقی هستند که بیش از یک 
دهه برای آن زحمت کشیده اند. اما آنچه ممکن است که احیای برجام را با 
مانع مواجه سازد، شرط و شروطی است که طرف آمریکایی قبل از بازگشت 

به توافق مطرح می کند.
شروط آمریکایی؛ چرایی و تبعات آن

در دوره ترامپ، »مایک پمپئو« وزیر خارجه وی شروط دوازده گانه ای را برای 
مذاکرات با ایران مطرح کرد که با رد آن از سوی تهران، آمریکا ناچار از طرح هر 
گونه پیش شرط خودداری کرد. مسوولان جمهوری اسلامی ایران با شناختی 
که از شخص ترامپ و کابینه وی داشتند، حتی بدون پیش شرط نیز حاضر به 
نشستن پشت میز مذاکراتی نشدند که طرف مقابل چیده بود. بایدن و تیم او 
نیز  هر چند احیای برجام را برای همه طرف ها مفید و ضروری می دانند اما 
در صدد بهره گیری از کارزار فشار حداکثری هستند که ترامپ از اردیبهشت 
۱۳۹۷ با خروج از برجام به راه انداخت؛ رویکردی که در اظهارات اخیر مقامات 

دولت جدید آشکار مشاهده می شود.
به تازگی »آنتونی بلینکن« گزینه پیشنهادی بایدن برای وزارت امور خارجه 
با بیان اینکه آمریکا برای تصمیم گیری پیرامون بازگشت به برجام زیر فشار 
قرار ندارد، تاکید کرد که بازگشت آمریکا به برجام مشروط به پایبندی ایران 
به تعهدات خود است و هرگاه ایران به تعهدات خود باز گردد، آنگاه آمریکا 

می تواند در مسیر بازگشت به برجام گام بردارد.
این موضع گیری مشابه موضع گیری است که رییس جمهوری جدید 
آمریکا اتخاذ کرده است. بایدن پیش از ورود به کاخ سفید بارها اعلام کرده بود 
آمریکا در صورت پایبندی ایران به تعهدات برجامی خود حاضر است به توافق 

هسته ای بازگردد و تحریم های پیش بینی شده علیه این کشور را رفع کند.
با نگاهی به اظهارات بایدن و بلینکن مطالبات سه گانه کاخ سفید آشکار می 
شود؛ نخست محدود کردن فعالیت های هسته ای ایران، دوم محدود کردن 
فعالیت های موشکی کشور ما و سوم، بازگشت ایران به شرایط برجامی چند 

سال پیش و اجرای کامل تعهدات.
تهران تا کنون پنج گام متوالی با هدف توازن سازی تعهدات برداشته است. 
این گام های کاهنده عبارت بودند از: گام اول )۱۸ اردیبهشت ۱۳۹۸(، عدم 
رعایت محدودیت های مربوط به نگهداری ذخایر اروانیوم غنی شده و ذخایر 
آب سنگین؛ گام دوم )۱۶ تیرماه ۱۳۹۸(، عدم رعایت محدودیت های مربوط 
به سطح غنی سازی اورانیوم و اقدامات مربوط به مدرن سازی رآکتور آب 
سنگین اراک؛ گام سوم )۱۵ شهریور ۱۳۹۸(، عدم رعایت محدودیت های 
مربوط به تحقیق و توسعه؛ گام چهارم )۱۵ آبان ۱۳۹۸(، بازگشت ماهیت فردو 
به مرکز غنی سازی و آغاز گازدهی به سانتریفیوژ ها در این مرکز و در نهایت 
گام پنجم )۱۵ دی ۱۳۹۸(، عدم رعایت محدودیت در تعداد سانتریفیوژها. 
البته همه این گام ها در صورت اجرای تعهدات از سوی طرف مقابل، قابل 

بازگشت هستند.
مطالبات ایران و توپ برجام در زمین بایدن

ایران تا اردیبهشت ماه ۱۳۹۷ که ترامپ از برجام خارج شد، همچنان به 
تعهدات خود پایبند ماند تا اروپایی ها خلا نبود آمریکا را پُر و حتی کارشکنی 
های این کشور را خنثی کنند؛ انتظاری که برآورده نشد و تهران بر پایه مصوبه 
شورای عالی امنیت ملی در نخستین سالروز خروج آمریکا از توافق، گام هایی 

را برای متوازن سازی تعهدات برداشت.
بنابراین انتظار می رود بایدن به جای طرح موضوعات بی ارتباط با توافق 
و تلاش برای گرفتن امتیاز بیشتر از تهران، به توافقی که اوباما در قالب گروه 
۱+۵ با تهران منعقد کرد، بازگردد. طرح این موضوعات نامربوط نه تنها کمکی 

به حل مساله نمی کند که راه های احیای برجام را نیز مسدود خواهد کرد.
ظریف روز چهارشنبه اول بهمن ماه   هم زمان با روی کار آمدن دولت جدید 
آمریکا در حاشیه جلسه هیات دولت به خبرنگاران گفت: »درباره مسائل 
منطقه ای و مسائل موشکی از ابتدا توافق کردیم که این موضوعات در برجام 
نبوده و نخواهد بود. برای همین پذیرفتیم محدودیت های تسلیحاتی تا پنج 

سال و محدودیت های موشکی تا هشت سال ادامه پیدا کند.«
در همین ارتباط »مجید تخت روانچی« نماینده ایران در سازمان ملل در 
خصوص بازگشت آمریکا به برجام گفت: باید در عمل ببینیم چه می شود. اما 
مهم است که تصمیم برای بازگشت به برجام از سوی آمریکا با اما و اگر و شرط 
و شروط همراه نباشد یا در اجرا شرط و شروط نگذارند. با توجه به سابقه خراب 

آمریکایی ها، آنها باید نشان دهند که صادق هستند.
با نگاهی به اظهارنظرهای دیپلمات های ایرانی این گونه استباط می شود 
که ترامپ با عملکرد خود همین اندک حسن نیت را نیز از بین برده است. در 
نتیجه بایدن باید بجای شرط و شروط اضافی که در متن برجام نیز نیامده، 
اعتماد و اطمینان از بین رفته را به طرف ایرانی بازگرداند؛ موضوعی که انتظار 
می رود با رفع تحریم و جبران خساراتی که ترامپ در پی خروج از برجام بر 

تهران تحمیل کرد، تحقق یابد.
تا قبل از ورود بایدن به کاخ سفید، هر آنچه وی در ارتباط با احیای برجام 
مطرح می کرد، جنبه شعاری و تبلیغاتی داشت. امروز که او به عنوان چهل 
وششمین رییس جمهوری آمریکا سوگند یاد کرده، ضروری است به تعهدات 
دولت اوباما که وی برجام را »بزرگترین توافق تاریخ آمریکا« می خواند، عمل 

کند.
بنابراین رویکرد دولت جدید آمریکا در قبال برجام، آزمونی است که نشان 
دهد آیا ترامپیسم از آمریکا و کاخ سفید رخت بربسته یا به میراثی ماندگار برای 

کاخ سفیدنشینان کنونی و آتی تبدیل شده است.

مجلس یازدهم در هفت ماهه نخستی که از آغاز به کار آن گذشته، با مطرح 
کردن ۸۲ »طرح تحقیق و تفحص« رکوردی جالب توجه از خود برجای گذاشته 
است. ایلنا عملکرد نظارتی مجلس یازدهم از طریق »تحقیق و تفحص« را بررسی 

می کند. 
به گزارش ایلنا، مجلس شورای اسلامی بر اساس قانون اساسی و به عنوان 
نهاد قانونگذار حق نظارت بر روند اجرای قانون توسط دستگاه ها را دارد و این 
نظارت با ابزارهای مختلفی از جمله؛ تذکر، سوال، استیضاح، دیوان محاسبات و 
کمیسیون اصل نود قانون اساسی اعمال می شود. در این میان تحقیق و تفحص 
یکی از سازوکارهایی است که برای نظارت مجلس بر اجرای قوانین تعبیه شده 
است اما با سپری شدن ده دوره از مجلس و با مروری به انتقادات نمایندگان ادوار 
به روند تحقیق و تفحص ها، به نظر می رسد این ابزار نظارتی کارآمدی چندانی از 

خود نشان نداده و آنگونه که بایدوشاید موثر واقع نشده است.
در اصل هفتادوششم قانون اساسی آمده است که؛ »مجلس شورای اسلامی 
حق تحقیق و تفحص در تمام امور کشور را دارد«. فرآیند تحقیق و تفحص تاکنون 
در بیش از ۲۰۰ مورد از سوی مجالس یازده گانه مورد استفاده قرار گرفته است؛ 
پرونده هایی زمان بر و پرهزینه که به رغم تلاش بسیار، اغلب به دستیابی به 
نتیجه مطلوب یعنی روشن شدن واقعیت و شناسایی متخلفان احتمالی منجر 

نشده اند.
کارشناسان و برخی نمایندگان ادوار مختلف که منتقد روند کنونی طرح و انجام 
تحقیق و تفحص ها هستند، »رویکرد سیاسی« یا به عبارت دیگر سیاست زدگی 
را در کنار برخی عوامل دیگر ازجمله علت های کارآمدی پایین تر از حد انتظارِ 
این ابزار نظارتی می دانند. البته مجلس به عنوان قوه قانونگذار برخلاف دو قوه 
مجریه و قضائیه، از بازوی اجرایی برای نظارت برخوردار نیست و به همین دلیل 
اعمال نظارت آن منوط به همکاری با قوه قضائیه است که همین امر نیز می تواند 
منجر به طولانی شدن روند رسیدگی به پرونده ها و گزارشات تحقیق و تفحص ها 
شود، در نتیجه این مساله نیز، به عنوان دیگر عامل عدم بهره وری مناسب نظارت 

مجلس از طر یق تحقیق و تفحص شمرده می شود.
عبدالکریم حسین زاده نماینده مجالس نهم و دهم سال گذشته در انتقاد از این 
مساله، گفته بود:»دلیل نداشتن خروجی مناسب طرح های تحقیق و تفحص 
این است که باید روند آن تغییر کند؛ به این معنا که همزمان با تحقیق و تفحص 

مجلس، قاضی پرونده هم حضور داشته باشد، به طوری که وقتی گزارش 
تحقیق و تفحص در صحن علنی مجلس قرائت می شود فقط نباید یک گزارش 
باشد بلکه باید جزئیات فساد کشف شده را اعلام کنند و در نهایت احکام صادر 
شده را قرائت کنند نه اینکه مجلس دو سال وقت صرف تحقیق و تفحص کند و 
پس از آن وقتی پرونده به قوه قضائیه ارسال می شود تازه روند بررسی دوباره آنجا 
شروع شود و چندسال هم این پرونده در قوه قضائیه معطل بماند. در نتیجه تنها 
راهی که می تواند تحقیق و تفحص ها را از این فرم بی خاصیت خود خارج کند 
این است که نمایندگانی از مجلس، دادگستری و قوه قضائیه در جریان بررسی 
تحقیق و تفحص حضور داشته باشند که نتیجه این تحقیق و تفحص فقط قرائت 

گزارش نباشد بلکه قرائت احکام صادره باشد.«
روند آغاز و انجام »تحقیق و تفحص« چگونه است؟

براساس آئین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی، هرگاه حداقل یک نماینده 
تحقیق و تفحص در هر یک از امور کشور را لازم بداند تقاضای خود را به صورت 
کتبی تقدیم هیئت رئیسه مجلس می کند و هیئت  رئیسه نیز طی مدت ۴۸ 
ساعت آن را به منظور رسیدگی به کمیسیون تخصصی مربوطه ارجاع می دهد. 
همچنین کمیسیون ذی ربط موظف است درخصوص موضوع مطرح شده به 
کسب اطلاعات بپردازد و حداکثر طی دو هفته از تاریخ وصول، اطلاعات کسب 
شده را در اختیار متقاضی یا متقاضیان قرار دهد. اگر اطلاعات ارائه شده از 
سوی کمیسیون از سوی آن ها )متقاضی یا متقاضیان( کافی دانسته نشود، 
کمیسیون موظف است ظرف یک هفته از متقاضی یا متقاضیان و بالاترین مقام 
دستگاه اجرایی ذی  ربط دعوت کرده و دلایل ضرورت تحقیق و تفحص و نظرات 
مقام فوق الذکر را استماع کند و تا مدت ۱۰ روز گزارش خود را مبنی بر تصویب یا 

رد تقاضای تحقیق و تفحص به هیئت رئیسه مجلس ارائه دهد.
از نوبت در دستور هفته بعد مجلس قرار می گیرد و در  این گزارش خارج 
صورت تصویب تحقیق و تفحص، موضوع باردیگر به همان کمیسیون تخصصی 
ارجاع می  شود. اما این بار کمیسیون موظف است در مدت بیست روز اعضای 
هیئت تحقیق و تفحص را که حداقل ۱۱ و حداکثر ۱۵ نفر خواهند بود، از بین 
نمایندگان تعیین کرده و برای صدور ابلاغ به رئیس مجلس معرفی کند. در 
صورتی که تعداد متقاضیان تحقیق و تفحص کمتر از ۵ نفر باشد تمامی آن ها به 
عضویت هیئت منصوب می شوند؛ اعضای هیئت پس از مشخص شدن این روند 

از میان خود یک رئیس، دو نایب رئیس و یک دبیر انتخاب می  کنند.
هیئت تحقیق و تفحص طبق آیین نامه داخلی مجلس ۶ ماه فرصت دارد تا 
گزارش نهایی خود را برای قرائت در صحن علنی پارلمان به کمیسیون مربوط 
ارائه کند تا پس از تصویب در آن کمیسیون برای قرائت در صحن علنی پارلمان 
تقدیم هیئت رئیسه پارلمان شود. البته در صورت ضرورت، با درخواست هیئت 
و تصویب هیئت رئیسه مجلس زمان تحقیق و تفحص تا ۶ ماه دیگر قابل تمدید 

است.
هر »تحقیق و تفحص« چه هزینه هایی برای کشور دارد؟

واقع  آنچه مورد سوال  و تفحص  و تشکیل هیئت تحقیق  آغاز  روند  از  بعد 
می شود هزینه های انجام آن است. حسین زاده نایب رئیس فراکسیون امید در 
مجلس دهم، سال گذشته با انتقاد از روند تحقیق و تفحص ها از هزینه ۲۰۰ الی 
۴۰۰ میلیونی هر تحقیق و تفحص خبرداد. عددی که با توجه به تاریخ طرح 
آن)اردیبهشت ۹۸( و نرخ تورم بیش از ۴۱درصدی سال ۹۸ می توان حداقل آن 
را در سال جاری ۳۰۰ میلیون و حداکثر آن را تا ۶۰۰ میلیون تومان درنظر گرفت.

این در حالی است که با پایان هر دوره مجلس کنتور تحقیق و تفحص ها در 
هر مرحله ای که باشد صفر شده و در دوره جدید همه چیز مجددا از ابتدا آغاز 
می شود. علیرضا سلیمی، عضو هیئت رئیسه مجلس در گفت وگویی در این 
رابطه ابراز داشت:»تحقیق و تفحص های مجلس پیشین قابلیت قرائت و پیگیری 
در مجلس جدید را ندارند و نمایندگان فعلی اگر موردی را ضروری تلقی کنند 

برای آن تقاضای تحقیق و تفحص می دهند«.
براین اساس به نظر می رسد باتوجه به هزینه های تحقیق و تفحص ها، نیاز 
به انجام اصلاحاتی در روند آن از درخواست تا تصویب و پس از آن احساس 
می شود؛ چراکه با توجه به صفر شدن تحقیق و تفحص ها در هر دوره از مجلس، 

شاهد هدررفت هزینه های قابل توجهی در این مسیر هستیم.
البته این تنها هزینه های مادی و ریالی مستقیم آن است، با توجه به اینکه 
نمایندگان حق تحقیق و تفحص در تمامی امور را دارند و از آنجا که محتمل است 
در برخی موارد آن ها به موضوعاتی دارای اهمیت و استراتژیک در شرایط کنونی 
که کشور با مشکلات فراوان اقتصادی و فشار ناشی از تحریم ها وارد شوند اگرچه 
انگیزه این چنین اقدامات نظارت، شفافیت یا مقابله با سوءمصرف هزینه ها باشد 
اما می تواند نگاه دشمن خارجی را نسبت به آن حوزه جلب و حساس کند که این 

نیز از جمله هزینه های غیرمستقیم برخی تحقیق و تفحص ها است.
»اصلاح فرآیند«؛ اقدامی که علیرغم طرح، عملی نشده است

با مروری بر ادله منتقدان روند کنونی که به برخی از آن ها به اختصار در این 
نوشتار اشاره شده است؛ ماجرای »تحقیق و تفحص از امور مختلف«، به اصلاح 
روند و بازنگری نیاز دارد. گاه مشکلات در اندازه ای است که می توان صرفا با تذکر 
یا طرح سوال آن را برطرف کرد یا برای اعمال بُعد نظارتی از ماده ۲۳۴ آیین نامه 
داخلی مجلس استفاده کرد و نیاز نیست که تحقیق و تفحص صورت گیرد اما به 
دلیل مسیر نسبتا راحت و به گمان اینکه شاید اینگونه توجه بیشتری به مساله 

جلب شود به راحتی مورد استفاده قرار می گیرد.
این مساله یعنی اصلاح فرآیند تحقیق و تفحص موضوعی بود که تابستان 
امسال توسط جبار کوچکی نژاد نماینده رشت در گفت وگویی مطرح شد اما 
علیرغم ثبت بیش از ۸۰ درخواست تحقیق و تفحص و تصویب ۶ مورد از آن ها 
هنوز عملی و اجرایی نشده است تا همچنان روال پیشین در دوره جدید مجلس 
نیز حاکم باشد. شاید بد نباشد مجلس یازدهم که خود را »مجلس انقلابی« 
می نامد براساس وعده ی خود مبنی بر اصلاح آئین نامه داخلی در این راستا 
دست به اصلاحاتی بزند تا تحقیق و تفحص با توجه به روند نسبتا طولانی و پر 
هزینه ی آن با سختگیری و دقت بیشتری به مرحله اجرا برسد تا در عین حفظ 
حق نظارت نمایندگان بر امور مختلف کشور، از هدررفت زمان و هزینه تراشی 

غیرضروری جلوگیری شود.

اصلاح فرآیند؛ وعده ای که عملی نشد 

تحقیق و تفحص؛ فرآیندی سهل الوصول اما پرهزینه

عضو مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم گفت: 
انتقاد از مسوولان نظام بویژه دولتی که با رای ۲۴ میلیونی 
مردم سرکار آمد، باید مودبانه، حساب شده و همراه با 
پیشنهادهای سازنده و بدون حب و بغض های سیاسی 

و بدور از داوری شتابزده و اتهام خیانت و کم کاری باشد. 
حجت الاسلام و المسلمین محمود صلواتی از زندانیان 
سیاسی قبل از انقلاب اسلامی در گفت وگوبا ایرنا افزود: 
باید بپذیریم که مسوولان در حال خدمت به کشور و مردم 
هستند و اگر ضعف و نارسایی های هم هست، باید از 
زوایای مختلف به آن نگریست و دنبال علت ها رفت نه این 
که با قضاوت های عجولانه، مسئولان را به خیانت و کم 

کاری متهم کنیم.
وی ادامه داد: اینکه فردی با لباس روحانیت در صدا 
و سیمای جمهوری اسلامی با ادبیات زننده به منتخب 
در  سیما  و  صدا  دارد،  تاسف  جای  کند،  توهین  مردم 
حالی اجازه چنین اهانتی را به این فرد داده که آقای دکتر 
روحانی دارای سابقه طولانی در انقلاب اسلامی، مجلس 
شورای اسلامی، شورای عالی امنیت ملی و سایر مناصب 

حساس را دارد.
صلواتی ادامه داد: روحانیت همانگونه که در پیروزی 
و  تداوم  در  کردند،  ایفا  را  اصلی  نقش  اسلامی  انقلاب 
موفقیت انقلاب نیز رسالت و نقش اول را برعهده دارند، 
بنابراین، باید مراقب باشیم عده ای در لباس روحانیت با 
ورود به کشمکش های جناحی و سیاسی، دستاوردهای 

انقلاب اسلامی را به فنا ندهند.
وی در ادامه گفت: برای پیروزی انقلاب اسلامی، تلاش 
های زیادی صورت گرفت، تعداد زیادی اعم از روحانیون، 
فعالان سیاسی و مردم در دوران رژیم طاغوت برای پیروزی 
انقلاب، شکنجه، تبعید و زندانی شده و عده ای نیز اعدام 
و یا محکوم به حبس های طولانی شدند. بنده نیز از جمله 
افرادی بودم که برای پیروزی انقلاب اسلامی و حاکمیت 
دین و اخلاق، به حبس ابد محکوم شده و چهار سال نیز 

حبس کشیدم که در چنین روزهایی، به عنوان آخرین 
زندانی سیاسی در آستانه پیروزی انقلاب آزاد شدم.

ضرورت دفاع از آرمان های انقلاب
امام  مردم و مبارزان دوران انقلاب به رهبری حضرت 
حاکمیت  فراوان،  های  مجاهدت  و  ها  تلاش  با  راحل، 
استبداد شاهنشاهی را سرنگون و انقلاب اسلامی را به 
پیروزی رساندند، برای این انقلاب اهداف مهمی را ترسیم 
کرده بودند که در راس آن اخلاق اسلامی، رعایت آداب و 
شئون دینی، مردم داری و توجه به مشکلات متعدد مردم 
بود. بعد از انقلاب اسلامی دشمنان ما را راحت نگداشته 
و جنگ هشت ساله را بر ما تحمیل کردند، تعداد زیادی 
از افراد نیز به خاطر دفاع از ارزش های انقلاب اسلامی 
و حفظ این انقلاب، شهید، مجروح و جانباز شدند و بنده 
خودم هشت سال فرمانده سپاه خمینی شهر اصفهان 
بودم، از نزدیک شاهد بودم که همه مجاهدت کردند و 

دشمنان بعثی نیز به اهداف شوم خود نرسید.
جنگ  و  انقلاب  جریان  در  هم  که  کسی  عنوان  به 
باورم که وحدت  این  بر  تحمیلی، حضور فعال داشتم، 
اسلامی و رعایت اخلاق دینی، رمز موفقیت ما در هر دو 
حماسه بزرگ یعنی پیروزی انقلاب و جنگ تحمیلی بود. 
امروز هم باید قدر این انقلاب که با هزاران زحمت و سختی 
به دست آمده را بدانیم و با برخی اقدامات خودسرانه و 
ناسنجیده، آرمان های اصیل انقلاب و وحدت مردم را 
خدشه دار نکنیم و خدای ناکرده از اهداف اصلی فاصله 

نگیریم.
حفاظت از سیادت حوزه  

در  امروز  قم  علمیه  حوزه  اسلامی،  انقلاب  برکت  به 
همه جا سیادت پیدا کرده و در هر گوشه و کنار کشور،  
چهره های روحانی حضور دارند و در سنگرهای مختلف 
نمازجمعه، دستگاه قضایی، نیروهای مسلح و حتی حوزه 
های اجرایی نیز حضور دارند و این حساسیت کار حوزه 
و رسالت آن را دوچندان کرده است و باید به هوش باشد 

که برخی اقدامات ناسنجیده که وحدت مردم را هدف 
قرار می دهد و اقدامات هنجارشکن، به پای حوزه نوشته 

نشود.
روحانیت همانگونه که در پیروزی انقلاب اسلامی نقش 
اصلی را ایفا کرد، در تداوم و موفقیت انقلاب نیز رسالت 
و نقش اول را برعهده دارد، باید مراقب باشیم عده ای در 
لباس روحانیت، دستاوردهای انقلاب اسلامی را به فنا 
ندهند و عامل اختلاف و درگیری های جناحی و سیاسی 
بین مردم نشوند، لذا انتقاد از مسوولان نظام بویژه دولتی 
گوییم  نمی  آمده،  سرکار  مردم  میلیونی  رای ۲۴  با  که 
نباید باشد ولی باید حساب شده و همراه با پیشنهادهای 
که  بپذیریم  باید  باشد،  بغض  و  حب  بدون  و  سازنده  
مسئولان به صورت شبانه روزی در حال خدمت به کشور و 
مردم هستند و اگر ضعف و نارسایی هایی وجود دارد، باید 
از زوایای مختلف به آن نگریست و دنبال علت ها رفت و با 
قضاوت های عجولانه، مسئولان را به خیانت و کم کاری 

متهم نکنیم.
اهانت به رئیس جمهور در صدا و سیما

فراموش نکنیم که امروز کشور مورد تحریم های ظالمانه 
ویروس  با  درگیر  دیگر  سوی  از  و  دشمنان  سابقه  بی  و 
کمک  جای  به  و  دارد  قرار  کرونا  خطرناک  و  منحوس 
ارائه راهکارهای سازنده برای رفع مشکلات  و  به دولت 
اقتصادی مردم و گوشه ای از  کار را بر عهده گرفتن، به 
اهانت، توهین، شکایت و ... روی آوردن، به نفع کشور 
نیست. اینکه فردی با لباس روحانیت در صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی با ادبیات زننده به منتخب مردم توهین 

کند، جای تاسف دارد.
صدا و سیما در حالی اجازه چنین اهانتی را به این فرد 
داده است که آقای دکتر روحانی دارای سابقه طولانی در 
انقلاب اسلامی، مجلس شورای اسلامی، شورای عالی 
امنیت ملی و سایر مناصب حساس را دارد و این برای نظام 
مناسب نیست.ما به جای اینکه در مقابل چشم دشمنان، 

های  تحریم  رفع  برای  و  باشیم  داشته  واحدی  صدای 
ظالمانه علیه کشور و مردم تلاش کنیم و گره از مشکلات 
متوسل  نامناسبی  های  روش  چنین  به  برداریم  مردم 
می شویم و احساس می کنیم این افراد دلسوز انقلاب 
اسلامی و مردم ایران نیستند و آینده نظام را هرگز در نظر 
نمی گیرند.مردم ایران برخی کارهای نامناسب، وحدت 
شکنی ها، توهین ها و رفتارهای سخیف را می بینند و 
سکوت می کنند ولی نباید از نجابت و سکوت مردم سوء 
استفاده شود و حرف هایی بزنیم که افکار عمومی خدشه 

دار شود.
حوزه مراقب باشد

و  تحرکات  برخی  مراقب  باید  علمیه  های  حوزه 
اظهارنظرها باشند، مردم از حوزه و دانشگاه بیش از این 
انتظار دارند، ما باید دنیا را خوب بشناسیم و متناسب با 
پیشرفت علم و مصلحت نظام و کشور سخن بگوییم، 
برخی اقدامات نادرست و ناسنجیده شایسته حوزه علمیه 

قم نیست.  

عضو مجمع مدرسین حوزه علمیه قم: 

مسوولان را با داوری شتابزده متهم نکنیم
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هرکه شناخت خدا در دلش جای گیرد ، 

بی نیازی از خلق خدا در آن سُکنا می گزیند .

یکشنبه -پنجم بهمن 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5202

غرر الحکم : ج 5 ص 392 ح 8896

طرح: فرشاد خسروی

برق مفت در مزارع بیت کوین

عنابستانی ضرب و شتم مامور پلیس را تکذیب کرد
عضو هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان گفت: بنده با آقای عنابستانی صحبت کرده ام و ایشان درگیری فیزیکی 
خود با مامور پلیس را به طور کلی تکذیب کردند.محمدرضا دشتی اردکانی عضو هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی، در واکنش به خبر ضرب و شتم ماموران نیروی انتظامی توسط یکی از نمایندگان مجلس و 
روند بررسی این موضوع در هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان گفت: اگر گزارشی به دسته هیئت نظارت برسد قطعا آن 
را بررسی خواهند کرد، بنده تاکنون استعلام گرفته ام هنوز شکایتی به ما واصل نشده است.وی افزود: بنده با آقای 
عنابستانی صحبت کرده ام و ایشان درگیری فیزیکی خود با مامور پلیس را به طور کلی تکذیب کردند.دشتی اردکانی 
ادامه داد: آقای عنابستانی گفتند که سرباز به من توهین کرد، ولی بنده به صورت فیزیکی با وی درگیر نشده ام.وی 
در پایان خاطر نشان کرد: باید این پرونده را در هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان بررسی کنیم و نتیجه آن را به اطلاع 

مردم خواهیم رساند.

یارانه نقدی دو برابر می شود
عضو کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۰ از مصوبه این کمیسیون برای دو برابر شدن یارانه نقدی در سال آینده 
خبر داد.حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی، با اشاره به نشست 
روزشنبه کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۰ گفت: با مصوبه امروز اعضای کمیسیون تلفیق، یارانه نقدی در سال 
۱۴۰۰ دو برابر خواهد شد.وی افزود: بر این اساس، یارانه هریک از ۷۸ میلیون یارانه بگیر در کشور در سال آینده 
۹۱ هزار تومان خواهد بود. عضو کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۰ اظهار داشت: همچنین طبق این مصوبه ۴۸ 
میلیون نفر از اقشار ضعیف جامعه از ۷۸ میلیون نفر یارانه شان یک ونیم برابر بیشتر یعنی ۱۳۶ هزار تومان خواهد 
بود.حاجی دلیگانی خاطرنشان کرد: بنابراین اعضای کمیسیون مصوب کردند که یارانه نقدی ۱۰ میلیون ایرانی که 

از نظر مالی در شرایط سخت تری قرار دارند و جزو طبقات ضعیف جامعه هستند، در هر ماه ۲۲۰ هزار تومان باشد.

ثبت سالانه ۱۳۵ هزار ابتلا به سرطان در کشور
مدیرکل دفتر مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از ثبت سالانه ۱۳۵ هزار 
ابتلا به سرطان در کشور خبر داد و گفت: ۵۲ درصد ابتلا به مردان و ۴۸ درصد به زنان مربوط می شود. افشین 
استوار درباره آمار ابتلا و مرگ و میر سرطان در کشور افزود: بروز و مرگ و میر سالانه ناشی از این بیماری در ایران 
نسبت به متوسط جهانی کمتر است، بروز سرطان به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر جمعیت در کشور در مردان نزدیک به 
۱۵۵ درصد هزار و در زنان ۱۲۸ در صد هزار است. وی ادامه داد: براساس نتایج برنامه ملی ثبت سرطان که آخرین 
گزارش آن مربوط به سال ۹۶ است، سالانه نزدیک به ۱۳۵ هزار ابتلا در کشور ثبت می شود که ۵۲درصد ابتلا به 
مردان و ۴۸ درصد به زنان مربوط می شود. استوار با بیان اینکه براساس برنامه ملی مراقبت سرطان )ثبت سرطان 
مبتنی بر جمعیت( ابتلا به این بیماری ۱۶۸.۸۹ در ۱۰۰ هزار نفر جمعیت است، خاطرنشان کرد: برای مردان ۱۸۰ 

در ۱۰۰هزار و برای زنان ۱۶۰ در ۱۰۰هزار نفر اعلام شده است.

مدیر خانه مطبوعات استان قم انتخاب شد
از سوی هیات مدیره خانه مطبوعات، محمد حسین همتی نژاد با اکثریت آراء به عنوان مدیر خانه مطبوعات استان 
قم انتخاب شد.به گزارش روابط عمومی خانه مطبوعات استان قم، در جلسه دیروز هیأت مدیره خانه مطبوعات، 
محمد حسین همتی نژاد با اکثریت آراء به عنوان مدیر خانه مطبوعات استان قم انتخاب شد.انتخاب مدیرخانه 
مطبوعات در چندین جلسه قبلی هیات مدیره این نهاد صنفی و مطبوعاتی مورد بحث و بررسی قرار گرفته و 
پیشنهادات مختلفی مورد بررسی قرار گرفت که در نهایت با نظر اکثریت، یکی از اعضای هیات مدیره به عنوان مدیر 

خانه انتخاب شد.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری قاتل تحت تعقیب در قم 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری قاتل تحت تعقیب در این استان خبر داد و گفت: 
متهم ۱۸ ساله چندی پیش در یک اغذیه فروشی بر اثر یک نگاه، با فردی ۱۷ ساله درگیر و وی را به 
قتل می رساند.    سرهنگ بهادر اسماعیلیبا اشاره به دستگیری یک قاتل تحت تعقیب توسط مأموران 
انتظامی کلانتری ۲۵، اظهارداشت: متهم ضارب ۱۸ ساله و همدست ۱۹ ساله خود چندی پیش در 
یک اغذیه فروشی بر اثر یک نگاه، با فردی ۱۷ ساله درگیر و با سلاح سرد ضرباتی به وی وارد کرده و 
متواری می شوند.  وی گفت: در ادامه و در پی تماس مردمی بلافاصله پلیس و اورژانس در صحنه حاضر 
و پس از انتقال مضروب به بیمارستان فرقانی، علی رغم تلاش های صورت گرفته توسط تیم پزشکی 
این بیمارستان، مضروب فوت می کند که با توجه به حساسیت موجود، بلافاصله دستگیری ضارب و 
همدستش در دستور کار کلانتری ها و همچنین پلیس آگاهی استان قرار گرفت.  جانشین فرمانده 
انتظامی استان قم، افزود: تحقیقات پلیس ادامه داشت تا اینکه متهمان توسط مأموران کلانتری ۲۵ 
شناسایی و دستگیر شدند.  وی گفت: افراد مذکور طی تحقیقات پلیس به جرم خود اعتراف کرده که 
جهت تحقیقات تکمیلی به پلیس آگاهی استان منتقل و مشخص شد این افراد همچنین از سارقان 
حرفه ای گوشی تلفن همراه بوده و به ۴۰ فقره سرقت با همدستی فردی دیگر اعتراف که وی نیز 
دستگیر شد.  جانشین فرمانده انتظامی استان قم افزود: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل 

شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

توقیف انبار دپو روغن موتور و ضد یخ خودرو 
فرمانده انتظامی استان قم از توقیف انبار دپو روغن موتور و ضد یخ خودرو و سایر فراورده های نفتی به 

ارزش ۲ میلیارد ریال خبر داد.  
سردارسید محمود میرفیضی اظهار داشت:ماموران پلیس امنیت اقتصادي این فرماندهی، انباری را 
شناسایی کردند که مقادیر قابل توجهی روغن موتور خودرو ، ضد یخ ، فیلتر روغن و سایر فراورده های 
نفتی در آن دپو و احتکار شده بود.    وی افزود:ماموران پلیس امنیت اقتصادي فرماندهی انتظامی 
استان به همراه کارشناسان اداره  صنعت، معدن و تجارت و همچنین همکاری و هماهنگي دستگاه 
قضایي ،از انبار موصوف بازرسی کردند که در نتیجه ۵۷۲ قلم کالا شامل انواع روغن موتور خودرو 
با مارک هاي مختلف ، ضد یخ ، فیلتر روغن و سایر فراورده های نفتی کشف شد.  فرمانده انتظامی 
استان قم تصریح کرد: اموال موجود در انبار مذکور به علت عدم ثبت در سامانه جامع انبارها به اتهام 
قاچاق و احتکار، توقیف و انبار نیز پلمپ شد.  سردار میرفیضی ارزش تقریبي کالای توقیفی را برابر نظر 

کارشناسان ۲میلیارد ریال اعلام کرد.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم اعلام کرد؛

مجازات نقدی فرجام کار قاچاقچی پوشاک 
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم گفت:از یک دستگاه تریلر در محور مواصلاتی قم،مقادیر زیادی 

انواع پوشاک قاچاق کشف و توقیف شد.
مهدی ریاضی اظهارداشت: ماموران حین کنترل خودرو های عبوری در محور مواصلاتی استان به یک 
دستگاه تریلر که از مبدأ بندرعباس عازم تهران بود، مظنون شدند و پس از توقیف، در بازرسی از خودروی 
مذکور، مقادیر زیادی انواع پوشاک به ارزش ۱,۷۹۲,۵۴۹,۱۱۰ ریال به ظن قاچاق کشف کردند و مراتب 
طی گزارشی جهت سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم اعلام شد. او افزود: 
با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار 
متهم، استماع اظهارات و دفاعیات متهم، به دلیل عجز متهم از ارائه مدارک مثبته، پس از رسیدگی، اتهام 
قاچاق را محرز و مسلم دانست و  متهم را علاوه بر ضبط پوشاک مکشوفه قاچاق به نفع دولت و همچنین 
با احتساب جزای نقدی بدل از ضبط خودرو، جمعاً به پرداخت مبلغ ۳۸,۸۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال جزای 
نقدی در حق دولت محکوم نمود. ریاضی ادامه داد: بر اساس قانون تمام پوشاک مکشوفه قاچاق توسط 

مرجع کاشف، تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان گردید.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد

یک کشته حاصل تقارن ۲ اشتباه در حادثه رانندگی 
رئیس پلیس راه استان قم گفت: بر اثر برخورد ۲ دستگاه وانت پیکان و کامیون ولوو در محور "جعفریه-

قم" راننده وانت در دم جان باخت.  
 سرهنگ مختار پناهی اظهارداشت: روزجمعه  در پی اعلام مرکز پیام مبنی بر وقوع تصادف در محور 

"جعفریه-قم" کیلومتر ۲۵ بلافاصله مأموران پلیس راه استان به محل وقوع حادثه اعزام شدند. 
وی گفت: در این حادثه که ۲ دستگاه وانت پیکان و کامیون ولوو با یکدیگر برخورد کرده بودند متاسفانه 
راننده وانت در دم جان باخته بود.  رئیس پلیس راه استان قم اضافه کرد: کارشناس تصادفات پلیس راه، 
علت وقوع این تصادف دلخراش را تقارن ۲ خطا شامل توقف در باند عبور از سوی راننده وانت پیکان و 

عدم توجه کافی به جلو از سوی راننده کامیون اعلام کرد. 
سرهنگ پناهی خاطر نشان کرد : با توجه به اینکه رخ دادن یک سانحه تصادفات، خسارت هاي 
جاني و مالي زیادي را به بار مي آورد و اثرات جاني آن سال ها مشکلاتي را براي خانواده ها و حادثه 
دیده و جامعه بوجود مي آورد، مي طلبد افراد رانندگي را اقدامی مهم تلقی و با رعایت مقررات رانندگي، 

هوشیاري و دقت کامل حین رانندگي لحاظ کرده تا براي خود و دیگران حادثه نیافرینند

معاون خدمات شهری شهرداری قم تأکیدکرد

 لزوم تدوین پیوست جمع آوری آبهای 
سطحی در ساخت وسازها

 معاون خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر اهمیت تدوین پیوست 
جمع آوری آب های سطحی در ساخت وسازها بر ضرورت صدور پروانه های 

ساختمانی بر اساس این مطالعات خبر داد.
سید امیر سامع با اشاره به کاربری هایی که در معرض تهدید سیلاب 
هستند، اظهار داشت: کاربری هایی مانند بیمارستان امام رضا)ع( ازجمله 

اماکنی هستند که از نظر مسیر حرکت سیلاب دچار تهدید هستند.
معاون خدمات شهری شهرداری قم افزود: سیلابی که از کوه یزدان راه 

می افتد از جاده اراک عبور کرده و از کنار بیمارستان وارد رودخانه می شود.
سامع تصریح کرد: یک زمانی این جانمایی انجام و این بیمارستان ساخته 
شده است اما در طراحی ها باید پیوست ایمنی و مدیریت بحران و پدافند 
غیرعامل داشته باشد. وی با اشاره به احداث شهرک دانشگاهی در پردیسان 
نیز تأکید کرد: وقتی هزار هکتار برای شهرک دانشگاهی اختصاص داده 
شده است، مشاور این طرح حتماً باید مسیری را برای جمع آوری آبهای 

سطحی پیش بینی می کرد.
احداث کانال در میدان آل یاسین)ع(

 معاون خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر اهمیت توجه دستگاه ها 
به مطالعات جمع آوری آب های سطحی در ساخت وسازهای خود، تصریح 
کرد: طرح جمع آوری آب های سطحی پروژه شهرکهای دانشگاهی باید در 
اختیار شهرداری منطقه قرار بگیرد تا صدور هر پروانه ساخت و سازی در 
آنجا ملزم به اجرای آن طرح شود. سامع با اشاره به برخی نقاط آسیب خیز 
شهر هنگام بارندگی و احتمال وقوع سیلاب، اظهار داشت: در میدان آل 
یاسین)ع( واقع در منطقه پنج مشکلات زیادی داشتیم که به همین خاطر 
کانالی در این محدوده ایجاد شد.  وی با اشاره به اینکه یک کانال سطحی 
دور میدان ایجاد شده است، افزود: در رینگ دوم جمکران که در حال حاضر 
نیمی از آن اجرایی شده، این کانال ها دیده شده است. معاون خدمات 
شهری شهرداری قم با اشاره به بلاتکلیفی ها در رابطه با عرض خیابان ظهور، 
تصریح کرد: در ما ه های گذشته محدوده خیابان نهایتا مصوب شد و دیگر 

منطقه می تواند در یک سمت خیابان کانال طولی ایجاد کند.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم خبرداد
اتصال بلوار پیامبر اعظم)ص( به بلوار انتظار 

 مدیر منطقه پنج شهرداری قم از اتصال بلوار پیامبر اعظم)ص( به بلوار 
انتظار و خیابان امام حسن عسکری)ع( به وسیله بلوار حضرت خدیجه)س( 

به طول ۲۵۰۰ متر با دو ورودی و خروجی خبر داد.
علیرضا اقبالیان با اشاره به جزئیات پروژه بلوار حضرت خدیجه)س(، 
اظهار داشت: این بلوار حدفاصل بلوار پیامبر اعظم)ص(، بلوار انتظار، 
خیابان امام حسن عسکری)ع( و بلوار پیامبر اعظم)ص( دوم که در آینده 
تأسیس می شود، بلوار حضرت حجت و خیابان ظهور است در ادامه دور 

روستای جمکران چرخش دارد و دوباره به پیامبر اعظم)ص( می رسد.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم با اشاره به قسمت بهره برداری شده از بلوار 
حضرت خدیجه)س(، افزود: قسمتی از بلوار حضرت خدیجه)س( که به 
بهره برداری رسیده است به طول ۲۵۰۰ متر پیامبر اعظم)ص( را با دو ورودی 

و خروجی به بلوار انتظار و خیابان امام حسن عسکری)ع( متصل می کند.
اقبالیان بابیان اینکه عرض محور تا بدنه ۹۰ متر است به کاربری های بدنه 
بلوار حضرت خدیجه)س( هم اشاره و تأکید کرد: قسمتی از کاربری ها در 
بدنه فضای سبز است که باید توافق شود و بخشی هم کاربری های تحقیقات 
و فناوری است، کاربری های قسمت دوم هم حمل ونقل، اقامتی و توریستی 
و تفریحی است. وی بابیان اینکه مالکان باید برای توافق به شهرداری مراجعه 
کنند، تصریح کرد: در روزهایی که از بازگشایی بلوار حضرت خدیجه)س( 
گذشته بار چندانی به خودش نگرفته است اما دسترسی ها را از داخل رینگ 
به بلوار حضرت خدیجه)س( و بلوار پیامبر اعظم)ص( منتقل کرده است. 
مدیر منطقه پنج شهرداری قم به تأسیسات روشنایی بلوار حضرت خدیجه هم 
اشاره کرد و گفت: در حدود ۷۰ پایه چراغ و  ۴ برج روشنایی نصب شده است.

 
سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

اجرای طرح های انسان محور 
در معابر پرتردد

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: طرح روان 
سازی و افزایش ایمنی عابر پیاده در معابر پرتردد در قالب پروژه های گوناگون 

در دستور کار سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم قرار گرفت.
قاسم طالبی اظهار داشت: توجه به شهروند و زیست شهری همواره مورد 
توجه خاص شهرداری ها بوده است و در این بین شهرداری قم نیز به نوبه 
خود طرح هایی را با این موضوع در دست اجرا دارد. سرپرست سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم در این خصوص اضافه کرد: طرح های 
روان سازی ترافیک، افزایش ایمنی تردد شهروندان در سطح شهر بخصوص 
در معابر پرتردد و محله ای ، توجه به حمل و نقل پاک و گسترش فرهنگ 
ترافیک اقداماتی است که در این خصوص در دست اجرا و پیگیری داریم. 
طالبی همچنین از اجرای خط کشی های عابر پیاده با رنگ دوجزیی – با 
دوام و ماندگاری بیشتر- در معابر پرتردد شهر در سه ماهه پایانی سال جاری 
خبر داد. وی گفت: افزایش پل های عابر پیاده، ایجاد و راه اندازی مسیرهای 
مخصوص تردد دوچرخه، اجرای نیازهای خط کشی عابرین پیاده و بسیاری 
دیگر از طرح های مشابه، اگر با رعایت قوانین و فرهنگ ترافیکی از طرف 
رانندگان و شهروندان همراه باشد ، شاهد اثر بخشی طرح ها و پروژه های 
اجرا شده خواهیم بود. سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
قم افزود: هر چند سردی هوا و دغدغه های ماه های پایانی سال از عمده 
مشکلات اجرای این طرح ها به حساب می آیند اما می توان گفت نوید بخش 
سالی پر رونق و پرکار در سال آینده را برای سازمان حمل و نقل و ترافیک 

شهرداری قم خواهد بود.

سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم :

تخفیف 1۵ درصدی برای پرداخت به 
موقع عوارض صنفی

به  با اشاره  اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم  سرپرست 
تخفیف عوارض صنفی در صورت پرداخت به موقع، گفت: اصناف طبق 

قانون نظام صنفی و تعرفه مصوب مکلف هستند عوارض را پرداخت کنند.
 محمد وحیدنیا پرداخت عوارض را گامی مؤثر در آبادانی شهرها دانست 
شهری  عوارض های  پرداخت  در  مردم  مشارکت  میزان  داشت:  اظهار  و 
می تواند توسعه یافتگی بیشتری به شهرها دهد، هرچند شهرداری هیچ گاه 
در خدمت رسانی متوقف نمی ماند. سرپرست اداره کل تشخیص و وصول 
درآمد شهرداری قم یکی از عوارض های شهری را عوارض پسماند دانست و 
ابراز کرد: بحث عوارض پسماند براساس قانون بهای خدمات است و عوارض 
ساختمانی نیز براساس مصوبه شورای شهر و اختیارات به تصویب رسیده 
که براساس تعرفه شورا برای صدور پروانه اخذ می شود. وحیدنیا عنوان کرد: 
یکی از آیتم های عوارضی، عوارض کسبی است که طبق قانون نظام صنفی 

و تعرفه مصوب کلیه کسبه مکلف هستند عوارض را پرداخت کنند.

قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
ارتباطی  آمار فوتی در محورهای  گفت: بیشترین 
قم و در ماه های اخیر به ترتیب مربوط به آزادراه قم – 
تهران، محور قدیم قم – تهران، محور قم – سلفچگان و 

همچنین محور قم – جعفریه بوده است.
مهندس محسن بهشتی با اشاره به گزارش اداره 
ایمنی راه و حریم سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای قم از کاهش حدود یک سوم ترددها در ایام 
شیوع کرونا در بیش از 20 محور ارتباطی استان خبر 
داد و اظهار کرد: البته دو محور پردیسان -  کهک و 
همچنین محور قم - جعفریه در این مدت افزایش 

تردد را تجربه کرده اند.
وی افزود: این گزارش نشان می دهد بیشترین آمار 
فوتی در محورهای ارتباطی قم و در ماه های اخیر 
به ترتیب مربوط به آزادراه قم – تهران، محور قدیم قم 

– تهران، محور قم – سلفچگان و همچنین محور قم – 
جعفریه بوده است.

قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
محورهای  در  تصادف  وقوع  اصلی  دلیل  ادامه  در 
همچنین  و  جلو  به  توجه  عدم  را  استان  ارتباطی 
عدم رعایت حق تقدم عنوان و اضافه کرد: گزارش 
وضعیت ایمنی محور قم – جعفریه حاکی از آن است 
که با وجود کاهش تصادف ها در این محور در مدت 
هفت ماه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه 
سال قبل، شدت تصادف ها بیشتر بوده که یکی از 
دلایل مهم آن، افزایش تردد موتور سیکلت در این 
محور است، بویژه آن که این محور، بیشترین آمار 

تردد موتور سیکلت را در بین محورهای استان دارد.
بهشتی ادامه داد: این گزارش بیانگر آن است که 
برای کاهش تصادفات واژگونی، کاهش تصادف در 

تقاطع فرعی به اصلی، توسعه شبکه بزرگراهی محور، 
کاهش تخلفات سرعت، کاهش تخلف اضافه بار و 
همچنین ارتفای ایمنی موتورسواران و بهبود مدیریت 
صحنه و خدمات تروما، اقداماتی در ماه های اخیر 
انجام شده است، اما در عین حال تردیدی نیست که 
وضعیت فعلی محور قم – جعفریه قابل قبول نیست و 

نیاز به اقدامات بیشتر کاملا احساس می شود.
وی همچنین از نیروی انتظامی استان خواست با 
توجه به نیاز این محور به روکش، اجازه یا عدم اجازه 
تردد وسائل نقلیه سنگین را در آن مورد توجه جدی 

قرار دهد. 
قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
افزود: باید گفت جریمه خودروهای سنگین متخلف 
جلوگیری  در  قوی  بازدارنده  عامل  محور  این  در 
هم  زمینه  این  در  باید  و  نبوده  تخلف  ارتکاب  از 
تجدیدنظر صورت گیرد. بهشتی با ابراز نگرانی از 
افزایش سوانح جاده ای در این محور و پس از افتتاح 
رسمی کشتارگاه صنعتی دام قم در دهه فجر امسال 
و پس از سپری کردن دوره آزمایشی تصریح کرد: باید 
مواردی در نظر گرفته شود تا روند افزایشی تصادف 
تبدیل شود. وی  روند کاهشی  به  این محور  های 
اضافه کرد: البته ایجاد پایگاه مشترک پلیس راه، 
اورژانس، هلال احمر و آتش نشانی در این محور و 
برای سال 1400 پیش بینی شده است، اما به نظر 
می رسد محور قم – جعفریه برای رسیدن به حداکثر 

ایمنی جاده ای به اقدامات بیشتری نیاز دارد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم اعلام کرد

اتوبان قم - تهران در صدر تصادفات فوتی

استاندار قم بابیان اینکه شیب نزولی کرونا در قم خیلی کُند شده است 
گفت: نگران هستیم اگر عادی انگاری صورت بگیرد ممکن است که این شیب 

دوباره برگردد و پیک بعدی شروع شود.
بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که به صورت 
ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: 
طبق گزارش ارائه شده در این جلسه در کشورهای مختلف از جمله در اروپا 

و آمریکا تعداد بستری و فوتی های کرونایی به شدت در حال افزایش است.
وی افزود: در کشور ما نیز که شیب نزولی کرونا شروع شده بود و با شیب 
تند حرکت می کرد، هم اکنون در برخی از استان ها این شیب متوقف شده و 
در برخی استان ها همچنان ادامه دارد و در برخی از استان ها نیز یک شیب 

صعودی مجددی در حال شکل گیری است که نگران کننده می باشد.
عادی انگاری سبب طغیان دوباره  کرونا خواهد شد 

استاندار قم تصریح کرد: در قم نیز با توجه به اینکه یک شیب کاهشی بسیار 
مطلوبی داشتیم و از وضعیت قرمز به نارنجی، زرد و آبی کرونایی رسیدیم و هنوز 
هم در وضعیت آبی قرار داریم، انتظار داشتیم که این شیب با همان سرعت بالا 
کاهش پیدا کند و به نقطه بسیار مطلوب تری برسیم اما متاسفانه شیب خیلی 
کُند شده است. سرمست ادامه داد: امیدواریم شهروندان همانند گذشته که 

پروتکل ها را رعایت کردند باز هم رعایت کنند و عادی انگاری نداشته باشیم.
وی بیان کرد: در حال حاضر وضعیت هشدار است و باید این وضعیت را ادامه 

دهیم تا بلکه بتوانیم به نقطه مطلوبی که وضعیت سفید و سبز است، برسیم.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
گفت: ۳۲۹ طرح نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی 
بیش از ۶۰ درصد در استان وجود دارد که یکی 
از اولویت های سازمان صنعت، معدن و تجارت و 
همچنین مجموعه مدیریت استان، تکمیل همین 

طرح هاست.
 محمود سیجانی امروز در گفت و گو با خبرنگار 
فارس در قم با اشاره به وجود ۱۲ شهرک و ناحیه 
صنعتی و همچنین یک منطقه ویژه اقتصادی در 
استان اظهار کرد: وجود یک پهنه صنعتی برای 
واحدهای فولادی در منطقه نیزار قم و همچنین 
دو شهرک صنفی تخصصی از دیگر ویژگی های 

صنعتی استان قم است.
وی سپس به آمار تعداد واحدهای صنعتی استان 
و میزان سرمایه گذاری و اشتغال در این واحدها 
پرداخت و گفت: استان قم دارای ۲ هزار و ۲۷۴ 
واحد صنعتی است که این تعداد، ۳.۱ درصد از 

کل تعداد  واحدهای صنعتی در کشور است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
افزود: البته این تعداد واحد صنعتی، ۱.۳ درصد 
اختیار  در  را  کشور  صنعتی  گذاری  سرمایه  کل 
دارد، ضمن آن که ۵۹ هزار اشتغال مستقیم در این 
واحدها، نشان دهنده آمار ۲.۳ درصدی واحدهای 

صنعتی قم از اشتغال صنعتی در کل کشور است.
سیجانی در عین حال استان قم را در صنایعی 
مانند کفش، مبلمان، تولید موتورسیکلت و قطعات 
آن و همچنین معادنی مانند منگنز در سراسر کشور 
پیشتاز خواند و سپس به آمار طرح های نیمه تمام 
با پیشرفت ۶۰ درصد و بیشتر در قم اشاره کرد و 
گفت: ۳۲۹ طرح نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی 
بیش از ۶۰ درصد در استان وجود دارد که یکی 
از اولویت های سازمان صنعت، معدن و تجارت و 
همچنین مجموعه مدیریت استان، تکمیل همین 

طرح هاست.

خنثی  و  رفع  برای  داخل  ساخت  نهضت  وی 
سازی تحریم ها را از دیگر اولویت های وزارتخانه و 
سازمان صمت استان اعلام و اضافه کرد: فعالیت 
جدی و مستمر بازرسی و نظارت و همچنین توجه 
ویژه به تنظیم بازار در قالب برگزاری نشست های 
مختلف و پیگیری مصوّبات از دیگر اولویت های 
استان  همه  در  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت 
تجارت  و  رئیس سازمان صنعت، معدن  هاست. 
استان قم در ادامه به ۲۵۰ میلیون صادرات استان 
در دو سال اخیر اشاره و بیان کرد: در سال جاری و 
با توجه به مشکل شیوع کرونا، تاکنون به آمار ۱۵۰ 
میلیون دلار صادرات رسیده ایم و امیدواریم این آمار 

تا پایان سال به رقم قابل قبولی برسد.
از  را  استان  معادن  شورای  همچنین  سیجانی 
و  معرفی  استان  صنعتی  فعال  شوراهای  جمله 
فرآوری  بحث  در  هایی  ریزی  برنامه  کرد:  اذعان 

صنعت معدن در دست انجام است.

استاندارقم:
 کُندی شیب نزولی کرونا نگران کننده است 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

تکمیل طرح های صنعتی نیمه تمام دراولویت قراردارد

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بهره برداری از پروژه تقاطع غیرهمسطح 
بلوار   ، امام علی)ع(  ترافیکی در کمربندی  بار  ولی عصر)عج( شاهد کاهش 

خلیج فارس و بلوار طالقانی در محدوده تقاطع هستیم.
۲ بهمن ۱۳۹۹

غیرهمسطح  تقاطع  پروژه  از  بهره برداری  به  اشاره  با  زاده  حلوایی  عباس 
غیرهمسطح  تقاطع  پروژه  از  بهره برداری  با  داشت:  اظهار  ولی عصر)عج(، 
بلوار   ، امام علی)ع(  ترافیکی در کمربندی  بار  ولی عصر)عج( شاهد کاهش 

خلیج فارس و بلوار طالقانی در محدوده تقاطع هستیم.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم بابیان اینکه درنتیجه احداث این پروژه در 
هیچ ایامی شاهد بار ترافیکی نخواهیم بود، افزود: قبل از احداث این تقاطع 
غیرهمسطح شاهد ترافیک بودیم به طوری که در بلوار خلیج فارس ترافیک پس 

می زد. حلوایی زاده با اشاره به اینکه برای کاهش بار ترافیکی در سطح صفر 
هم تمام دسترسی ها تأمین شده است، تأکید کرد: حتی خودروها نیاز نیست 
چپ گرد در سطح میدان انجام بدهند و دوربرگردان ها به این منظور تعبیه شده 
است. وی با اصلاحات دیگر انجام شده همزمان با احداث پروژه هم اشاره کرد 
و گفت: همزمان با احداث پروژه در سطح صفر نیز تمام خرابی های آسفالت 

اصلاح و خود میدان روکش آسفالت شد.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از در نظر داشتن ضرورت های جمع آوری 
آب های سطحی حین اجرای پروژه نیز خبر داد و گفت: نهرهای آب سطحی 
نیز حین اجرای پروژه احداث شد و با توجه به قدیمی بودن میدان تقریباً در 
تمام  مسیر آن معارضات تأسیساتی وجود داشت که جابه جایی آنها هزینه های 

میلیاردی برای شهرداری به همراه داشت.

با بهره برداری از تقاطع غیرهمسطح ولی عصر)عج(؛

بار ترافیکی بلوار خلیج فارس کاهش می یابد


